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سرمقالهگفت و گوی ویژه

یکـی از موضوعـات داغ محافـل صنعـت و معـدن کشـور، رسـیدن بـه 

اقتصـاد غیرنفتـی بـر مبنـای توسـعه صنایـع معدنـی و رهایـی از وابسـتگی 

کشـور بـه صـادرات نفـت اسـت کـه البتـه این موضـوع مخالفـان و موافقان 

زیادی هم دارد. کارشناسانی که این امر را غیرعملی می دانند، معتقدند 

کـه در حـال حاضـر، اقتصـاد نفتی کشـور نیز به درسـتی شـکل نگرفتـه و بر 

»خـام فروشـی« اسـتوار اسـت و تـا زمانـی کـه بـرای آن برنامـه ای وجـود 

نداشـته باشـد، نمی تـوان بـرای اقتصـاد غیرنفتـی نیـز جایـگاه و مقصـدی 

متصـور بـود؛ ولـی صاحـب نظرانـی کـه موضـوع اقتصـاد غیرنفتـی را عملی 

می داننـد، بـر ایـن باورنـد کـه ایران معـادن غنی فراوانـی دارد، بـا وجود این 

میـزان از منابـع، دسـتیابی بـه یـک اقتصـاد غیرنفتی مطلوب، امر دشـواری 

نیسـت؛ امـا آیـا بـه راسـتی جایگزینـی اقتصـاد مبتنـی بـر صنایـع معدنی به 

جای اقتصاد وابسته به نفت امکان پذیر است یا نه؛ و برای رسیدن به این 

هدف چه راهکارهایی را باید مدنظر قرار داد؟

حقیقت این اسـت که بر اسـاس گزارش  ها، ایران کشـوری با ذخایر غنی 

زیرزمینی و معدنی است و با وجود سهم یک درصدی از مساحت کره زمین، 

هفت درصد از ذخایر کشف شده مواد معدنی، نفت و گاز دنیا را در خود 

جای داده اسـت. بر اسـاس  برخی آمار، کشـور ما در تولید مواد معدنی در 

رتبـه دهـم جهـان قـرار گرفتـه و همچنیـن  با تولید حـدود 800 هـزار تن فلزات 

غیرآهنی، با قرارگیری در رتبه شانزدهم جهان، جایگاه قابل قبولی را به خود 

اختصاص داده است.

بـا توجـه بـه منابـع معدنی و طبیعی با ارزش موجـود در ایران و همچنین 

مشـکلات اقتصادی در مسـیر فروش مواد نفتی و گازی که بر کشـور حاکم 

اسـت، بایـد درآمدزایـی و اقتصـاد کشـور را بـه سـمت مـواد معدنـی آهنـی و 

غیرآهنی  هدایت کرد.

کشـور مـا  از نظـر زمین شناسـی، از شـمال تـا جنـوب و از غـرب تـا شـرق 

توانسـته عنـوان  فلـزی و غیرفلـزی فراوانـی اسـت و  دارای مـواد معدنـی 

بزرگ ترین تولیدکننده و صادرکننده کاتد و کنسـانتره مس را در منطقه به 

خود اختصاص دهد. همچنین ایران بدون در نظر گرفتن منابع نفت و گاز 

طبیعی، دارای بیش از ۵0 میلیارد تن ذخایر معدنی مختلف بوده و در حال 

حاضر، وجود تقریبا60 نوع ماده معدنی مختلف در سطح کشور به مرحله 

اسـتخراج و بهره بـرداری رسـیده اسـت. بـا در نظـر گرفتن این میـزان از منابع 

معدنی در کشـور، انتظار دسـت یابی به اقتصاد غیرنفتی، لااقل روی کاغذ 

چنـدان غیر معقـول نیسـت؛ امـا حقیقـت ایـن اسـت کـه مشـکلاتی در ایـن 

مسیر وجود دارد که باید به حل آن ها نیز توجه داشت.

اولین چالش جدی در این مورد، بحث عمق اکتشـافات اسـت. تا کنون 

مناطق دارای پتانسیل معدنی بسیاری شناخته شده و به مرحله استخراج و 

بهره برداری رسـیده  اسـت اما در فاز اکتشـاف همواره با چالش عمق حفاری 

روبه رو هسـتیم. برای جلوگیری از اتمام مواد معدنی در آینده نزدیک، باید 

برنامـه و سیاسـت گذاری های مناسـبی بـرای افزایـش عمق اکتشـاف معادن 

در دستور کار قرار گیرد تا مشکل یکی از حلقه های مفقوده صنایع معدنی 

برطرف شود.

معضـل بعـدی، زمـان بهره بـرداری معـادن اسـت. بـا وجـود منابع معدنی 

طـول  بـه  سـال ها  بهره بـرداری،  تـا  شناسـایی  زمانـی  بـازه  کشـور،  در  زیـاد 

می انجامـد کـه ایـن مـدت طولانـی می توانـد بـر رونـد درآمدزایـی اقتصـاد 

غیرنفتی کشـور اثر منفی داشـته باشـد؛ دولت با همکاری بخش خصوصی 

می تواند این بازه زمانی را به حداقل برساند. 

علم و فناوری در تمام عرصه ها و در تمام ادوار موجب رشد و ارتقا شده 

اسـت؛ در بحـث معـدن از فـاز شناسـایی تـا مرحلـه بهره بـرداری نیـز، حضـور 

پررنگ دانش و دانشگاهیان می تواند حرکت قطار توسعه را سرعت  بخشد. 

موضـوع مهـم دیگـری کـه می توان به آن اشـاره کـرد افزایش ارتباط صنعت و 

دانشگاه است که این موضوع گامی مثبت در جهت رشد اقتصادی کشور 

تلقـی می شـود؛ بـه طـوری کـه ایده هـای کوچـک خـوب معدنـی محیط هـای 

دانشـگاهی و شـرکت های دانش بنیان، با حمایت دولت و بخش خصوصی 

می توانند به مرحله عملیاتی و اجرا برسند. 

چهارمیـن چالـش در امـر صـادرات و توسـعه اقتصـاد غیرنفتـی، مسـئله 

افزایـش  و  اسـت  کشـورها  سـایر  بـا  ایـران  ارتباطـی  راه هـای  و  حمل ونقـل 

حمل ونقل های ترکیبی و دریایی می تواند به رشد میزان صادرات محصولات 

غیرنفتـی کمـک کنـد کـه البتـه محقـق شـدن ایـن موضـوع نیـز نیازمنـد 

برنامه ریزی های جامع و گسترده ای است. 

در نهایت اینکه ارزآوری و درآمدزایی از طریق صادرات یکی از روش های 

توسـعه اقتصـادی در جهـان امـروز اسـت و ایـران که پتانسـیل معدنی بالایی 

دارد، می توانـد در مسـیر رشـد اقتصـادی خـود، از طریـق این حوزه به جایگاه 

مطلوبی دست یابد.

شاه کلید اقتصاد غیرنفتی در 
دست صنایع معدنی

نسیم نوحه خوان



فــولاد
آلومینیوم
مـــس
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گفت و گوی ویژه

شـرکت مجتمـع فـولاد خراسـان که اهالـی صنعت فـولاد آن را به عنـوان یکـی از قطب های این صنعت در کشـور می شناسـند، 
یکـی از مجموعه هـای موفـق چنـد ماه اخیـر در حـوزه تولید و فـروش بوده کـه رکوردهـای جدیـدی را در این خصـوص به ثبت 
رسـانده اسـت. رکورد هـای جدید فـروش، تولید گندله، تولید کنسـانتره و همچنین تولید آهن اسـفنجی که در دو مـاه اخیر در این 
شـرکت به ثبت رسـیده، نشـان از عزم مدیران این مجموعه برای تداوم سـیر صعودی آن در مسـیر تولید دارد. این دسـتاوردها  
مـا را بـر آن داشـت تا در آسـتانه یکصدمین روز انتصاب دکتر کسـری غفـوری به عنـوان مدیرعامل مجتمع فولاد خراسـان، پای 

صحبت وی بنشینیم و درباره موضوعات مختلف به گفت وگو بپردازیم که شرح آن را در ادامه می خوانید: 

کنسانتره سازی سنگان، گامی بلند در صنعت فولاد است
تنها◄در◄100◄روز،◄چند◄رکورد◄فولادی◄ثبت◄کردیم◄◄

کسری غفوری، مدیرعامل شرکت مجتمع فولاد خراسان در گفت وگو با »فلزات آنلاین«:

لطفا کمی درباره موقعیت و جایگاه مجتمع ◄◄

فـولاد خراسـان در صنعـت فـولاد کشـور، بـا توجه 

بـه مـدت زمـان صد روزه ای که مدیریـت آن را بر 

عهده داشته اید، توضیح دهید.

شـرکت مجتمـع فـولاد خراسـان در طـی ایـن 

سـال ها همـواره بـه عنـوان یکـی از شرکــــت های 

بزرگ کشور و جزو مجموعه های سرآمـــد در این 

حــــوزه شناختــــه شــــده کـه بـا برنامــــه ریزی و 

اسـتراتژی های مشخص، فعالیت های خود را در 

حوزه تولیـــد   در پیش گرفته است. خوشبختــــانه 

در ماه هـــای اخیــــر نیز توانسته ایم با استفاده از 

توان بالقـــــوه این شرکــــت در حــــوزه پرسنلـــــی، 

مدیریـت و معاونت هـا بـه دسـتاوردهای بسـیار 

مطلوبی دست پیدا کنیم.

این دستاوردها شامل چه مواردی بوده اند؟◄◄

در واقـع جدیدترین دسـتاوردهای مـا در حوزه 

تولید، رشد تولیدات فولاد خراسان در ماه گذشته 

بوده که علی رغم تحریم های موجود و مشکلات 

تامین مواد اولیه و قطعات، در سه ناحیه از نواحی 

تولیـد این شـرکت، شـاهد ثبـت رکوردهای ماهانه 

جدید در تولید محصولات فولادی بودیم. در آبان 
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کارخانه هـای  فولادسـازی ،  احیـا   در  امسـال  مـاه 

مستقیم ، و همچنین  گندله سازی  این مجتمع، به 

ترتیـب شـاهد افزایـش یـک هـزار و 632 تنـی رکورد 

تولید شمش، 16۵ تنی تولید آهن اسفنجی و نیز 

ثبـت چهـار هـزار و 6۵4 تـن افزایـش ماهانـه تولیـد 

گندلـه نسـبت بـه آخرین رکوردهای کسـب شـده 

مجموعـه در ماه هـای پیشـین بوده ایـم. همچنین 

آمارهـای فـروش مـاه قبـل از آن نشـان می دهـد که 

فولاد خراسان در این زمینه نیز پیشرفت داشته و 

رکــــورد فـروش محصـــولات در بــــازار داخـــــلی و 

بین المللـی را جابه جـا کـرده اسـت کـه البتـه ایـن 

مهــــم، بـا تـلاش همـه پرسنـــــل و بـا توجــــه بـه 

برنامه ریزی ها و استراتژی مدون شرکت به دست 

آمده است.

سیاسـت شـرکت بـرای حضـور در بازار هـای ◄◄

خارجی چه بوده است؟

 واقعیـت ایـن اسـت کـه امـروز، موفقیـت بـا 

فولادسازانی است که بتوانند کار صادراتی داشته 

باشند و فروش محصول صادراتی امروز به صرفه و 

صلاح مجتمع های بزرگ فولادی کشور است. در 

عیـن حـال امـروز صـادرات برای تولیدکننـدگان ما 

بسـیار سـخت شـده و می بایسـت در ایـن حـوزه 

بسـیار حسـاب  شـده عمـل کـرد. مـا نیـز در زمینـه 

صـادرات بـه صـورت جـدی کار می کنیم؛ یکـی از 

اقدامات ما در این زمینه این بوده که توانسته ایم 

بـه  فاصلـه بیـن قیمـت داخلـی و بین المللـی را 

کمتریـن میـزان برسـانیم و خوشـبختانه تـا امـروز 

مسئله خاصی در این مورد نداشته ایم.

آیـا در مسـیر پیشـرفت و توسـعه شـرکت بـا ◄◄

مشکلات خاصی روبه رو هستید؟

مشـکلات در مسـیر تولیـد همیشـه بـوده و 

هسـت. تحریم هـا، معضـلات تامین مـواد اولیـه و 

تجهیزات، قرار گرفتن شرکت در حاشیه کشور و 

مشکلات دسترسی به نقاط مختلف، دردسرهای 

مربـوط بـه صـادرات اعم از نقل و انتقـالات ارزی و 

مافیای فولاد در افغانستان به عنوان نزدیک ترین 

گزینـه صادراتـی و... همـه و همـه از چالش هـای 

موجود در مسـیر مجتمع فولاد خراسـان هسـتند؛ 

ولـی مـا سـعی کرده ایـم ایـن موانـع را بـه عنـوان 

بخشـی از کار بپذیریـم و بـه تلاش برای پیشـرفت 

ادامـه دهیـم. در کل، این طـور می تـوان گفـت کـه 

مجتمع فولاد خراسان شرکت برنامه محوری است 

کـه بـا اسـتراتژی های از پیـش تعییـن شـده، همـه 

برنامه های خود از تامین و تولید تا فروش محصول 

پیش می برد.

بـه مشـکل تامیـن مـواد اولیـه اشـاره کردیـد؛ ◄◄

چه برنامه ای برای این مشکل در نظر دارید؟

مـا نیـز مثـل سـایر فولادسـازان بـا ایـن موضـوع 

دست و پنجه نرم می کنیم. به همین دلیل، یکی 

از طرح هـای بسـیار جـدی مـا در راسـتای توسـعه 

تنـی  پـروژه 2.۵ میلیـون  شـرکت، راه انـدازی 

کنسانتره سازی سـنگان در مجتمع فولاد خراسان 

است. در واقع، پروژه کنسانتره سازی سنگان یکی 

از اولویت هـای جـدی مـا محسـوب می شـود و بـا 

راه اندازی این واحد، فولاد خراسان تبدیل به اولین 

مجموعـه فـولادی کشـور خواهـد شـد کـه زنجیـره 

فـولاد را بـه صـورت کامـل از معـدن تـا محصـول 

نهایی در اختیار دارد.

بـرای ◄◄ انـدازه  چـه  تـا  پـروژه  ایـن  راه انـدازی 

مجموعه اهمیت دارد؟

همان طـور کـه می دانیـد در حال حاضر جنگ 

فولادسـازان جنگ جدی بر سـر تامین کنسـانتره و 

مـــــواد اولیــــه اســــت و تامیــــن کنسانتــــره بـرای 

شـرکت های بزرگ بسـیار سـخت شده اسـت. اگر 

کنسانتره به میزان کافی در اختیار ما قرار نگیرد، 

گندله نیز نخواهیم داشت و به ناچار باید تولید را 

کاهـش دهیـم و کاهـش تولیـد بـه زیـان صنعـت 

کشـور خواهـد بـود. بنابرایـن، بـه هر نحو ممکن تا 

طـرح  و  کرده ایـم  برطـرف  را  نیـاز  ایـن  امـروز 

کنسانتره سازی سنگان نیز به همین دلیل برای ما 

بسیار حیاتی و یکی از طرح های جدی ما است.

آیـا در کنـار طرح هـای توسـعه ای، مجتمـــع ◄◄

فـولاد خراســــان در حــــوزه محیــــط زیســــت و 

مسئولیت های اجتماعی نیز فعالیت می کند؟

قطعا؛ این فعالیت ها فقط محدود به این دوره 

مدیریـت نمی شـود و در خصـوص فعالیت هـای 

اجتماعـی،  مسـئولیت های  و  زیسـت محیطی 

هرچه قیمـت سـنگ آهن فروخته 
شده به فولادسـازان بالاتر باشد، 
قاعدتـا  قیمت محصـول نهایی و 
شـمش هـم بالاتـر خواهـد رفت 
کـه ایـن موضـوع بـا توجـه بـه 
اسـت  ممکـن  بـازار  شـرایط 
التهاب هایـی را ایجـاد کنـد کـه 
شـاید در شـرایط کنونـی چندان 

نباشـد منطقی 
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مدیـران عامـل پیشـین نیـز برنامه هایـی را ارائـه 

داده انـد امـا ایـن امـر در دوره جدیـد بـه صـورت 

جدی تـر دنبـال می شـود و احداث  و بهره بـرداری 

از دریاچـه در نزدیکـی مجتمـع کـه کمـک قابـل 

نیـز در  بـه کاهـش آلاینده هـا می کنـد  توجهـی 

همیـن راسـتا بـوده اسـت. همچنیـن در خطـوط 

تولید شرکت، فیلترهایی در نظر گرفته شده  که 

بـا اسـتفاده از آن هـا، سـطح آلاینده هـا بـه شـکل 

اینکـه  ضمـن  اسـت.  یافتـه  کاهـش  مطلوبـی 

برنامه های ما در تعامل با اهداف زیست محیطی 

سـازمان محیط زیسـت استان بسیار جدی است 

و پایـش میـزان آلایندگـی نیـز در بازه هـای زمانـی 

سـه ماهـه مـورد سـنجش قـرار می گیـرد تـا سـطح 

آلاینده ها از استاندارد تعیین شده فراتر نرود.

یکـی از موضوعـات داغ ایـن روزهـای صنعت ◄◄

فولاد کشـور، بحث صادرات سـنگ آهن و عوارض 

2۵ درصدی وضع شـده درمورد آن اسـت. موضع 

شما به عنوان مدیرعامل یکی از شرکت های بزرگ 

فولادسازی کشور در قبال این مسئله چیست؟

کـه  حالـی  در  و  کنونـی  زمانـی  مقطـع  در 

شـرکت های فولادسـازی کشـور بـا کمبـود مـواد 

نظـر  بـه  درسـت  ایـن  هسـتند،  مواجـه  اولیـه 

نمی رسـد کـه مـواد اولیـه مـورد نیـاز شـرکت های 

داخلـی بـه خـارج از کشـور صادر شـود. به همین 

دلیـل نیـز در ایـن شـرایط بـه شـرکت های معدنـی 

ابـلاغ شـد کـه خام فروشـی نکننـد و سـنگ آهن 

استخراج شده کشور را به تامین مواد اولیه مورد 

نیـاز فولادسـازان داخلـی اختصـاص دهنـد. البته 

ایـن موضـوع را نیـز نمی تـوان کتمان کـرد که این 

تصمیمـات لحظه ای و کوتـاه مدت، معدنی ها را 

ایـن  بـرای  را  مشـکلاتی  و  کـرده  چالـش  دچـار 

واحدها به وجود آورده است.

هـم  و  معدنـی  کوچـک  شـرکت های  هـم 

خـود  بـرای  حـوزه،  ایـن  در  بـزرگ  شـرکت های 

برنامه هـای سـالانه و بلندمدت تدویـن کرده اند و 

اینکـه یکبـاره بـه آن هـا ابـلاغ شـد کـه دیگـر نبایـد 

محصـولات خـود را صـادر کنیـد و اگـر ایـن کار را 

انجام دهید باید 2۵ درصد باید عوارض پرداخت 

کنند -که البته آن هم بازدارنده نبوده- برای آن ها 

مشکلاتی را ایجاد کرده است.

از ◄◄ بسـیاری  خواسـته  مطابـق  نمی تـوان  آیـا 

داخلـی  خریـد  قیمـت  معـدن  حـوزه  فعـالان 

سنگ آهن را افزایش داد؟

راهـکار  یـک  عنـوان  بـه  می توانـد  هـم  ایـن 

مطـرح شـود؛ ولـی همـه مـا می دانیـم کـه هرچـه 

قیمـت سـنگ آهن فروختـه شـده بـه فولادسـازان 

بالاتـر باشـد، قاعدتـا  قیمـت محصـول نهایـی و 

شـمش هـم بالاتـر خواهـد رفـت که ایـن موضوع 

با توجه به شرایط بازار ممکن است التهاب هایی 

را ایجاد کند که شاید در شرایط کنونی چندان 

منطقـی نباشـد؛ البتـه در بلندمـدت و طبق یک 

برنامه ریـزی حسـاب شـده، می  تـوان بـه تدریـج 

وضعیـت موجـود را بهبـود بخشـید تـا قیمت هـا 

نیـز اصـلاح شـود. در مقطـع زمانی فعلی به نظر 

می رسـد راهـکار بهتـری که می توان اتخـاذ کرد، 

ایـن اسـت کـه نماینـدگان ایـن دو گـروه –فعالان 

حـــــوزه معــــدن و فـــولادســــازان- جلســــــات و 

نشست هــــایی را برگـــــزار کننــــد تـا بـرای ایـــن 

موضوع راهکار مناسبی بیابند.

وضـع ◄◄ بـا  فعلـی  موقعیـت  در  نهایـت  در 

عوارض 2۵ درصد موافق هستید؟

مـا امـروز خـود بـه ایـن مـواد اولیه نیـاز داریم 

و حتـی اگـر سـود معدنی هـا از صـادرات کاهـش 

یابد، با توجه به نیازی که در کشور وجود دارد 

آن  بـا  فولادسـازی  شـرکت های  کـه  چالشـی  و 

مواجـه هسـتند، بایـد ایـن مـواد اولیـه در اختیار 

اینکـه  ضمـن  گیـرد.  قـرار  داخلـی  فولادسـازان 

فروختـه  دلار  تـا 70   60 امـروز  کـه  سـنگ آهنی 

فـولاد  بـه  تبدیـل  زنجیـره  در  وقتـی  می شـود، 

می شـود، ارزش افـزوده حداقـل پنـج برابری پیدا 

می کنـد و عقـل حکـم می کنـد کـه خام فروشـی 

نکنیم. به نظر من، این ابلاغیه برای محدودیت 

در صـادرات سـنگ آهن کـه به صورت آزمایشـی 

و دو ماهه ابلاغ شده، بهتر است تمدید شود و 

تـا زمانـی کـه مشـکل فولادسـازان حـل نشـده، 

همچنـان بـه قـوت خـود باقـی بمانـد. خواهـش 

وزارت  معدنـی  معاونـت  کـه  اسـت  ایـن  مـن 

صمـت و همچنیـن ایمیدرو کمیتـه ای را در این 

را  زمـان  تمدیـد  ایـن  و  کننـد  ایجـاد  خصـوص 

مدنظر قرار دهند.
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فــولاد

با تولید گندله، ارزش افزوده ایجاد کردیم

به تولید واقعی ۵۵ میلیون تن فولاد نمی رسیم

جایگزینی اقتصاد فولادی به جای اقتصاد نفتی، برنامه می خواهد



هفتهنامه
é1398آذرé94شماره

12

فــولاد

معـاون برنامه ریزی شـرکت مهندسـی بین  المللـی فولاد تکنیک گفت: بر اسـاس آمـار و گزارش هـا، با توجه به ظرفیت سـازی های 
انجـام شـده در صنعـت فـولاد، می توانیـم تا سـال ۱۴۰۴ بـه ظرفیت اسـمی تولید ۵۵ میلیـون تن فولاد مدنظر سـند چشـم انداز 
برسـیم؛ ولـی تولیـد واقعی فـولاد ما تـا آن زمان، بـه دلایل مختلفی که شـاید مهم تریـن آن ها فراهم نبـودن زیرسـاخت های لازم 

است، به رقم ۵۵ میلیون تن نخواهد رسید.

معاون برنامه ریزی شرکت مهندسی بین المللی فولاد تکنیک:

به تولید واقعی ۵۵ میلیون تن فولاد نمی رسیم
◄تجمیع◄فولادسازان◄در◄جنوب◄کشور◄◄

مهـران محجوب نـژاد در گفت وگـو بـا خبرنگار 

پایـگاه خبـری و تحلیلـی »فلـزات آنلایـن«، اظهـار 

داشـت: بـا توجـه بـه مطالعـات طـرح جامـع فـولاد 

کشـور، پیش بینـی مـا ایـن اسـت کـه تـا پایـان سـال 

جـاری، بـه میـزان حـدود 40 میلیـون تـن در زنجیره 

فـولاد ظرفیت سـازی خواهـد شـد. همچنین بنا بر 

همیـن  در  مـا  واقعـی  تولیـد  موجـود،  اطلاعـات 

مـدت، بـه حـدود 26 تـا 27 میلیـون تـن خواهـد 

رسـید. آخریـن آمارهـا در ایـن مورد نشـان می دهد 

که ما در بخش میانی زنجیره فولاد، 9 درصد رشد 

تولید متوسط سالیانه را تجربه کرده ایم.

حـوزه  در  صـادرات  دربـاره  همچنیـن  وی 

مــــورد  در  مـا  پیش بینـی  کـرد:  بیــــان  فـولاد، 

صـادرات نیـز بـا توجـه بـه آمارهایـی کـه تـا امروز 

صـادرات  میـزان  کـه  اسـت  ایـن  شـده،  ارائـه 

محصولات میانی و نهایی فولادی در سـال بالغ 

بر 11 تا 12 میلیون تن خواهد بود.  

مهنــــدسی  شرکـــــت  برنامه ریـزی  معـــاون 

بین المللـی فولاد تکنیک، وضعیت صنعـت فولاد 

کشـور را از نظـر واردات محصـولات فـولادی، ایـن 

طـور بیـان کـرد: بـا توجـه بـه اینکـه در حـال حاضـر 

مقادیـری از محصـولات مـورد نیـاز صنایـع داخـل 

کشور را از تولیدکنندگان داخلی تامین می کنیم و 

همچنین با در نظر گرفتن وضعیت رکود اقتصادی 

فعلـی کشـور کـه بـر بخـش صنعـت حاکـم بـوده 

تـن  هـزار   700 تـا   600 حـدود  سـال  در  اسـت، 

محصولات با ارزش افزوده خواهیم داشـت؛ البته 

جـا دارد کـه مـا در ایـن بخـش ظرفیت هایـی که به 

صورت غیرفعال درآمده اند را مجددا فعال کنیم و 

تولیـــــد  بخــــش  در  را  سـرمایه گذاری  فرصــــت 

محصولات با ارزش افزوده بالا داشته باشیم.

توجه به ارزش افزوده در طرح جامع فولاد ■

محجـوب در ادامـه صحبت هـای خـود درباره 

طـرح جامـع فـولاد، اذعـان کـرد: زمانـی کـه طـرح 

جامع فولاد کشور مطرح شد، زنجیره فولاد کشور 

بـا عـدم تـوازن جـدی روبـه رو بود. یعنی مثلا مـا از 

یـک سـو سـالانه بیـش از  26 میلیـون تـن صـادرات 

سنگ آهن داشتیم و از سوی دیگر صنایع فولاد در 

کشـور با کمبود جدی گندله و کنسـانتره روبه رو 

بودند که این وضعیت در چند سال اخیر به توازن 

نسبی رسیده است.

وی در مورد صادرات سنگ آهن و کنسانتره از 

کشـور، تصریـح کـرد: در حـال حاضـر، وضعیـت 

ایجاد ارزش افزوده در صنعت فولاد کشور بسیار 

مطلوب تـر از سـال های گذشـته اسـت؛ ولـی ایـن 

تولیـد  باشـد.  ایـن  از  بهتـر  می توانـد  وضعیـت 

محصولات با ارزش افزوده بالا علاوه بر سودآوری 

اقتصادی  که برای کشور می تواند داشته باشد، از 

دیـدگاه زیسـت محیطی نیـز می توانـد بـه نفـع مـا 

باشد؛ زیرا در حلقه های پایین دست زنجیره فولاد 

اثـرات آلایندگـی بـه مراتـب کمتـر از حلقه هـای 

بالادست است.

مشـاور طـرح جامـع فـولاد کشـور بـا اشـاره بـه 

اینکـه نبایـد جـذب ارزش افـزوده را بـه راحتـی در 

اختیـار سـایر کشـورها قـرار دهیـم، یـادآور شـد: بـه 

همین دلیل نیز یکی از اولویت های ما در راستای 
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تکمیـل طرح جامـع فولاد کشـور، مطالعات تولید 

محصولات فولادی با ارزش افزوده بالاتر است.

جایگاه صنایع کوچک در طرح جامع ■

محجوب در پاسـخ به خبرنگار پایگاه خبری و 

صنایـع  جایـگاه  دربـاره  آنلایـن،  فلـزات  تحلیلـی 

کوچـک و متوسـط در طـرح جامـع فـولاد کشـور، 

عنـوان کـرد: یکـی از نکاتـی کـه در هنـگام تدویـن 

طـرح جامـع فـولاد کشـور در نظر گرفته شـده بود، 

موضوع سـهم و جایگاه صنایع کوچک و متوسـط 

کشـور در ایـن طـرح بـود. بـر همیـن اسـاس، یـک 

راهـکار منطقـی و عملـی، ایـن بـود کـه واحدهـای 

فـولادی باهـم ادغـام شـوند و واحدهـای بـزرگ بـا 

ظرفیت های بهینه اقتصادی را ایجاد کنند.

وی در این مورد اضافه کرد: در سال 1393 که 

طـرح جامـع فـولاد تصویـب شـد، بـرای رسـیدن بـه 

ایـن هـدف، دو طـرح 10 میلیـون تنـی را پیشـنهاد 

دادیـم کـه یکـی از آن هـا در منطقـه هرمـزگان و 

دیگری در منطقه چابهار واقع شده بود و حتی در 

آن زمـان، نظـر مـا ایـن بـود کـه بتوانیـم آن دسـته از 

طرح هـای فـولادی را کـه درصـد پیشـرفت آن هـا 

پاییـن بـوده و هنـوز هزینـه  زیـادی بـرای راه انـدازی 

پـروژه صـرف نکرده انـد را متقاعـد کنیم تـا از نقاط 

مرکزی کشور جمع شوند و در جنوب کشور، یک 

مجموعه با ظرفیت بالا را تشـکیل دهند؛ البته با 

پیگیری هایی که انجام دادیم، متوجه شدیم که با 

توجه به مجوزهای صادر شـده برای هریک از این 

پروژه ها، جابجایی آن مشکل است.

مهنــــدسی  شرکــــت  برنامــــه ریزی  معــــاون 

بین المللـی فـولاد تکنیک دربـاره وضعیت کنونی 

طـرح جامـع فولاد کشـور و برنامه های مرتبـط با آن 

ابـراز کـرد: در حـال حاضـر، دو ظرفیـت بـزرگ در 

جنـوب کشـور بـه صورت همزمـان در حـال انجام 

است که یکی از آن ها در منطقه هرمزگان ظرفیت 

چهـار میلیـون تنـی دارد و در آینـده بـه تدریـج بـه 

ظرفیت 10 میلیون تن در سال خواهد رسید.

وی در خصـوص طـرح دیگـر در حـال اجـرا در 

جنوب کشور، عنوان کرد: همچنین کنسرسیومی 

در چابهار تشـکیل شـد و بزرگان معدنی و فولادی 

کشـور تصمیـم گرفتنـد مـواد معدنـی را از خـارج 

کشـور )خصوصـا معـادن اسـترالیا( بـه ایـن منطقـه 

 تولیـد محصـولات بـا ارزش افزوده 
بـالا عـاوه بـر سـودآوری اقتصادی  
کـه بـرای کشـور می توانـد داشـته 
باشـد، از دیدگاه زیست محیطی نیز 
می توانـد به نفـع ما باشـد؛ زیـرا در 
حلقه های پایین دسـت زنجیره فولاد 
اثـرات آلایندگـی به مراتـب کمتر از 

حلقه های بالادسـت اسـت

بیاورنـد و بتواننـد محصـولات فـولادی بـا ارزش 

افـزوده بـالا تولیـد کننـد؛ تـا هـم بخشـی از نیـاز 

مصرف کنندگان داخلی را مرتفع کند و هم اینکه 

بتوانیـم قسـمتی از آن را در قالـب محصـولات 

صادراتی، به کشورهای دیگر عرضه کنیم.

در تولیـد واقعی از برنامه چشـم انداز  ■

عقب هستیم

محجـوب در بخـش دیگری از سـخنان خود با 

موعـد  تـا  فـولاد  صنعـت  برنامه هـای  بـه  اشـاره 

چشم انداز 1404، بیان کرد: بر اساس آمارهایی که 

تا امروز در رابطه با صنعت فولاد و سند چشم انداز 

ارائه شده و می شود و نیز با توجه به گزارش هایی 

بـه  انجـام شـده  از رونـد ظرفیت سـازی های  کـه 

دسـت مـا می رسـد، ایـن طـور بـه نظر می رسـد که 

کشور ما تا موعد سند چشم انداز، در بحث ایجاد 

بـه حـد نصـاب ظرفیـت تولیـد  ظرفیـت بتوانـد 

۵۵میلیون تن فولاد در کشـور برسـد و از این نظر 

مشکلی نخواهیم داشت.

وی در ایـن بـاره تاکیـد کـرد: البتـه بـه نظـر 

می رسـد در در بحـث تولیـد واقعـی، ما با توجه به 

ایـن موضـوع کـه ما تا امـروز زیرسـاخت های مورد 

نیـاز بـرای ایـن میـزان از تولیـد فـولاد و مولفه هایی 

مثل حمل ونقل و صادرات را مهیا نکرده ایم، قطعا 

نمی توانیـم بـه ایـن میـزان از تولیـد برسـیم. اگـر 

بتوانیم با معیارهای جهانی در مدت باقی مانده 

حرکـت کنیـم، بـه نظـر می رسـد بتوانیم به حـدود 

70تـا 80 درصـد ایـن میـزان برسـیم و ایـن میـزان از 

تولید، دستاورد مطلوبی شمرده می شود.



هفتهنامه
é1398آذرé94شماره

14

فــولاد

سـعید زرنـدی در گفت وگـو بـا خبرنـگار پایـگاه 

خبـری و تحلیلـی »فلـزات آنلایـن« در خصـوص 

برنامه های حمایتی از صنایع کوچک حوزه فولاد، 

اظهار داشت: در حال حاضر، نگاه کلی و مرسوم 

وزارت صنعـت، معـدن و تجـارت بـه فعالیـت در 

حـوزه فـولاد، بـر مبنـای صرفـه بـه مقیـاس تعریـف 

می شـود؛ یعنـی سیاسـت گذاری ها بـا توجـه بـه 

حجـم تولیـد، صـرف انـرژی و میـزان سـودآوری، به 

ایـن سـمت نیسـت کـه فولادسـازی های کوچـک 

شکل بگیرند.

معـاون طـرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و 

تجـارت در توضیـح ایـن مطلـب افـزود: البتـه در 

بحث توسـعه معـادن کوچک، ایـن وزارتخانه برای 

حمایت از فرآوری این معادن، اعلام آمادگی کرده  

اسـت؛ در نظـر وزارت صنعـت معـدن و تجـارت، 

کارگیـری  بـه  و  کوچـک  واحدهـای  فعالیـت 

تکنولوژی های روز دنیا در این حوزه، مثبت است 

و جلساتی هم در این زمینه برگزار شده است.

وی تکنولوژی هـای مرسـوم در صنعـت فـولاد 

کشـور را بیشـتر بـرای واحدهـای بـزرگ مناسـب 

دانست و اظهار کرد: تکنولوژی های قدیمی مثل 

مقیاس هـای  در  این هـا  امثـال  و  پـرد  میدرکـس، 

کوچـک سـودده نیسـت و اسـتفاده از ایـن روش ها 

در واحدهای کوچک توجیه اقتصادی ندارد.

زرنـدی بـا اشـاره بـه اهمیـت اقتصـادی  بـودن 

اگـر  کـرد:  تاکیـد  واحدهـای کوچـک صنعتـی، 

صنایـع کوچـک بـا بـه کارگیـری تکنولوژی هـای 

جدیدی راه اندازی شوند که برخی از کشورهای 

از  بهره بـرداری  بـرای  فـولاد،  صنعـت  پیشـتاز 

مقیاس هـای کوچک در اختیـار دارند، می توانند 

موجـب تحـرک معـادن کوچـک مـا بـه خصـوص 

معـادن واقـع شـده در مناطـق محـروم شـوند؛ امـا 

اگر قرار باشد از تکنولوژی های معمول و قدیمی 

در راه اندازی این واحدها اسـتفاده شـود، طبیعتا 

بـه  صرفـه  صمـت،  وزارت  در  مـا  اول  اولویـت 

مقیاس واحدها خواهد بود.

معـاون طـرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و 

تجارت در بخش دیگری از صحبت های خود، در 

واحدهـای  راه انـدازی  مجـوز  ارائـه  خصـوص 

فولادسـازی در کشـور، عنوان کرد: وزارت صمت 

بـه هیـچ وجـه موافـق صـدور مجـوز جدیـد بـرای 

تاسـیس واحدهـای تولید فـولاد در مناطق کویری 

نیست و ما در رویکرد جدید این وزارتخانه تلاش 

می کنیم تا تمرکز این واحدها را از نواحی کم آب و 

خشک کشور به سمت استان های واقع در حاشیه 

خلیج فارس سوق  دهیم.

زرنـدی عـلاوه بـر اهمیـت تامیـن آب صنایـع 

فـولادی، دلیـل دیگـر ایـن رویکـرد وزارت صنعـت، 

معـدن و تجـارت را برنامه ریـزی بلندمـدت بـرای 

حضـور در بازارهـای بین المللی دانسـت و تصریح 

کـرد: موضـوع مهـم دیگر در بحـث انتقال صنایع 

فـولادی بـه جنـوب کشـور ایـن اسـت کـه طبـق 

برنامه ریزی هـای انجـام شـده، کشـور مـا در سـال، 

خواهـد  فـولاد  صـادرات  تـن  میلیـون  حـدود 1۵ 

بـرای  بـرای محـل  گزینـه  بهتریـن  پـس  داشـت؛ 

استقرار واحدهای فولادسازی، مناطقی است که 

با مرز آبی در ارتباط هستند.

وزارت  رویکـرد  در خصـوص  همچنیـن  وی 

صمـت در مـورد طرح هـای توسـعه واحدهـای 

فعـال کشـور، خاطرنشـان کـرد: طبیعتـا در ایـن 

موارد، نگاه ما کمی متفاوت اسـت زیرا رویکرد 

منطقی در این موارد ایجاب می کند که وقتی 

سـرمایه گذار و تولیدکننـده بـرای اسـتقرار یـک 

خـاص،  منطقـه  یـک  در  فـولاد  تولیـد  واحـد 

زیرسـاخت های  قبـل  از  و  داشـته  برنامه ریـزی  

مـورد نیـاز آن بـرای توسـعه را فراهم کرده اسـت، 

بـه  محـل  همـان  در  را  خـود  توسـعه ای  طـرح 

بهره برداری برساند.

زرندی در پایان گفت: در هر حال، اولویت ما 

متمرکز شدن واحدهای فولادسازی در استان های 

جنوبی کشور و حاشیه خلیج فارس است و در این 

راستا نیز سرمایه گذاران را تشویق کرده ایم که اگر 

برخـوردار  دولتـی  حمایت هـای  از  می خواهنـد 

باشـند، ایـن سـرمایه گذاری را در حاشـیه جنوبـی 

کشور انجام دهند.

معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت:

معادن کوچک مقیـاس باید 
از تکنولوژی هـای جدیـد 

استفاده کنند

معـاون طـرح و برنامـه وزارت صنعت، معدن و تجـارت گفت: فعالیت واحدهای معدنی و صنعتی کوچک بـا تکنولوژی های قدیمی موجود، 
مقرون به صرفـه نخواهـد بود؛ بنابراین لازم اسـت تا اگر سـرمایه گذاری در این حـوزه صورت می گیرد، با اسـتفاده از تکنولوژی های جدید 

و دارای توجیه اقتصادی باشد.
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نایب رئیس خانه صنعت، معدن و تجارت ایران: 

جایگزینی اقتصاد فولادی به جای اقتصاد نفتی، برنامه می خواهد 
نایـب رئیـس خانـه صنعت، معدن و تجـارت ایران گفـت: زمانی می توان امـکان جایگزینی اقتصـاد فولادی به جـای اقتصاد نفتی 
را متصـور بـود کـه عاوه بر آگاهی، از پتانسـیل های موجود کشـور برای رسـیدن بـه این نقطـه، هدف گـذاری و برنامه ریزی مدون 
وجـود داشـته باشـد. هـر شـخص و ارگان، جایـگاه و برنامه خود را در مسـیر دسـت یابی بـه این هدف بدانـد و بـا در نظر گرفتن 

زیرساخت های موجود، برنامه های خود را پیش ببرد.

آرمـان خالقـی در گفت وگـو بـا خبرنـگار پایـگاه 

خبـری و تحلیلـی »فلـزات آنلایـن« در خصـوص 

امکان جایگزینی اقتصاد معدنی در حوزه فولاد به 

جـای اقتصـاد نفتـی بـرای ایـران، اظهار داشـت: به 

طور کلی وجود اقتصاد نفتی، اقتصاد معدنی و یا 

هر نوع اقتصاد دیگر در کشـور ما و در هر کشـور 

دیگـر، تنهـا زمانـی می توانـد امـکان اجـرا شـدن 

داشته باشد که مطرح کنندگان آن، اشراف کامل 

بر تمامی جوانب این موضوع داشـته باشـند. در 

موضوعـات این چنینـی بایـد تکلیـف و برنامـه هـر 

مسئول، نهاد و ارگان در مورد آن مشخص باشد و 

اطلاعـات جامـع در مـورد فعالیت هـای لازم بـرای 

رسـیدن بـه ایـن هـدف مـورد توجـه و بررسـی قـرار 

گیـرد. در حقیقـت، اینکـه سـهم هرکـس در ایـن 

برنامه در مواجهه با اقتصاد جهانی چیست و چه 

روشـی بـرای توسـعه ایـن صنعـت در پیـش گرفتـه 

شده است، اهمیت بسیار زیادی دارد.

نفت را مفت از دست می دهیم ■

نایـب رئیـس خانـه صنعـت، معـدن و تجـارت 

ایـران در ایـن مـورد افـزود: ایـن مشـکل در حـال 

حاضـر بـرای اقتصـاد نفتـی مـا هـم وجـود دارد؛ 

یعنی اقتصاد نفتی ما در حال حاضر در وضعیت 

مطلوبـی قـرار ندارد؛چون ما کالای اسـتراتژیک را 

بـدون ارزش افـزوده ای کـه می توانـد بـه آن تعلـق 

بگیـرد، می فروشـیم و از دسـت می دهیـم و سـود 

کشـورها  دیگـر  نصیـب  آن  فـرآوری  از  حاصـل 

می شـود؛ حکایـت اقتصـاد در حـوزه فـولاد هـم 

چیزی شبیه به همین است.

وی در مورد لزوم تدوین یک برنامه جامع برای 

رسیدن به اهداف بزرگ، تصریح کرد: آن زمان که 

هـر یـک از مـا در مسـیر هـر نـوع نظـام اقتصـادی 

انجـام  کـه چـه کار می خواهیـم  متوجـه شـدیم 

دهیـم، آنـگاه می توانیـم بـه توسـعه و پیشـرفت آن 

اقتصاد نیز فکر کنیم.

خام فروشی هم برنامه می خواهد ■

آینده نگـری در  و  برنامه ریـزی  نقـش  خالقـی 

خام فروشـی را نیـز مهـم خوانـد و بیـان کـرد: حتـی 

اگر بودجه برای سرمایه گذاری نداریم و مجبور به 

خام فروشی هستیم، باید با داشتن عقل معاش و 

یـک برنامه ریـزی درسـت، بـه ایـن فکـر باشـیم کـه 

ماحصـل خـام فروشـی را بـرای سـرمایه گذاری در 

توسعه صنعت ذخیره کنیم. یعنی به عنوان مثال 

بگوییـم کـه بـرای پنـج سـال آینـده هدف گـذاری 
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می کنیـم، درآمـد آن را ذخیـره کـرده و پـس از ایـن 

دوره، صنایـع فـرآوری را بـا در نظـر گرفتـن توجیـه 

اقتصـادی راه انـدازی می کنیـم کـه قیمـت تمـام 

شده آن قابل رقابت باشد.

نایب رئیس خانه صنعت، معدن و تجارت ایران 

دربـاره توجیـه اقتصـادی طرح هـا نیـز عنـوان کـرد: 

طبیعتا وقتی ما یک معدن کوچک داشته باشیم و 

مـاده  آن  فـرآوری  نباشـد،  توجـه  قابـل  آن  ذخایـر 

معدنی نمی تواند توجیه اقتصادی داشته باشد.

زیرساخت ها نقش اساسی دارند ■

خالقی در خصوص عوامل دیگر موثر بر بازده 

طرح هـای اقتصـادی، ابـراز کـرد: در ایـن موضـوع، 

بسترسازی ها دارای اهمیت زیادی هستند؛ مثلا 

فـرض کنیـد به میـزان لازم ماده معدنی داشـتیم، 

خـط فـرآوری آن را نیـز احـداث کردیـم ولـی بسـتر 

مناسـب بـرای حمل ونقـل آن را محاسـبه نکـرده 

باشیم. قاعدتا در شرایطی که زیرساخت مناسب 

ایجـاد نشـود -مثـل خـط ریلـی ایـران کـه همچنـان 

ضعیـف اسـت- هزینه هـای مربـوط بـه حمـل بـالا 

مـی رود و زنجیـره اقتصـادی در آن حـوزه بـه شـکل 

مطلوب ایجاد نمی شود.

به هدف رسیدن، بدون نقشه راه،   ■

غیرممکن است

وی در خصـوص شـکل گیری اقتصـاد کشـور 

بـر مبنـای تولیـد فولاد تاکید کرد: اگر نقشـه راه 

بـرای چگونگـی جایگزینـی اقتصـاد فـولادی بـه 

جای اقتصاد نفت وجود داشـته باشـد، می توان 

دربـاره آن صحبـت کـرد؛ ولی وقتـی باری به هر 

جهـت فعالیـت کنیـم نمی تـوان هدفـی را بـرای 

آن متصور بود.

خالقی با اشاره به عدم وجود برنامه مدون در 

توسـعه فـولادی کشـور یـادآور شـد: اگـر قرار باشـد 

کـه از خـام فروشـی جلوگیـری شـود و بـه ارزش 

بایـد  قاعدتـا  کنیـم،  پیـدا  دسـت  بالاتـر  افـزوده 

برنامه ای که در اصطلاح از آن به عنوان استراتژی 

توسـعه صنعتـی کشـور یاد می شـود هـم، تا امـروز 

بـرای آن تدویـن می شـد و بـه صنایـع پاییـن دسـت 

نیـز می رسـید کـه مبـدا مسـیر و مقصـد آن بـرای 

همـه اهالـی ایـن حـوزه روشـن باشـد؛ اتفاقـی که تا 

امروز رخ نداده است.

معدن هم نقشه راه ندارد ■

وی با اشاره به نقشه راه تدوین شده معدن نیز 

متذکـر شـد: چیـزی هـم کـه بـه عنـوان نقشـه راه 

معدن برای این مسیر قرار بود تدوین شود، هنوز 

کامل نشده و تنها یک راهبرد ارائه شده است که 

مصـرف درون سـازمانی دارد و در آن، وزارتخانـه به 

را  کارهایـی  چـه  کـه  می کنـد  گوشـزد  خـودش 

می خواهـد انجـام دهـد و در واقـع تکلیفـی بـرای 

کسی ایجاد نمی کند.

نایـب رئیـس خانـه صنعـت، معـدن و تجـارت 

ایران در پایان ارزیابی دقیق از ظرفیت های کشور 

را بـرای رسـیدن بـه اقتصـاد صنعتـی یک ضـرورت 

دانست و گفت: زمانی که در این مسیر مشخص 

شـد بـرای هـر مـاده معدنـی کـه مـا ذخایـر آن را در 

کشـور داریـم، چـه مقـدار ذخایـر قابـل اطمینـان 

وجـود دارد، می تـوان بـرای آن برنامه ریـزی کـرد و 

نقشه راه در نظر گرفت.

بــرای  بودجــه  اگــر  حتــی 
سـرمایه گذاری نداریـم و مجبـور 
بـه خـام فروشـی هسـتیم، بایـد 
بـا داشـتن عقـل معـاش و یـک 
برنامه ریزی درسـت، بـه این فکر 
باشـیم کـه ماحصل خام فروشـی 
را برای سـرمایه گذاری در توسـعه 

صنعـت ذخیـره کنیم
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با تولید گندله، ارزش افزوده 
ایجاد کردیم

معاون امور معادن شـرکت توسـعه معدنی و صنعتی صبانور گفت: در 
برنامه امسـال شـرکت برخاف سال های گذشـته، نه تنها جایی برای 
فروش سـنگ آهن دانه بندی شـده نداشـتیم بلکه بـرای تولید گندله، 

اقدام به خرید آن کردیم تا بتوانیم ارزش افزوده ایجاد کنیم.

بـا  گفــــت وگو  در  احســــان حقیقـی  سیــــد 

خبرنـگار پایـگاه خبری و تحلیلی »فلـزات آنلاین«، 

اظهار داشـت: معادن شـرکت توسـعه معدنی و 

صنعتی صبانور در 6 ماهه نخسـت سـال جاری 

تقریبـا مطابـق بـا برنامـه پیـش رفتنـد؛ بـه طـوری 

که در معدن باباعلی حدود 8 درصد از برنامه 

جلو بودیم، در معدن شهرک 100 درصد مطابق 

نیـز  گلالـی  معـدن  در  و  رفتیـم  پیـش  برنامـه 

98.۵ درصـد برنامـه از پیـش تعییـن شـده را بـه 

انجام رساندیم.

برنامه های جاری در نیمه دوم سال ■

حقیقی درباره برنامه شرکت توسعه معدنی و 

صنعتـی صبانـور بـرای نیمـه دوم امسـال نیـز بیـان 

کرد: ما در تابستان یک عملیات باطله برداری بزرگ 

در معدن شهرک انجام دادیم؛ به طوری که در مهر 

ماه موفق به استخراج 2۵0 هزار تن سنگ آهن از این 

معدن و رسـیدن به رقم 96۵هزارتن از ابتدای سـال 

شدیم؛ پس با توجه به اینکه برنامه ریزی ما تا پایان 

سـال در ایـن معـدن بـر مبنـای 1.2 میلیـون تـن 

بـوده، تنهـا کمتـر از 2۵0هزارتـن بـرای رسـیدن بـه 

میزان برنامه ریزی شـده باقی مانده اسـت که به 

راحتی انجام می شود.

استخـــــراج  میــــزان  خصــــوص  در  وی 

برنامه ریـزی شـده معـادن دیگـر ایـن مجموعـه، 

یـادآور شـد: برنامـه مـا بـر مبنـای 600 هـزار تـن 

تـن  هـزار   312 و  باباعلـی  معـدن  از  اسـتخراج 

کـه  اسـت  بـوده  گلالـی  معـدن  از  اسـتخراج 

می توانیـم بـه ایـن میـزان برسـیم و ماننـد سـال 

گذشـته مطابـق برنامه ریزی هـای انجـام شـده 

پیش خواهیم رفت.

معاون امور معادن شرکت توسعه معدنی و صنعتی صبانور:
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سنگ آهن کم عیار در دستور کار ■

معـاون امـور معادن شـرکت توسـعه معدنی 

و صنعتـی صبانـور همچنیـن بیان کـرد: به غیر 

از مـوارد ذکـر شـده، دو طـرح 300 هـزار تنـی 

فـرآوری سـنگ آهن کم عیـار را هـم در دو معدن 

گلالـی و باباعلـی بـه انجـام رسـانده ایم کـه بـا 

ریـکاوری 60 تـا 70 درصـد، احتمـالا حـدود 170 

محصـولات  بـه  کنسـانتره  تـن  هـزار   180 تـا 

مجموعه اضافه می کند.

وی در ایـن مـورد افـزود: البتـه در حـال اخـذ 

مجوزهـای لازم بـرای فـرآوری سـنگ آهن کم عیـار 

در معـدن گلالـی نیـز هسـتیم تـا بتوانیـم تولیـد 

محصول شرکت را افزایش دهیم.

تولید گندله و ایجاد ارزش افزوده ■

حقیقـی در خصـوص برنامه ریزی این شـرکت 

بـرای فـروش سـنگ آهن دانه بنـدی شـده، تصریح 

کرد: در سال جاری ما برنامه خاصی برای فروش 

سـنگ آهن دانه بنـدی نداریـم و حتـی در 6 ماهـه 

سـنگ آهن  تـن  هـزار   80 میـزان  بـه  امسـال  اول 

دانه بنـدی از معـادن دیگـر منطقـه مثـل سـقز، 

گندلـه خریـداری  تولیـد  بـرای  زنجـان  و  بیجـار 

کردیم و احتمالا برای نیمه دوم سال 100 هزار تن 

دیگر خریداری می کنیم.

معاون امور معادن شـرکت توسـعه معدنی و 

صنعتـی صبانـور دربـاره دلیـل خریـد سـنگ آهن 

دانه بنـدی توسـط ایـن مجموعـه، بیـان کـرد: در 

کارخانـه ای کـه در همـدان داریـم، ظرفیـت بـاز 

سـنگ آهن  خریـــــداری  بـا  مـا  و  دارد  وجـود 

دانه بنـدی از ایـن ظرفیـت اسـتفاده می کنیـم. 

زیـرا اگرچـه در فـروش کنسـانتره نیز سـود وجود 

دارد ولـی ایـن سـود پـس از مرحلـه گندله سـازی 

مضاعـف می شـود و بـرای شـرکت ارزش افـزوده 

به همراه دارد.

چالش افزایش هزینه ها ■

حقیقـی مهم تریـن چالـش در بخش معـدن را 

افزایـش  و  پیمانـکاری  قیمت هـای  تعـدد  در 

هزینه هـا دانسـت و  در ایـن مـورد تاکیـد کـرد: 

افزایـش هزینه هـای اسـتخراج کـه بیشـتر شـامل 

هزینه های پرسنلی و تامین قطعات است، فشار 

زیادی را به فعالان حوزه معدن وارد می  کند. در 

هزینه هـای  حاضـر  حـال  در  هـم  کارخانه هـا 

استخراجی، فرآوری و خرید قطعات بسیار زیاد 

قطعـات  خریـد  در  هزینه هـا  افزایـش  و  اسـت 

وارداتی به دلیل تحریم ها و وجود شـرایط خاص 

آن، نمـود بیشـتری دارد. ضمـن اینکـه جـدا از 

در  نظـر  مـورد  قطعـه  یافتـن  قیمـت،  مشـکل 

بازارهـای خارجـی بسـیار دشـوار اسـت و بـه نظر 

می رسـد مسـئولان بایـد در ایـن زمینـه اقدامـی 

انجام دهند.

حمل ونقل، پاره وقت شده است ■

معاون امور معادن شـرکت توسـعه معدنی و 

صنعتـی صبانـور در مـورد هزینه هـای مربـوط بـه 

حمل ونقل نیز اظهار کرد: در ابتدای سال شاهد 

افزایـش قیمت هـای مربـوط بـه حمل ونقـل بودیم 

و  ارتبـاط بسـیار مهـم  ایـن  نکتـه ای کـه در  امـا 

تاثیرگـذار اسـت مشـکل سـوخت گازوئیـل بـرای 

و  پخـش  سیستم هـــــای  اسـت.  کامیـون داران 

پالایـش، گازوئیـل کافـی در اختیـار کامیـون داران 

قـرار نمی دهنـد و راننـدگان نیـز به ناچـار تا وقتی 

سـوخت دارنـد اقـدام بـه حمل ونقـل می کننـد و 

کار آن هـا بـه نوعـی بـه صـورت پاره وقـت درآمـده 

اسـت. ایـن موضـوع اگرچه شـاید کوچک به نظر 

بیاید ولی تاثیر آن در بخش تولید به شدت زیاد 

مـورد  را  آن  امـر  دسـت اندرکاران  بایـد  و  اسـت 

بررسی قرار دهند.

برنامـه مـا بـر مبنـای ۶۰۰ هـزار 
تن اسـتخراج از معـدن باباعلی و 
۳۱۲ هـزار تن اسـتخراج از معدن 
گالـی بـوده اسـت کـه می توانیم 
به این میزان برسـیم و مانند سـال 
برنامه ریزی های  مطابـق  گذشـته 
انجـام شـده پیش خواهیـم رفت
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فــولاد

سنگ های کم عیار 
از دید پنهان 

مانده اند

رئیـس هیئت مدیره شـرکت صادق بنای غرب گفت: ذخایر سـنگ های کم عیار هماتیتی در کشـور مـا به قدری زیاد اسـت که می توانیم 
با تکیه بر آن، در یک برنامه بلندمدت کارخانه ای به وسعت فولادسازی های بزرگ کشور، راه اندازی کنیم.

خبرنـگار  بـا  گفت وگـو  در  راضـی،  محسـن 

پایـگاه خبـری و تحلیلـی »فلـزات آنلایـن« اظهـار 

داشـت: پـروژه فـرآوری کنسـانتره شـرکت آذران 

گلسـار مهـر زنجـان کـه در راسـتای طـرح احیـا و 

فعال سـازی و توسـعه معادن کوچک مقیاس در 

شهرسـتان سـنقر توسط وزیر صمت افتتاح شد، 

هماتیتـی  سـنگ های  از  کنسـانتره  تولیـد  بـر 

کم عیار تمرکز دارد. اقدامات تامین آب، برق و 

و  اسـت  شـده  انجـام  آن  زیرسـاختی  امکانـات 

مراحل تکمیل تجهیزات را پشت سر می گذارد.

راضـی در ایـن مـورد افـزود: منابـع مالـی ایـن 

طـرح نیـز در حـال تکمیـل اسـت و تـا بهمـن مـاه 

امسـال، اولیـن  پـلان ایـن پـروژه بـه بهره بـرداری 

می رسـد. ایـن پـروژه در حـال حاضـر تـا بیـش از 

20درصد پیشـرفت داشـته که البته در آذر ماه، 

پـروژه،  بـه محـل  بـه حمـل تجهیـزات  بـا توجـه 

حرکت ما شتاب بیشتری خواهد گرفت.

رئیـس هیئـت مدیـره شـرکت صـادق بنـای 

غـرب در خصـوص راه انـدازی پلان هـای بعـدی 

ایـن پـروژه، یـادآور شـد: پلان هـای بعـدی پـروژه 

که ماژول های 100 تنی هسـتند، هر سـه ماه یک 

ظرفیـت  بـه  بتوانیـم  تـا  می شـوند  افتتـاح  بـار 

اسمی تعیین شده برسیم.

وی دربـاره ظرفیـت پـروژه فرآوری کنسـانتره 

شـرکت صـادق بنـای غـرب خاطرنشـان کـرد: مـا 

تولیـد  روز  در  تـن   100 حـدود  طـرح،  ایـن  در 

خواهیم داشت و محصول ما کنسانتره عیار 60 

خواهد بود و با توجه به مواد اولیه مورد نیاز ما 

کـه سـنگ های هماتیتـی بـا عیـار پاییـن اسـت، 

تـن   200 تـا   1۵0 کارخانـه  ایـن  ورودی  احتمـالا 

سنگ هماتیتی کم عیار خواهد بود.

سرمایه گذاری روی سنگ های کم عیار ■

بـه مطالعـات انجـام شـده  بـا اشـاره  راضـی 

سـنگ های  فـرآوری  نویـن  شیوه هـــــای  دربـاره 

هماتیتـی کم عیـار در دنیـا، بیان کـرد: این پروژه 

بـر اسـاس طـرح نوینـی اسـت کـه کلیـد مشـکل 

کانی هـای  و  بـود  خواهـد  ایـران  معـادن  همـه 

هماتیـت، گوتیـت، هولوژیسـت و لیمونیـت که 

آهن نسـبتا کمی دارند و از چشـم دور مانده اند 

را وارد چرخه صنعت فولاد می کند.

رئیـس هیئـت مدیـره شـرکت صـادق بنـای 

غـرب همچنیـن دربـاره چگونگـی تامیـن مـواد 

اولیـه مـورد نیـاز ایـن کارخانه، افزود: سـنگ آهن 

هماتیتـی در همـه نقـاط ایـران یافـت و بـا وجـود 

معـادن منطقـه سـنقر و ماه نشـان زنجـان از نظـر 

تامیـن مـواد اولیـه مشـکلی نخواهیـم داشـت و 

ایـن  عملیاتـی  منطقـه  حوالـی  تعطیـل  معـادن 

پـروژه بـه قـدری زیـاد اسـت کـه حتـی فرصـت 

اسـتفاده از معـادن شهرسـتان های دیگـر را به ما 

نخواهد داد.

ذخیـره  میـزان  افـزود:  بـاره  ایـن  در  وی 

سـنگ های هماتیتـی کم عیـار در ایـن کشـور بـه 

حـدی زیـاد اسـت کـه ما می توانیـم با یک برنامه 

بلندمدت، کارخانه ای به وسعت فولادسازی های 

بزرگ کشور، راه اندازی کنیم.

راه هایی برای بهره وری و جلوگیری از  ■

اتلاف انرژی

اقتصـادی  بـازده  دربـاره  همچنیـن  راضـی 

فـرآوری سـنگ های کم عیـار، تصریـح کـرد: ایـن 

شـیوه ای اسـت که در حال حاضر در کشـورهای 

انجـام  فـولاد  پیشـرفته دنیـا در حـوزه صنعـت 

رئیس هیئت مدیره 

شرکت صادق بنای غرب:
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فــولاد

می شـود و حاشـیه سـود مناسبی را نیز به همراه 

در  صرفه جویـی  بـرای  مـا  اینکـه  ضمـن  دارد. 

مصـرف انـرژی و ایجـاد بهـره وری در ایـن طـرح، 

بـرای فـرآوری سـنگ های هماتیتـی کم عیـار از 

منابعی استفاده کرده ایم که خود آن ها انرژی زا 

هسـتند. مثـلا در همیـن منطقه کرمانشـاه بالغ 

بـر 200 تـا 300 هـزار تـن باطله هـای گیرسـونایت 

وجـود دارد کـه نوعـی هیدروکربـن فوق العـاده 

پرانرژی اسـت و ما این باطله ها را در پروژه خود 

مورد استفاده قرار می دهیم.

وی در ایـن مـورد اضافـه کـرد: بـه عـلاوه، مـا 

در ایـن رابطـه مـا محاسـبات و طـرح توجیهـی 

بسـیار دقیقـی را ارائـه کرده ایـم و سیسـتم های 

ایـن  کوره هـای  و  کم عیـار  سـنگ آهن  فـرآوری 

پـروژه را طـوری طراحـی و تنظیـم کرده ایـم کـه 

اتـلاف انـرژی در آن بـه حداقـل رسـیده اسـت و 

حاشـیه سـود قابـل قبولـی را بـرای سـرمایه گذار 

به همراه دارد.

سود پنهان شده در کم عیارها ■

رئیـس هیئـت مدیـره شـرکت صـادق بنـای 

فـرآوری  از  حاصـل  سـود  تخمیـن  در  غـرب 

سـنگ های هماتیتی با عیار پایین، یادآور شـد: 

سـنگ آهن هماتیتـی عیـار 40، بـه ازای هـر تـن 

3۵ تـا ۵0 هـزار تومـان قیمت دارد؛ یعنی دو تن 

قیمـت  تومـــــان  100هـزار  حـدود  آهـن  ایـن  از 

قیمــــــت  دیگـر،  طــــرف  از  داشـت.  خواهــــد 

تـــــا   6۵0 حـدود  آهـن،   67 عیـار  کنسانتــــره 

700هـزار تومـان خریـد و فـروش می شـود. حال 

اگـر در بدتریـن حالت، 20درصـد هزینه انرژی 

را بـرای ایـن فرآینـد در نظـر بگیریـم، بـاز هم به 

بـرای  تومـان  هـزار   ۵00 حـدود  تـن  هـر  ازای 

قابـل  سـود  کـه  می مانـد  باقـی  سـرمایه گذار 

توجهی خواهد بود.

راضی در این مورد اضافه کرد: جدا از سـود 

محصـول اصلـی، مـواد معدنـی یافـت شـده در 

در  می تواننـد  نیـز  سـنگ آهن  فـرآوری  پروسـه 

سـودآوری این طرح نقش موثری داشـته باشند. 

وجـود فلـزات ارزشـمندی مثـل مـس، طـلا، نقره، 

هماتیتـی،  سـنگ آهن  کنـار  در  کـروم  و  نیـکل 

روش هـای  از  اسـتفاده  بـا  تـا  می شـود  باعـث 

صنعتـی و جداسـازی آنهـا، قابلیـت سـودآوری 

بیشتری از این خط تولید وجود داشته باشد.

یک منطقه جذاب برای سرمایه گذاری ■

وی در خصـوص برنامه هـای آتـی این شـرکت 

ابـراز کـرد: بـا توجـه بـه ذخایـر سـنگ آهن زیـاد و 

منابـع آبـی موجـود در منطقـه سـنقر، پتانسـیل 

راه انـدازی یـک کارخانـه فـولاد بـزرگ نیـز در آن 

وجـود دارد و امیدواریـم کـه ایـن موضـوع بـرای 

سرمایه گذاران جذابیت داشته باشد.

رئیـس هیئـت مدیـره شـرکت صـادق بنـای 

غرب در پایان تاکید کرد: علاوه بر وجود منابع 

معدنی و آب در این منطقه، سهولت استخراج 

سـنگ آهن، دسترسـی بهتـر به بـازار کشـورهایی 

مثـل عـراق و سـوریه، تسـهیلات در نظـر گرفتـه 

شـده بـرای مناطـق محروم، نیـروی کار فـراوان و 

ایـن  گرفتـن  پـا  بـرای  نیـاز  مـورد  دانـش  وجـود 

صنعـت، از مهم تریـن ویژگی های منحصربه  فرد 

بـرای جـذب سـرمایه گذاران حـوزه فـولاد بـه این 

منطقه است.

میزان ذخیره سـنگ های هماتیتی 
کم عیـار در ایـن کشـور بـه حدی 
زیـاد اسـت کـه مـا می توانیـم با 
یک برنامـه بلندمـدت، کارخانه ای 
به وسـعت فولادسـازی های بزرگ 

کشـور، راه انـدازی کنیم
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آلومینیوم

آلومینیوم
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آلومینیوم

آغازکننده تولید باس داکت در کشور هستیم

صادرات و واردات با چالش های متعددی مواجه است

تنها تولیدکننده سیم های DROPPER و MESSENGER هستیم
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آلومینیوم

تولیـد فویـل آلومینیومـی در ضخامت های خاص، دسـتگاه های مخصـوص و پیچیـده ای را می طلبد که تنها شـرکت های معدودی در 
کشـور، ماننـد آلومینیـوم پـارس تکنولوژی تولیـد آن را در اختیـار دارند؛ اما تحریم هـا، چرخه تولید این شـرکت را برهم زده اسـت. 
تحریم هـا و عـدم حمایـت دولت بـرای تامین مواد اولیـه آلومینیومی، موجـب افزایش هزینه های تولیـد، کاهش نرخ بهره بـرداری و 
افزایـش قیمـت محصـول نهایی و در نهایـت وارد آمدن خسـارات فراوان به شـرکت های فعال این حوزه شـد. برای بررسـی تاثیر 
ایـن مشـکات بر رونـد تولید فویل آلومینیومی، خبرنـگار پایگاه خبری و تحلیلی »فلزات آناین« با هوشـنگ گـودرزی، مدیر اجرایی 

شرکت آلومینیوم پارس به گفت وگو نشسته است که مشروح آن را در ادامه می خوانید:

تحریم ها چه تاثیری بر فعالیت شرکت های ◄◄

پایین دستی داشته است؟

در حـال حاضـر، بـا توجـه بـه تحریم هایـی کـه 

وجود دارد، میزان تولید محصولات پایین دسـتی 

در کشور کاهش یافته است؛ در نتیجه، تولیدات 

آلومینیوم جنوب که به زودی با ظرفیت 100 هزار 

تـن در سـال، بهره بـرداری می شـود، بـدون مصـرف 

خواهد ماند. کاهش مصرف داخلی آلومینیوم به 

خاطـر کاهـش فعالیت هـای عمرانـی در سـال های 

اخیـر، اثـر تحریم هـا بـر تامیـن مـواد اولیـه، کمبود 

نقدینگـی و همچنیـن کاهـش میـزان صـادرات 

محصولات آلومینیومی بوده است.

کاهش میزان صادرات به این خاطر است که 

قیمت مواد اولیه مورد نیاز در کشور، در مقایسه 

با سـایر کشـورهای رقیب، حدود 200 دلار  گران تر 

صنایـع  حمایـت  بـرای  دلار  ایـن 200  کـه  اسـت 

بالادستی تعیین شده است؛ به این ترتیب، قیمت 

تمام شـده محصولات آلومینیومی بالا بوده و در 

و  سـخت  بسـیار  آن هـا  صـادرات  حاضـر،  حـال 

غیرممکن است. 

صادرات شـمش آلومینیومی به دلیل کاهش 

بسـیار  قیمـت  بـا  داخلـی  بـازار  مصـرف  میـزان 

نازل تری به ترکیه صادر می شود و در حال حاضر، 

ترک هـا توانسـته اند بخـش اعظـم بـازار عـراق را از 

در  ترکیـه  شـدن  انحصـاری  برباینـد.  ایرانی هـا 

و  کابـل  و  صـادرات محصولاتـی همچـون سـیم 

محصـولات تخت، قابل مشـاهده اسـت. بایـد در 

نظر داشـت که زمانی که سـالکو به زنجیره تولید 

آلومینیوم در کشور اضافه شود، صادرات شمش 

خالص کشور افزایش خواهد داشت زیرا در داخل 

کشـور تقاضا برای خرید آلومینیـوم وجود نـدارد. 

اگـر دولـت در قیمت گذاری  شـمش آلومینیومی 

دخالت نکند، کاهش قیمت آن در بازار داخلی را 

شاهد خواهیم بود؛ زیرا میزان عرضه داخلی بیشتر 

از میزان تقاضا خواهد شد. اگر سالکو بتواند شمش 

آلومینیومی را به قیمت ارزان در کشور توزیع کند، 

در گام بعـدی می توانـد بـازار صادراتی محصولات 

آلومینیومی را نیز تقویت کند.

شـما ◄◄ فعالیـت  بـر  انـدازه  چـه  تـا  تحریم هـا 

تاثیرگذار بوده است؟

تحریم های وضع شده قطعا مشکلاتی را برای 

تولید ایجاد کرده اسـت؛ اما مسـلما ما می توانیم 

داشـته  تولیـد  ادامـه  موجـود،  شـرایط  علی رغـم 

باشیم؛ گرچه باید بهای بیشتری را بابت فعالیت 

تولیدی پرداخت کنیم. از طرف دیگر، درآمدهای 

ملـی کـه حاصـل از فـروش نفـت و گاز بـوده، بـه 

بـر  ایـن موضـوع  و  یافتـه اسـت  شـدت کاهـش 

صنعت بی تاثیر نیست.

آیا تحریم ها تاثیری در واردات افزودنی ها و ◄◄

قطعات داشته است؟

آمیـــــژان ها سهــــم اندکــــی در هزینه هــــای 

هزینـه ای  سـهم  امـا  دارنـد؛  شـرکت  تولیـدی 

قطعــــات کاملا متفـــاوت اســـت. در گذشتــــه 

قطعـات مـورد نیـاز را تنهـا از ایتالیـا خریـداری 

می کردیـم؛ ولـی در حـال حاضر، امکان سـفارش 

هوشنگ گودرزی، مدیر اجرایی شرکت آلومینیوم پارس در گفت وگو با »فلزات آنلاین«:

صادرات و واردات با چالش های متعددی مواجه است
◄کاهش◄تقاضا◄برای◄محصولات◄آلومینیومی◄◄



هفتهنامه
éشمارهé94آذر1398

25

آلومینیوم

دادن بـه شـرکت های چینـی وجـود دارد. برخـی 

قطعـات را بومی سـازی کرده ایـم؛ مثـلا شـرکت 

فولاد آلیاژی اصفهان برای شـرکت ما شـل تولید 

می کنـد و تولیـد داخلـی ایـن محصـول کمـک 

زیادی به ما کرده است.

چه عوامل دیگری می تواند بر محدود شدن ◄◄

صادرات محصولات آلومینیومی تاثیر بگذارد؟

بـا  کشـور  بانکـی  سیسـتم  بـه  ارز  انتقـال  

چالش هایی همراه است و قوانین پیچیده ای در 

کاهـش  موجـب  کـه  دارد  وجـود  ایـن خصـوص 

تمایل تولیدکنندگان محصولات آلومینیومی به 

بـا  ایـن قوانیـن  صـادرات شـده اسـت و رعایـت 

امکانـات موجود همخوانی نـدارد. به طور مثال، 

در سـا ل های گذشـته، صادرات ما به کشورهایی 

همچـون افغانسـتان، تاجیکسـتان، عـراق و... بـه 

صورت ریالی بود تا اینکه در ابتدای سال جاری 

مطـرح کردنـد کـه ارز بایـد در سـامانه نیما و سـنا 

عرضـه و بـه فـروش برسـد کـه بـه همیـن منظـور، 

قطعـات  و  اولیـه ضـروری  مـواد  برخـی  واردات 

مصرفـی را متوقـف و مـا را مجبـور بـه واردات ارز 

تولیدکننـدگان  از معضـلات  یکـی  ایـن  کردنـد. 

اسـت کـه بایـد بـا دیـد متفاوتـی بـه آن نـگاه کـرد؛ 

زمانـی کـه در سیسـتم بانکی کشـور امکاناتی به 

منظـور جابه جایـی ارز نداریـم، انتقـال ارز قطعـا 

امکان پذیر نیست.

البته در ماه های اخیر، راهکاری در این زمینه 

پیدا کردیم و با بانک مرکزی به توافق جدیدی در 

بانـک مرکـزی 2۵ صرافـی  ایـن زمینـه رسـیدیم. 

معتمـد در خـارج از کشـور تعییـن کرده اسـت که 

انجـام  صرافی هـا  ایـن  طریـق  از  را  ارز  انتقـال 

انتقـال ارز و  می دهیـم. موانعـی کـه در زمینـه 

صـادرات ایجـاد کرده انـد، بـه گونـه ای اسـت کـه 

صـادرات  از  حـوزه  ایـن  تولیدکننـدگان  اکثـر 

محصولات تولید شده پشیمان شده اند.

شرکــــت  بـرای  صــــادرات  مزیــــت  تنهـــــا 

آلومینیوم پارس این اسـت که میزان تولیدات 

از ایـن طریـق، افزایـش می یابـد و بـه تبـع آن، بـه 

هزینه هـای  تولیـدات،  میـزان  افزایـش  دلیـل 

محصـول  واحـد  هـر  ازای  بـه   شـرکت،  ثابـت 

سرشکن می شود.

بـرای ◄◄ می توانـد  دولـت  را  برنامه هایـی  چـه 

ایجاد ارزش افزوده بیشتر در صنعت آلومینیوم 

دنبال کند؟

بـه  جـای صـادرات شـمش کـه در حـال  اگـر 

حاضر با پریمیومی حداکثر معادل 4۵ دلار بر تن 

بـه ترکیه صورت می گیـرد، آن را به تولیدکنندگان 

و  کننــــد  عرضـه  قیمـت  همیــــن  بـا  داخلــــی 

تولیدکنندگان داخلی موظف باشند در بازه  سه تا 

6 ماهـه محصـول تولیـد شـده را صـادر کننـد و ارز 

حاصـل از ایـن صـادرات را بـه بـازار داخـل تزریـق 

کنند، طبیعتا صـادرات محصـولات آلومینیومی 

رونق می یابد و همچنین ارزش افزوده ایجاد شده 

در صنعت آلومینیوم کشور افزایش قابل توجهی 

خواهـد یافـت. گفتنـی اسـت کـه در حـال حاضر، 

فـروش شـمش در داخـل کشـور، بـا پریمیومـی در 

حدود 200 دلار بر تن انجام می شود.

اگـر تصمیمـات اتخاذ شـده از سـوی دولت، با 

بررسی های صورت گرفته و استفاده از تجربیات و 

اظهـار نظرهـای تشـکل ها و انجمن هـا انجام شـود، 

قطعا می تواند برای صنایع پایین دستی کارآمد و 

مفیـد باشـد. مدیریـت صنایـع در کشـور نباید به 

صـورت تـک بعـدی و تنهـا بـا در نظـر گرفتـن امـور 

بلکـه  باشـد؛  پایین دسـتی  یـا  بالادسـتی  صنایـع 

سیاسـت گذاری ها در صنایع باید جامع باشـد. به 

همیـن خاطـر، طـرح جامـع آلومینیـوم بایـد مـورد 

توجه قرار بگیرد و وارد فاز اجرایی شود.

ارزش افـزوده تولیـد فویـل آیـا بـه انـدازه ای ◄◄

است که انگیزه ای برای تولیدکنندگان این حوزه 

ایجاد کند؟

ارزش افـزوده فویـل قطعـا نسـبت بـه ارزش 

افزوده ورق بیشتر است؛ یعنی میزان هزینه ای 

کـه بـرای تولیـد فویـل انجـام می دهیـم بسـیار 

بیشـتر از هزینـه ای اسـت کـه بابـت تولیـد ورق 

بایـد انجـام شـود؛ بـه همیـن خاطـر، اگـر حاشـیه 

سـود فویـل بیشـتر از ورق نباشـد، تولیـد فویـل 

صرفه اقتصادی ندارد.

و ◄◄ آلومینیـوم  مـذاب  مسـتقیم  فـروش  آیـا 

جابه جایی آن در کشور امکان پذیر است؟

همـواره  )شـمش(  آلومینیـوم  مجـدد  ذوب 

هزینه های تولید را افزایش می دهد. طبیعتا اگر 

در مجموعه  لامرد به جای انتقال شمش، انتقال 

مـذاب آلومینیـوم را داشـته باشـیم، بـه میـزان 

زیـادی قیمـت محصـول نهایـی کاهـش خواهـد 

تولیدکننـدگان  کـه  ترتیـب  ایـن  بـه  یافـت. 

محصـولات آلومینیومـی بـه جـای خرید شـمش، 

ایـن  در  کننـد؛  خریـداری  آلومینیومـی  مـذاب 

صـورت هزینـه  انـرژی کـه باید برای ذوب شـمش 

صـرف کننـد، کاهـش می یابـد. ایـن امـر، موجب 

انـرژی  توجـه هزینه هـای مصـرف  قابـل  کاهـش 

تولیـد و قیمـت  می شـود و در کل هزینه هـای 

در  می دهـد.  کاهـش  را  محصـول  تمام شـده 

نهایـت، چـون قیمت تمام شـده  محصـول کاهش 

می یابـد.  افزایـش  تولیدکننـــــده  سـود  یافتــــه، 

همچنیـن، هزینـه تمام شـده  تولید بـا اسـتفاده از 

ایـن روش، کاهـش یافتـه و تولیدکننـده می توانـد 

محصـولات تولیـدی را بـا قیمـت پایین تـری در 

بازارهای بین المللی عرضه و به فروش رساند.

هـر واحـد تولیـدی که در منطقه لامـرد افتتاح 

شـود، سـودده تر از سایر شرکت ها خواهد شـد. در 

ایـن زمینـه انواع راه های انتقال مواد مـذاب وجود 

دارد و این راه جدیدی در دنیا نیست.

ایرالکـو 30 سـال پیـش زمانـی کـه ایـن شـرکت 

دولتـی بـود، تصمیـم داشـت چنیـن طرحـی را در 

کشـور عملیاتـی کنـد؛ امـا بـه دلیـل هزینـه  اولیـه 

زیـادی کـه بایـد بابـت خریـد وسـیله حمل ونقـل 

پرداخت می کرد، این طرح عملی نشد.

اگر دولت در قیمت گذاری  شـمش 
آلومینیومـی دخالت نکنـد، کاهش 
قیمـت آن در بازار داخلی را شـاهد 
خواهیـم بـود؛ زیـرا میـزان عرضه 
داخلـی بیشـتر از میـزان تقاضـا 
خواهـد شـد. اگـر سـالکو بتوانـد 
شـمش آلومینیومـی را بـه قیمت 
ارزان در کشـور توزیع کند، در گام 
بعـدی می توانـد بـازار صادراتـی 
نیـز  را  آلومینیومـی  محصـولات 

کند تقویـت 
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در چـه زمینه هایـی نیـاز بـه سـرمایه گذاری  ◄◄

بیشتری داریم؟

در قسـمت پایین دسـتی آلومینیـوم در کشـور 

بایـد بـرای تولید فویل کن اسـتاک )فویل مـورد نیاز 

برای تولید قوطی های آلومینیومی( سرمایه گذاری 

بیشـتری انجـام شـود؛ زیـرا در حـال حاضـر حـدودا 

12هزار تن فویل کن استاک به کشور وارد می شود. 

همچنین باید در زمینه تولید ورق آلیاژهای دو هزار، 

پنج هزار و هفت هزار که در صنایع کشتی سازی و 

هواپیماسازی کاربرد دارد، پروژه هایی تعریف شود. 

همچنین در بخش بالادستی، برای تولید کریولیت، 

بـه  نیـاز  فلورایـد  آلومینیـوم  و  کک  پترولیـوم 

سرمایه گذاری بیشتری داریم.

بـه فرسـوده شـدن دسـتگاه ها در ◄◄ توجـه  بـا 

بـرای  کارخانه هـای تولیـد ورق، سـرمایه گذاری 

واردات تجهیزات به روز را پیشنهاد می کنید؟

بـه جـای خریـد دسـتگاه جدیـد می تـوان بـه 

بازسـازی دسـتگاه های قدیمـی پرداخـت، اینگونه 

اقدامـات، هزینـه را به  یک سـوم کاهش می دهد. 

اسـتفاده از دسـتگاه ها و تکنولوژی هایـی کـه در 

در  مـی رود،  کار  بـه  داخلـی  نـورد  شـرکت های 

شـرکت های آلمانـی نیـز رایج اسـت؛ با ایـن تفاوت 

کـه آن هـا بـر اسـاس برنامه ریـزی کـه بـرای تولیـد 

ورق های خاص دارند، اقدام به خرید تکنولوژی و 

تجهیـزات مربوطـه می کنند. به ایـن ترتیب، باید 

قبـل از وارد کـردن تکنولوژی نوین، هدف گـذاری، 

نیازسـنجی و بازاریابی کنیم و پس از بررسـی های 

لازم، تکنولوژی مورد نیاز را وارد کنیم.

در حال حاضر، سه واحد اصلی تولیدی فویل 

در کشـور داریـم. شـرکت »آلومینیوم پـارس« یک 

هـزار و 200 تـن در مـاه )حـدودا 14 هـزار و 400 تن در 

سـال(، شـرکت »آلومینیـوم هـزار« 10 هـزار تـن و 

شـرکت »رزن صـاف« 6 هـزار تـن در سـال فویـل 

تولیـد می کننـد کـه در مجمـوع سـالانه حـدود 

32هزار تن فویل در کشور تولید می شود.

عدم امکان واردات محصولات آلومینیومی و 

افزایـش میـزان فـروش داخلـی فویـل موجب شـده 

که شرکت به نوسازی سایر دستگاه ها تمایل پیدا 

کند؛ در همین راسـتا، شـرکت آلومینیوم پارس با 

توانسـت  تومانـی،  صـرف هزینـه ای 1۵ میلیـارد 

حـدودا 30 درصـد از دسـتگاه ها را نوسـازی کنـد؛ 

البته این اقدام را نیز با بررسی  بازار انجام داده ایم 

و مطمئن هستیم در یک زمان مناسب این میزان 

هزینـه از طریـق افزایـش میـزان تولیـد بـه شـرکت 

برخواهد گشت.

وضعیت صنعت آلومینیوم را در خاورمیانه ◄◄

چگونه ارزیابی می کنید؟

در دهـه 40، آلومینیـوم ایـران )ایرالکـو( اولیـن 

تولیدکننـده آلومینیـوم در خاورمیانه بود؛ امـا در 

حال حاضر، مجموعا 400 هزار تن آلومینیوم تولید 

می کنیـم و کشـورهای حاشـیه خلیـج فـارس بـه 

نقطـه ای رسـیده اند کـه می تواننـد پنـج میلیـون و 

200 هزار تن آلومینیوم عرضه کنند.

کشـورهای حاشـیه خلیـج فـارس بـا اینکه حتی 

نیـروی کار لازم را در اختیـار ندارنـد امـا بـا این حال، 

پنج برابر صنایع کشور ما تولید دارند؛ دلیل عمده 

این عقب افتادن کشور در زمینه تولید آلومینیوم، 

سیاسـت گذاری های نادرسـتی اسـت کـه در ایـن 

حـوزه اعمـال شـده اسـت؛ چراکـه طـی ایـن سـال ها، 

مدیران کشور تنها به صنعت فولاد توجه داشتند و 

صنعـت تولید آلومینیـوم را کامـلا نادیده گرفتند. 

باید توجه داشت که برخی شرکت های اماراتی نیز 

با مشکل کمبود آلومینا مواجه هستند اما فعالیت 

خود را  کاهش نداده اند و با ایجاد زیرسـاخت های 

ضروری، توانسته اند ظرفیت و کیفیت محصولات 

آلومینیومی را نیز افزایش دهند.

قـرار اسـت با افتتـاح کارخانه سـالکو، 300 هزار 

تـن بـه ظرفیـت تولیـدی آلومینیـوم کشـور کـه در 

حال حاضر 4۵0 هزار تن اسـت، اضافه شـود؛ اما با 

ایـن وجـود، به ظرفیت تولیدی مشـخص شـده در 

سند چشم انداز )یک هزار و ۵00 تن آلومینیوم در 

سال( نخواهیم رسید.

آیـا سـرمایه گذاری بـرای احـداث کارخانـه ی ◄◄

تولید فویل کن استاک، به صرفه هست؟

سـرمایه گذاری برای تاسیس کارخانه ای که 

تنهـا کن اسـتاک تولیـد کنـد، مقـرون بـه صرفـه 

نیسـت؛ زیـرا میـزان مصـرف داخلـی مـا 12 هـزار 

تـن در سـال اسـت و احـداث کارخانـه ای بـرای 

توجیـه  ظرفیـت  ایـن  بـا  محصـول  ایـن  تولیـد 

اقتصـادی نـدارد. اگـر قصـد احـداث ایـن واحـد 

نیـز  صـادرات  فکـر  بـه  بایـد  داریـم  را  تولیـدی 

باشـیم و روابـط سیاسـی را بـا سـایر کشـورهای 

تـا امـکان  حـوزه خلیـج فـارس بهبـود ببخشـیم 

افـزوده  ارزش  دریافـت  و  ایـن محصـول  تولیـد 

بیشتر را به دست بیاوریم.

اگـر بخواهیـم واحـد تولیـدی جدیـدی را بـرای 

فویل کن استاک در کشور احداث کنیم، حداقل 
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سرمایه گذاری لازم حدود 100 میلیون یورو خواهد 

بود؛ در حالی که با 30 میلیون یورو همان تولیدات 

را می توانیـم در کارخانـه آلومینیـوم پارس داشـته 

باشـیم؛ زیـرا تمـام زیرسـاخت های لازم در شـرکت 

آماده است.

جـــــذب  بـا  می توانــــد  کن استـــــاک  تولیــــد 

سـرمایه گذاران خارجـی نیز صورت بگیـرد؛ اما در 

مرحله اول باید امنیت سرمایه گذاری در کشور را 

تامین کنیم.

بـه بهبـود فـروش ◄◄ بـورس کالا می توانـد  آیـا 

فویل در کشور کمک کند؟

در حال حاضر، بورس کالا نمی تواند به بهبود 

فروش فویل تولید شده از سوی این شرکت کمک 

کنـد؛ زیـرا بـازار فویـل، محـدود و بسـته اسـت. 

شـرکت آلومینیـوم پـارس در گذشـته در بـورس 

اوراق بهادار حضور داشت؛ اما پس از اینکه اعلام 

ورشکستگی کردیم، از آن بازار خارج شدیم؛ گرچه 

حضور در بازار سهام به دلیل شفافیتی که ایجاد 

می شود به نفع هر شرکتی است.

اعـلام ورشکسـتگی چـه تاثیـری بـر عملکـرد ◄◄

شرکت داشته است؟

زمانـی کـه اعـلام ورشکسـتگی کردیـم، رکـود 

کاملـی در شـرکت بـه وجـود آمـد؛ بـه گونـه ای کـه 

اعتماد مشـتریان نسـبت به شـرکت از بین رفت و 

همچنین این اعلام ورشکستگی اثر بسیار منفی بر 

فعالیت کارکنان گذاشـت و موجب دلسـرد شـدن 

آن ها از کارخانه و نهایتا تبدیل به کم کاری از سوی 

آن ها شد که با کمک سندیکای صنایع آلومینیوم 

ایـران و برنامه ریـزی مجـددی کـه بـرای تولیـدات 

انجام دادیم، بعد از گذشت هشت ماه، شرکت را 

بـه چرخـه تولیـد برگرداندیـم. در مدت چهار سـال، 

حقوق ها را به موقع پرداخت کردیم و اجازه ندادیم 

تاخیری در فرآیند تولید داشـته باشـیم. فشـارهای 

بانکی و مالی پس از اعلام ورشکستگی از مدیریت 

کاسته می شود و مدیریت فرصت پیدا می کند که 

بر تولیدات تازه تمرکز کند.

پس از اعلام ورشکستگی، به شرکت برگشتم 

و آن زمان به تمام مصرف کنندگان، فویل بدهکار 

بودیـم، همچنیـن سـنوات کارکنـان شـرکت را کـه 

حدود 2۵ میلیارد تومان می شد و به مدت زیادی 

بـه تعویـق افتـاده بـود را پرداخـت کردیـم. پـس از 

گذشـت مدتی، به دلیل شـناختی که فعالین این 

حـوزه از مـا داشـتند، مجـددا توانسـتیم فعالیـت 

تولیـدی خـود را از سـر بگیریـم و از محـل سـود 

شـرکت، بدهی هـا را بـه مـرور پرداخـت کنیـم؛ امـا 

می شـود،  بانک هـا  بـه  مربـوط  کـه  بدهی هایـی 

همچنان وجود دارد.

خـروج  امـکان  زمانـی  داشـت،  نظـر  در  بایـد 

هیچگونه محصولی را از داخل شرکت نداشتیم و 

هـم اکنـون به مرحله ای رسـیده ایم کـه 60 میلیارد 

تومان سرمایه در گردش در اختیار داریم.

در حال حاضر، با اقدامات نوسازی که منجر 

به افزایش ارزش دارایی های شـرکت شـد، در کنار 

تسـویه بخشـی از بدهی های شـرکت، دارایی های 

شـرکت در سـطح بالاتری نسـبت به بدهی ها قرار 

دارد و ایـن شـرکت بـه هـر کسـی فروختـه شـود، 

می توانـد بدهـی بانک هـا را پرداخت کنـد؛ اما این 

شرکت در چهار سال پیش در شرایطی بود که رو 

بـه تعطیلـی می رفـت. ایـن اعـلام ورشکسـتگی و 

بهره مندی از قانون معافیت خسـارت کمک کرد 

که شرکت به چرخه تولید بازگردد.

در زمینه HSE چه اقداماتی را انجام داده اید؟◄◄

را  زیسـتی  محیـط   گواهی نامه هـای  تمـام 

حفـظ و ارتقـا دادیـم و بـه تمـام فضا هایـی کـه 

رسـیدگی  می شـد،  پرسـنل  ناامنـی  موجـب 

بخـش  مثـل  قسـمت ها  برخـی  حتـی  کردیـم؛ 

تزریق گاز آرگون یا تصحیح تزریق لیکوییدهای 

مخاطـره  بـه  را  کارگـران  امنیـت  کـه  خطرنـاک 

و  کردیـم  نوسـازی  و  بازسـازی  را  می انداخـت 

را  مضـر  گازهـای  میـزان  توانسـتیم  همچنیـن 

کاهش بدهیم. به طور کلی، توانسـتیم از محل 

سـود شـرکت اقداماتـی را در جهـت بـه دسـت 

آوردن مجوزهای HSE انجام دهیم.

کشـورهای حاشـیه خلیـج فارس 
بـا اینکه حتـی نیـروی کار لازم را 
در اختیـار ندارنـد امـا با ایـن حال، 
پنـج برابر صنایع کشـور مـا تولید 
دارنـد؛ دلیـل عمـده ایـن عقـب 
تولیـد  زمینـه  در  افتـادن کشـور 
سیاسـت گذاری های  آلومینیـوم، 
نادرسـتی اسـت که در ایـن حوزه 

اعمال شـده اسـت
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مدیر بخش کنترل و تضمین کیفیت شرکت صنایع کابل کاشان:

تنها تولیدکننده سیم های DROPPER و MESSENGER هستیم
مدیر بخش کنترل و تضمین کیفیت شـرکت صنایع کابل کاشـان در مورد تولیدات شـرکت، گفت: شـرکت های تولیدکننده سـیم و کابل 
متعددی در کشـور هسـتند که در زمینه تولید سـیم و هادی های آلومینیومی فعالیت می کنند؛ اما شـرکت صنایع کابل کاشـان، تنها شرکتی 

است که تولیداتی در زمینه سیم های DROPPER و MESSENGER که در صنعت مترو مورد استفاده قرار می گیرد، فعالیت می کند.

مجیـد بقالـی در گفت وگـو بـا خبرنـگار پایـگاه 

خبـری و تحلیلی »فلـزات آنلاین«، اظهار داشـت: 

در سـال جـاری شـرکت صنایـع کابـل کاشـان بنا به 

درخواست و نیاز بازار، فعالیت تولیدی خود را در 

زمینـه تولیـد سـیم هادی هـای تمـام آلومینیومـی 

آغاز کرده است و همچنین، در زمینه تولید کلیه  

هادی هـای آلومینیومـی و مسـی کـه در شـبکه 

توزیع، فوق توزیع و انتقال نیرو مورد استفاده قرار 

می گیـرد، فعـال هسـتیم؛ البتـه در کارخانه امکان 

تولید انواع مقاطع را نیز داریم.

گرایـش  اخیـر،  سـال های  در  کـرد:  بیـان  وی 

 ACSR تولیــــد سیــــم و کابل هــــای بـه  شـرکت 

)هادی هـای آلومینیومـی کـه بـا فـولاد مسـتحکم 

بـرای  اسـت؛ همچنیـن  یافتـه  افزایـش  شـده اند( 

را  تجهیـزات  محصـولات،  کیفیــــت  ارتقـای 

به روزرسـانی کرده ایـم و در حـال حاضر، هیچگونه 

کمبودی در زمینه تکنولوژی و ماشین آلات مورد 

دسـتگاه های  ذوب،  کوره هـای  شـامل  کـه  نیـاز 

کشش، دستگاه های بافت و... نداریم.

مدیر بخش کنترل و تضمین کیفیت شرکت 

صنایع کابل کاشان توضیح داد: عمده فعالیت ما 

در زمینـه تولیـد هادی هـای بـدون روکـش اسـت؛ 

البتـه در حـال حاضـر، هادی هـای ACSS را نیـز 

تولید  می کنیم.

 ،ACSS بقـــــالی تصــــریح کـرد: هادی هـــــای

هادی هـای پرظرفیتـی هسـتند کـه دمـای کار در 

آن هـا بالاتـر از ACSR اسـت؛ همچنیـن ظرفیـت 

جریانـی کـه از ایـن نـوع هادی هـا می گیرنـد، بـه 

نسبت بقیه بیشتر است و طبیعتا به لحاظ اینکه 

رشـته های  و  دارد  بالاتـری  الکتریکـی  هدایـت 

بـار  شـده،  نـرم  و  آنیـل  آن هـا،  در  آلومینیومـی 

قـرار  فـولادی  بخـش  روی  بیشـتری  مکانیکـی 

می گیـرد؛ بنابرایـن فـولادی کـه در هادی هـای 

ACSS اسـتفاده می کنیـم، اسـتحکام بالاتـری 

از  چـون  دارد   ACSR هادی هـای  بـه  نسـبت 

هادی هـا،  نـوع  ایـن  در  بـالا  اسـتحکام  فـولاد 

استفاده می شود.

وی تصریح کرد: شرکت صنایع کابل کاشان  از 

سال 1362 فعالیت خود را در زمینه تولید انواع سیم 

و کابل هـا آغـاز کـرد؛ امـا فعالیـت شـرکت در زمینـه 

تولید هادی های آلومینیومی از سـال 1387 شـروع 

شـد و رونـد توسـعه و پیشـرفت شـرکت، بـه دلیـل 

مدیریت منظم و یکپارچه ای که داشت، ادامه دار 

بود؛ به نحوی که اکنون تنها تولیدکننده سیم های 

DROPPER و MESSENGER در کشـور هسـتیم 

که این سیم ها در صنعت مترو مورد استفاده قرار 

می گیرد. همچنین بنا به درخواست مشتری و نیاز 

بـازار، از ابتـدای سـال، طراحـی و سـاخت سـیم های 

هـادی  تمـام آلومینیومی با مقطـع 700میلی متر 

مربع را آغاز کردیم.

مدیر بخش کنترل و تضمین کیفیت شرکت 

خریـد  کـرد:  خاطرنشـان  کاشـان  کابـل  صنایـع 

کابل هـای آلومینیومـی تولیـد شـده در شـرکت، 

عمدتـا بـه صورت مناقصه ای اسـت؛ به این خاطر 

بـرق  توزیـع  شـرکت های  مـا،  قـرارداد  طـرف  کـه 

منطقه وابسته به وزارت نیرو هستند و شرکت ما 

در بیشتر مناقصات حضور دارد؛ البته به صورت 

سفارشی و کارمزدی نیز کار می کنیم.

بقالـی اذعـان کـرد: بـا اینکـه در کارخانـه بـا 

مشـکلات تامیـن مـواد اولیـه مواجـه نیسـتیم امـا 

قطعا نوسانات قیمتی بر فعالیت تولیدی شرکت 

تاثیـر می گـذارد. در خصـوص کیفیت مـواد اولیه 

نیـز بـه دلیـل معتبـر بـودن ایـن شـرکت، همـواره از 

شـرکت های برتـر کـه بهتریـن مـواد اولیـه را تولیـد 

می کنند، خرید می کنیم. مثلا فولاد مورد نیاز را 

از صنایـع مفتولـی زنجـان تهیـه می کنیـم؛ ایـن 

شرکت از زمان شروع خط تولید ACSR مواد اولیه 

مـورد نیـاز را بـا بهتریـن کیفیـت در اختیار مـا قرار 

داده  است.

وی در ادامـه افـزود: محصول تولیدی شـرکت 

صنایع کابل کاشان باید دارای استانداردهای لازم 

بایـد  شـده  تولیـد  محصـول  همچنیـن،  و  باشـد 

پارامترهای مشاور و کارفرما را طی کند. به همین 

خاطر، مواد اولیه آلومینیومی را از شرکت المهدی 

و با خلوص 99.7 درصد تهیه می کنیم و این دقت 

را در خصوص خرید تمام مواد اولیه داریم.

مدیر بخش کنترل و تضمین کیفیت شرکت 

صنایع کابل کاشان مطرح کرد: دستگاه هایی که 

برای تولید سیم و کابل ACSR مورد استفاده قرار 

می گیرنـد، کامـلا بـه روز شـده و جدیـد هسـتند و 

چون این دسـتگاه ها را در سـال 1386 وارد شـرکت 

کردیـم، بـه عنوان نوین ترین دسـتگاه های تولیدی 

در این زمینه به شمار می آیند. دستگاه مورد نیاز 

بـرای تولیـد هادی هـای OPGW را نیـز اخیـرا وارد 

کشور کردیم.

بقالـی در ادامـه افـزود: ماشـین آلات جدیـدی 

کـه خریـداری کردیـم، قـادر بـه تولیـد سـیم های 

و   )OPGW( نـوری فیبـر  محافـظ هوایـی حـاوی 

هادی هـای حـاوی فیبـر نـوری )OPPC( بـا آرایـش 

لوله در مرکز یا در لایه ها هسـت. این دسـتگاه در 

استفاده از Tube محدودیت ندارد و به وسیله آن 

کنـاری  لایه هـای  یـا  مرکـز  در  می تـوان  Tubeرا 

سیم های محافظ یا هادی ها قرار داد.

وی اظهـــــار کـــــرد: در ســـــال های گذشتــــه 

محصـولات مسـی را صـادرات می کردیـم امـا در 

حـال حاضـر، تمایلـی بـه صـادرات نداریـم؛ زیـرا 
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مدیرتولید شرکت الکترو آروین کویر:

آغازکننده تولید باس داکت در کشور هستیم
مدیرتولیـد شـرکت الکترو آرویـن کویر گفت: در گذشـته واردکننده باس داکت بودیم و در کشـور هیچ شـرکتی در زمینـه تولید این 
محصـول فعالیتـی نداشـت، پس از بررسـی های لازم و فراهـم آوردن زیرسـاخت ها و انجـام دادن اقدامات تحقیق و توسـعه ای در 

کشور که یک سال زمان برد، تولید باس  داکت را در کشور آغاز کردیم و به بومی سازی آن پرداختیم.

هادی سعادت پور در گفت گو با خبرنگار پایگاه 

خبـری و تحلیلـی »فلـزات آنلایـن«، اظهـار داشـت: 

ظرفیـت تولیـد باس داکـت شـرکت الکتـرو آرویـن 

کویر، هزار متر در سال است؛ اما کاهش و افزایش 

تولیدات بستگی به میزان سفارش های مشتریان و 

بـه  توجـه  بـا  دارد. در حقیقـت،  بـازار  در  تقاضـا 

دستگاه های به روز و دانش نوینی که این مجموعه 

در اختیـار دارد، امـکان تولیـد بیـش از ظرفیـت نیـز 

بـرای مـا امکان پذیـر اسـت. باس داکت هـا، کانـال 

پیش ساخته با هادی الکتریکی  هستند که یکی از 

کاربردهای مهم آن، انتقال برق به طبقات مختلف 

در سـاختمان های بلندمرتبه اسـت. باس داکت ها 

در مقایسه با سیستم کابلی معمولی دارای ایمنی 

بـالا، اسـتحکام و عمـر طولانـی هسـتند، بـه همیـن 

خاطر، یکی از محصولات ضروری است که کاربرد 

فراوانی در کشور دارد.

وی بـا اشـاره بـه تولیـدات ایـن کارخانـه، بیـان 

کـرد: در زمینـه تولیـد سـینی کابـل، باس داکـت و 

انـواع تابلـو بـرق فعـال هسـتیم؛ البتـه در خصـوص 

محصـول باس داکـت عرضـه شـده در بـازار، اخیـرا 

خط تولید جدیدی احداث کرده ایم و تولیداتی که 

در این حوزه داریم در سطح مطلوب و استانداردی 

قرار دارد؛ اما با وجود اینکه سـعی در بومی سـازی 

آن داریـم، بـا  مشـکلات عدیـده ای در زمینه تولید 

مواجه شده ایم.

مدیرتولید شرکت الکترو آروین کویر در مورد 

تهیـه مـواد اولیه ضـروری، عنوان کـرد: برای تولید 

باس داکت به شمش های آلومینیومی خاصی نیاز 

داریـم کـه تهیـه آن در کشـور سـخت و مشـکل 

اسـت؛ امـا بـرای تولیـد تابلـو بـرق یـا سـینی کابـل 

مشکلی در زمینه تهیه مواد اولیه نداریم.

سـعادت پور در مـورد دسـتگاه ها و تکنولـوژی 

مورد نیاز، مطرح کرد: دستگاه هایی که شرکت ما 

برای تولید نیاز دارد در داخل کشور موجود است 

به روزتریـن  کویـر  آرویـن  الکتـرو  شـرکت  و 

تکنولوژی های لازم را در اختیار دارد.

وی در خصـوص کاهـش میزان تولیدات این 

میـزان  جـاری،  سـال  در  داد:  توضیـح  شـرکت، 

تولیـد سـینی کابـل شـرکت، کاهـش پیـدا کـرده 

اسـت؛ امــــا تولیــــد باس داکـت را اخیــــرا آغـاز 

کرده ایـم و در سـال گذشـته، تولیـد آن تنهـا بـه 

صـورت پروتوتایـپ و نمونه بود؛ به همین دلیل، 

نمی توانیم مقایسـه ای در خصوص میزان تولید 

باس داکت داشته باشیم.

مدیرتولید شرکت الکترو آروین کویر در ادامه 

خاطرنشان کرد: در گذشته، واردکننده باس داکت 

بودیم و آن را عموما از کشور ایتالیا وارد می کردیم 

و تنها در زمینه فروش این محصول فعال بودیم و 

بازاریابی آن را انجام می دادیم؛ اما از سال گذشته، 

نمونه های مختلف آن را ساختیم و زیرساخت های 

لازم برای تولید این محصول را فراهم کردیم که در 

نهایت توانسـتیم با بررسـی های انجام شـده، خط 

تولید را به بهره برداری برسانیم.

سـعادت پور در مـورد هزینـه تولیـد و قیمـت 

تولیـد  بیـان کـرد: هزینـه  تمـام شـده محصـول، 

هزینـه  سـوم  یـک  داخـل کشـور  در  باس داکـت 

واردات آن بـوده امـا از نظـر کیفیـت، محصـول 

ایتالیایـی بهتـر از محصـول ایرانـی اسـت؛ گرچـه 

کیفیت محصول داخلی نیز قابل قبول و استاندارد 

کـه  داشـت  نظـر  در  بایـد  حـال  هـر  بـه  اسـت. 

شـرکت های ایتالیایی سـال ها اسـت که در زمینه 

تولید باس داکت فعال  هستند و تجربه دارند؛ در 

حالـی کـه شـرکت مـا مـدت کوتاهـی اسـت که به 

علـت نیـاز داخلـی، خـط تولیـد آن راه اندازی شـده 

است و قطعا در آینده به محصولات ما به کیفیت 

بالاتری خواهند رسید.

وی در مـورد کاهـش میـزان تولید سـینی برق، 

اظهار کرد: سینی برق های تولید شده در شرکت 

الکترو آروین کویر در سـاختمان های خیلی بزرگ 

کاربـرد داشـت کـه در حال حاضر به دلیل کاهش 

فعالیت هـای ساختمان سـازی در کشـور، مجبـور 

شدیم تولید آن نوع سینی برق ها را کاهش دهیم.

مدیرتولید شرکت الکترو آروین کویر در پایان در 

خصوص وضعیت دریافت تسهیلات، مطرح کرد: 

مشـکلی در زمینه دریافت تسـهیلات و اعتبارات 

نداریم؛ به این خاطر که کارکرد شرکت مثبت بوده 

و ایـن رونـد در سـال های اخیـر غالبـا صعـودی شـده 

اسـت و تنها مشـکل شـرکت، رکود موجود در بازار 

است. به دلیل کمبود نقدینگی و مشکلات مالی 

شرکت های مصرف کننده در کشور، میزان تقاضا 

برای خرید محصولات کاهش چشـمگیری داشته 

است و تا زمانی که اوضاع اقتصادی کشور بهبود 

پیـدا نکنـد، نمی توانیـم فـروش بـالا و در ادامـه، 

برنامه توسعه ای داشته باشیم.

و  گمـرک  هزینـه  هماننـد  صادراتـی  هزینه هـای 

وجـود  موجـب  ارز،  انتقـال  نظیـر  مشـکلاتی 

چالش های متعددی شده است.

مدیر بخش کنترل و تضمین کیفیت شرکت 

قطعـات  پایـان گفـت:  در  کابـل کاشـان  صنایـع 

ضروری برای تجهیز ماشین آلات را عمدتا از چین 

خریـداری می کنیـم؛ امـا برخی قطعـات را مجبور 

هسـتیم از ایتالیـا وارد کنیـم کـه مسـلما هزینـه 

بالاتری باید بابت آن پرداخت کنیم.
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شوک های اقتصادی موجب فلج شدن تولیدی ها می شود

افزایش قیمت مس، ضخامت ظروف مسی را کاهش داد

نقش اساسی صادرات سیم و کابل در رشد اقتصادی کشور
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علـی موقوفـه در گفت و گـو بـا خبرنـگار پایـگاه 

خبـری و تحلیلی »فلـزات آنلاین«، اظهار داشـت: 

ایـران ماننـد صنعـت  صنعـت سـیم و کابـل در 

خودروسـازی قدمـت دیرینـه دارد؛ امـا متاسـفانه 

سـال ها پیـش بعـد از خـروج شـرکت های خارجـی  

ماننـد فریچ تـاچ آمریکایـی و اریکسـون سـوئدی از 

ایـران، هیچگونـه تحولـی در این صنعت بـه وجود 

نیامـد و حجـم بسـیار زیـادی محصـولات کابلـی 

خارجـی وارد کشــــور می شـــد؛ در صورتـی کــــه 

کشـورهای همسـایه مـا در حـال رشـد و توسـعه 

صنعـت سـیم  و کابـل در کشـورهای خـود بودنـد. 

این روند ادامه داشت تا اینکه شرکت سیم و کابل 

ابهـر در سـال 1374 بـه عنـوان اولیـن تولیدکننـده 

سـیم و کابل در ایران در این عرصه گام برداشـت. 

در ابتـدا هـدف اصلـی بنیان گـذاران سـیم و کابـل 

ابهر، جلوگیری از حجم عظیم واردات سیم و کابل 

به کشور بود.

وی افـزود: یـک سـال بعـد از تاسـیس کارخانـه 

ابهر، ما اولین کابل سربی را در کشور تولید کردیم 

در صورتی که کشورهای منطقه حدود 20 سال قبل 

از مـا بـه تولیـد انبوه این نوع محصول دسـت یافته 

بودند. در آن سـال ها شـرکت نفت اعلام کرده بود 

که بر اساس نرخ روز ارز، سالانه پنج میلیارد تومان 

سیم و کابل سربی را وارد کشور می کند. این میزان 

واردات از نظـر حجمـی رقـم بالایی بود؛ امـا در حال 

حاضر، یک متر هم سیم و کابل سربی وارد مملکت 

نمی شود و در تولید این نوع سیم به طور کامل به 

خودکفایی رسیده ایم. علاوه بر سیم سربی، حجم 

بالایـی از انـواع سـیم و کابـل مانند سـیم های نسـوز 

مورد استفاده در تونل ها نیز وارد کشور می شد که 

شرکت ابهر در سال 1376 برای اولین بار تولید این 

نـوع سـیم و کابل هـا را نیـز بـه خـود اختصـاص داد. 

کابل های نسوز کاربرد خاصی در محیط های بسته 

ماننـد تونـل دارنـد. ایـن نـوع کابل هـا دود تولیـد 

نمی کننـد و هالـوژن نیز ندارنـد. اگر یک متر کابل 

معمولـی بـا روکـش PVC را در یـک سـاختمان پنـج 

طبقه بسوزد، آن ساختمان قطعا باید تخلیه شود اما 

کابل هـای نسـوز بـه دلیل عـدم وجـود هالـوژن، گاز 

سمی تولید نمی کند.

معاون فروش و بازاریابی شـرکت سـیم و کابل 

ابهر در ادامه توضیح داد: محصول بعدی شـرکت 

ابهر، سیم و کابل های ولتاژ بالا بودند که متاسفانه 

حجـم زیـادی از ایـن نوع کابل ها نیـز از راه واردات 

تامیـن می شـد. مـا در سـال 1381 بـرای اولیـن بـار 

کابل 132 کیلوولت تولید کردیم و در حال حاضر، 

بالـغ بـر هـزار کیلومتر کابـل 132 کیلوولـت زیر بار 

عنـوان  بـه  سـال 1388  در  ابهـر  شـرکت  داریـم. 

دهمین تولیدکننده سـیم و کابل در سـطح دنیا و 

اولیـن تولیدکننـده کابـل 230 کیلوولـت در ایـران 

کیلوولـت  کابل هـای 230  تولیـد  شـد.  شـناخته 

پاییـن،  ولتاژهـای  بـا  کابل هـا  سـایر  بـه  نسـبت 

تکنولوژی و خط تولید پیچیده تری دارد.

موقوفـه تصریـح کـرد: بـرای سـاخت پنـج تونل 

زیرزمینـی تهـران ماننـد تونـل طرشـت، گورخانه و 

معاون فروش و بازاریابی شـرکت سـیم و کابل ابهر گفت: علی رغم اینکه بسـتر رشـد اقتصادی یک مملکت از طریق چرخ تولید آن مهیا 
می شـود؛ اما صادرات که نقطه اتصال کشـور با دنیا اسـت، سـهم بسـزایی در اقتصاد کشـور دارد و با افزایش ارز آوری، وضعیت اقتصادی 

بهبود می  یابد و میزان تولید و اشتغال بیشتر می شود.

معاون فروش و بازاریابی شرکت سیم و کابل ابهر مطرح کرد: 

نقش اساسی صادرات سیم و کابل در 
رشد اقتصادی کشور 
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و در سـال های 1390 تا 139۵، بیش از 100 میلیون 

دلار بـه عـراق کابـل صـادر کردیـم و بزرگ تریـن 

قـرارداد خارجـی مـا بـا کشـور عـراق بـه میـزان 32 

میلیون دلار بوده است.

علـی موقوفـه خاطرنشـان کـرد: در سـال های 

اخیـر در رابطـه بـا صـادرات صدمـات زیـادی را 

متحمل شدیم و کوچک ترین حمایتی در راستای 

افزایـش صـادرات و حـل مشـکلات ناشـی از آن از 

شـرکت  یـک  نگرفـت.  صـورت  دولـت  سـوی 

عربسـتانی کـه مشـابه محصـولات مـا را تولیـد 

می کنـد، بـه عنـوان رقیـب مـا در منطقـه، در حال 

فعالیـت اسـت و دولـت آن هـا، بعـد از برنده شـدن 

مناقصـات فـروش صادراتـی و بسـتن قـرارداد بـا 

کشـورهای مربوطـه، 90 درصـد رقـم ال سـی را بـه 

اختیـار  در  بهـره  بـدون  تسـهیلات  صـورت 

تولیدکننده قرار می دهد؛ این در حالی اسـت که 

مـا بـا بهـره 28 درصـدی پـروژه آخـر خـود را جمـع 

کردیم. همچنین به دلیل وجود تحریم ها، ال سی 

ایران به صورت دیناری محاسبه می شود و دینار 

به نرخ بانک مرکزی عراق و ایران 13 درصد فاصله 

ارزی دارد. مـا عـلاوه بـر عـدم حمایت دولت، باید 

رایـج  پـول  بـودن  ارزش  کـم  از  ناشـی  مشـکلات 

مملکـت را نیـز بـه دوش بکشـیم. عـلاوه بـر تمـام 

مشکلات ذکر شده، اعمال تعرفه گمرکی سنگین 

کشـور عـراق بـرای کالاهـای ایرانـی نیـز مصائـب 

صـادرات را دوچنـدان کرده اسـت. در صورتی که 

این تعرفه برای کشـورهای عربسـتان، اردن و سایر 

کشورهای عربی که با عراق داد و ستد می کنند، 

ایـن کشـورها جـزو  در حـد صفـر اسـت؛ چراکـه 

اتحادیه عرب هستند.

وی عنوان کرد: ظرفیت اسـمی تولید شـرکت 

از یـک هـزار و  ابهـر سـالانه بیـش  سـیم و کابـل 

۵00میلیـارد تومـان اسـت؛ اما با شـروع بحران های 

اقتصـادی و وضـع تحریم هـا، نتوانسـتیم بـه میزان 

ظرفیـت اسـمی، تولیـد داشـته باشـیم و امیـدوار 

هسـتیم امسـال بتوانیـم 60 تـا 70 درصـد ظرفیـت 

خود را پر کنیم.

معاون فروش و بازاریابی شـرکت سـیم و کابل 

ابهـر، گفـت: بـرای بهبـود شـرایط تولیـد و افزایـش 

صادرات، باید توامان دولت و قشر تولیدکننده از 

حالت شعاری خارج و به عمل برسند. در بسیاری 

بـا نماینـدگان مجلـس، مسـئولین و  از جلسـات 

رئیس جمهـور، وعده هـا و حرف هـای امیدبخـش 

قشنگی رد و بدل می شود و دولت در جلسات به 

خوبی مشکلات تولیدکننده را درک می کند؛ اما 

در عرصـه عمـل و حمایـت، از برداشـتن قدمـی 

درراستای حل مشکلات ما دریغ می کنند.

موقوفه در پایان اشاره کرد: اگر بستر صادرات 

فراهم شود، چالش بیکاری در کشور حل شده و با 

گسـترش زمینـه کسـب و کار، بـرای بسـیاری از 

جوانـان شـغل ایجـاد می شـود. طبـق بـرآوردی کـه 

انجام شده به ازای هر یک میلیون دلار صادرات، 

هـزار فرصـت شـغلی در کشـور ایجـاد می شـود. 

بسـتر رشـد یک کشـور از کانال تولید میسر است 

وباید با الگو گرفتن از روند پیشرفت و توسعه سایر 

کشـورها بسـتر تولیـد را در کشـور فراهـم کنیـم؛ 

چراکه بسیاری از منابع در کشور موجود است اما 

با بی تدبیری در عرصه اقتصاد درجا می زنیم.

کابل هـای  از  صـدر  شـهید  طبقاتـی  پـل  طـرح 

230کیلوولـت هوایـی اسـتفاده می  شـود؛ این نوع 

کابل هـای هوایـی را بـه عنوان کابل زمینـی در این 

نوع فضاها به کار می برند. در سـال های گذشـته 

کابل هـای  کیلومتـری،  دو  مسـیر  یـک  در  فقـط 

230کیلوولت تعبیه شـده بود؛ اما با تولید انبوه 

این نوع کابل ها در ایران، توانسـته ایم پروژه های 

عظیمی در تهران، مازندران، اصفهان را پوشـش 

کابــــل  کیلومتــــر   100 علاوه برایــــن   دهیـم. 

230کیلوولت پتروشیمی دماوند توسط شرکت ابهر 

تامین شـده اسـت و به طور کلی، در سرتاسـر ایران 

۵00 کیلومتر این نوع کابل ها را فعال کرده ایم.

وی اضافه کرد: در حال حاضر، یکی از نقاط 

مفصـل  سـرکابل  تامیـن  کشـور  در  ضعـف 

کابل هـای ولتـاژ بـالا و فوق ولتاژ بالا اسـت که با 

شـروع تحریم هـا، شـرایط بـرای تامیـن ایـن نـوع 

قطعـات دشـوار شـد؛ قـدم بعـدی شـرکت ابهـر، 

بومی سـازی سـرکابل  مفصـل  ایـن نـوع کابل هـا 

اسـت. مـا بیـش از یـک سـال اسـت کـه پـروژه 

جدید تولید کابل های آرمورد هشـت هسـته ای 

را نیـز آغـاز کرده ایـم. به دلیـل هزینه هـای بسـیار 

زیـاد حفـر تونـل بـرای کابل هـای فـوق ولتـاژ بـالا، 

بـود،  کنـد  پروژه هـا  نـوع  ایـن  پیشـرفت  رونـد 

بنابرایـن مـا بـا تولیـد کابل هـای آرموردار هشـت 

هسـته  ای، برنامه حفر تونل را در پروژه ها حذف 

کردیـم و بـه ایـن ترتیـب، هزینـه احـداث تونل به 

شدت کاهش یافت.

معاون فروش و بازاریابی شـرکت سـیم و کابل 

یـک  عنـوان  بـه  ابهـر  شـرکت  کـرد:  اذعـان  ابهـر 

تولیدکننـده ملـی، در تمـام پروژه هـای کشـور از 

پارس جنوبی گرفته تا طرح های سیمانی، اثری از 

محصولات خود را به جا می گذارد. ما تا به امروز 

بالغ بر 28 پروژه سـیمان را تامین نیاز کرده ایم. در 

در متروهای سراسر کشور و همچنین نیروگاه های 

نمایـش  بـه  خـود  از  را  فعالـی  حضـور  نیـز  بـرق 

گذاشـته ایم. بزرگ تریـن قـرارداد داخلـی شـرکت 

بـر  بالـغ  فـارس  خلیـج  سـتاره  شـرکت  بـا  ابهـر 

74میلیـون یـورو بـوده اسـت و بـرای فـاز 19 پـارس 

قـرارداد  یـورو  میلیـون  نیـز، حـدود ۵3  جنوبـی 

بسـته ایم. تـا کنون عنـوان بزرگ ترین صادرکننده 

سـیم و کابل کشـور را به خود اختصاص داده ایم 

یـک  عنـوان  بـه  ابهـر  شـرکت 
تولیدکننده ملی، در تمـام پروژه های 
کشـور از پـارس جنوبـی گرفتـه 
تـا طرح هـای سـیمانی، اثـری از 
محصولات خـود را به جـا می گذارد
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مصطفـی زیدآبـادی در گفت وگـو بـا خبرنـگار 

پایـگاه خبـری و تحلیلـی »فلـزات آنلایـن«، اظهـار 

 HSE حـوزه  در  شـاخص ها  مهم تریـن  داشـت: 

و  ایمنـی  بخـش  بـه  سرچشـمه،  مـس  مجتمـع 

اسـاس  بـر  می شـود.  مربـوط  حـوادث  زیرشـاخه 

ماننـــــد  معیــــارهایی  مقایســــه  و  سنجــــش 

تکرارحادثه ) AFR( و ضریب شدت حادثه  ضریب 

) ASR(، تعـداد حـوادث و تعـداد روزهـای کاری 

ازدست رفته ناشی از حادثه کارخانه با معیارهای 

اسـتاندارد، می تـوان عملکـرد کارگاه مربوطـه را از 

نظـر HSE مـورد بررسـی قـرار داد. سـازمان هایی 

ماننـد وزارت صنعـت و معـدن، ایمیـدرو و وزارت 

کار عملکرد کارخانه های صنعتی را تحت کنترل 

قرار می دهند و با بررسـی فاکتورهای لازم جهت 

افزایش ایمنی، میزان عملکرد کارگاه و کارخانه را 

ارزیابی می کنند.

وی افـزود: مجتمـع مـس سرچشـمه در کنـار 

عملکـرد مطلـوب در جهـت بهبـود فعالیت هـای 

صنعت مس، در تمام شـرایط برای افزایش ایمنی 

کار، هر آنچه که در توان دارد را ارائه می دهد. در 

همین راستا، در یکی دو ماه گذشته مجتمع مس 

سرچشـمه اولیـن اسـتارت آپ ایمنـی در کشـور را 

برگـزار کـرد و همچنیـن در ایـن مـاه نیـز با برگـزاری 

همایش ایمنی معدن و فرآوری معدنی در مجتمع 

سرچشمه، میزبان صنایع مختلف بودیم. اهداف 

مجتمـع مـس بـرای برپایـی چنیـن نشسـت ها و 

همایش هایی هوشمندسازی، تجهیزات  حفاظتی، 

و  بـــــوده  هوشمنــــد  معــــادن  و  بیل گیــــت ها 

اسـتارت آپ های مذکـور، بـه منظـور اسـتفاده از 

اپلیکیشـن ها و نـوآوری در حـوزه ایمنـی برپـا شـده 

اسـت کـه بـرای پربار بودن این همایـش، پارک های 

علـم و فنـاوری دانشـگاه های صنعتـی شـریف و 

امیرکبیـر بـه یـاری مـا آمدنـد. از نتایـج برگـزاری 

اسـتارت آپی کـه دو مـاه پیش برگزار شـد، می توان 

گفـت کـه از بین بیش از 120 ایده بـرای 14 ایده نو، 

کارگروه هـا،  کنـار  در  و  شـد  تشـکیل  کارگـروه 

کارگاه هــــای کسـب و کار نیـز تشکیــــل گردیـد و 

کاربــــردی،  و  نویـن  ایده هــــای  بـرای  درنهایـت، 

کمیته هایی جهت تولید محصول نهایی تاسیس 

شد؛ به این ترتیب، این برنامه ها علاوه بر گسترش 

کارآفرینی به توسعه ایمنی نیز کمک می کند.

مدیـر واحـد HSE مجتمع مس سرچشـمه در 

رابطـه با شناسـایی خطرهای با ریسـک بـالا در این 

مـس  مجتمـع  در  کـرد:  خاطرنشـان  مجموعـه، 

سرچشمه بعد از شناسایی خطرات، میزان ریسک 

 RPN عـدد  محاسـبه  اسـاس  بـر  خطـرات،  ایـن 

الویت  بندی می شود، سپس با روش های مختلف 

ارزیابـی ریسـک، طبقه بنـدی شـده و حـد قابـل 

پذیرش آن را انتخاب می کنیم و در نهایت تعریف 

اقدامات پیشگیری و کنترلی را در پیش می  گیریم. 

بـه طـور کلـی در ایـران، سـقوط از ارتفـاع در الویت 

حـوادث بـا ریسـک بـالا قـرار می گیرنـد؛ ایـن نـوع 

رخ  سـاختمانی  پروژه هـــــای  در  بیشـتر  خطرهـا 

می دهد و سایر فعالیت ها مانند عملیات معدنی 

نیز از این خطر مستثنی نیستند. خطر بعدی که 

در رتبـه دوم قـرار می گیـرد، بحـث حمل ونقـل، 

بارگیری و تخلیه در معادن است؛ خطر محورهای 

در حـال گـردش ازجملـه خطر هـای بـا ریسـک بـالا 

شناسایی شده است. با مطالعه تاریخچه مجتمع 

مس و بررسـی حوادث پرتکرار شـدید رخ داده در 

طول این سال ها، خطرات با ریسک بالا را شناسایی 

کردیـم و در جهـت کنتـرل و عـدم تکـرار ایـن نـوع 

حوادث، اقدامات اصلاحی و پیشـگیرانه ای را در 

دستور کار خود قرار داده ایم.

زیدآبادی با اشاره به اقدامات شناسایی شرایط 

اضطـراری محتمـل در مجتمـع مـس سرچشـمه، 

توضیح داد: طبق طرح ارائه شـده توسـط سـازمان 

ملل، حوادثی مانند پتانسیل های فوت گروهی و 

تخلیـه اضطـراری افـراد در مجتمـع، شناسـایی و 

طبقه بندی شدند و ما طبق تعاریف سازمان ملل، 

مطالعـه ای را جهـت بررسـی ایـن نـوع حـوادث بـا 

روش های علمی شروع کردیم؛ بعد از شناسایی و 

بررسـی، آن هـا را مدل سـازی نمـوده و در ادامـه، 

اقدامات اصلاحی و پیشـگیرانه برای جلوگیری از 

وقوع حوادث پر خطر را طراحی کردیم. مهم ترین 

بخش، گپ آنالیز و مقایسه کردن اطلاعات حاصل 

از مطالعـه بـا اسـتانداردهای جهانی مربـوط به هر 

بخـش اسـت کـه در نهایـت خلل هـای موجـود در 

بحث HSE را پر کنیم و توانستیم از وقوع خطرات 

با پتانسیل مرگ های دست جمعی پیش گیری به 

عمل آوریم.

تمـام  کنـار  در  کـرد:  اضافـه  ادامـه  در  وی 

فعالیت هایـی کـه تـا کنـون بـرای افزایـش ایمنـی 

صـورت گرفتـه، بـه تازگـی توجه ویژه ای به سـمت 

مدیریت بحران جلب شده و مرکزی برای این امر 

در نظـر گرفته ایـم. در جهت توسـعه این موضوع، 

و  نمـوده  بازنگـری  را  پیشـین  دسـتورالعمل های 

مجددا کمیته های بحران را سازمان دهی کردیم و 

برنامه ریـزی  بـا  و   HSE پرسـنل واحـد بـا همـت 

صحیح در جهت کاهش حوادث گام برداشتیم.

مدیـر واحـد HSE مجتمـع مـس سرچشـمه بـا 

توضیـح در رابطـه بـا برنامه هـای اجـرای مانـور در 

مجتمـع، عنـوان کـرد: یکـی از برنامه هـای لازم در 

مدیـر واحـد HSE مجتمع مس سرچشـمه گفت: در هر حوزه کاری، HSE موضوعات سـامت، ایمنی و محیط زیسـت را تحت شـعاع 
قـرار می دهـد. در چاچـوب HSE قوانینی تعریف شـده اسـت که با توجـه به فعالیت هر واحـد صنعتی یا عمرانی جهت حفـظ ایمنی در 
کار بایـد رعایـت شـوند. شناسـایی و اقدام به موقع جهت پیشـگیری وقـوع خطـرات، می تواند عاوه بـر تحمیل خسـارت، از پرداخت 

هزینه های بالا نیز جلوگیری کند.

مدیر واحد HSE مجتمع مس سرچشمه:  

اقدامات کنترلی و پیشگیرانه ایمنی باید فرهنگ سازی شود 
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جهـت شناسـایی و کاهـش خطـرات، طراحـی و 

اجرای مانور با سـناریوهای متفاوت اسـت. ما در 

مجتمـع مـس سرچشـمه بـه زودی مانـوری را در 

سـطح A و به صورت برون سـازمانی طراحی و اجرا 

خواهیم کرد. با توجه به اینکه مجتمع سرچشمه 

از اسـفند مـاه سـال گذشـته، عنـوان بزرگ تریـن 

تولیدکننده اسیدسولفوریک خاورمیانه را به خود 

اختصـاص داده اسـت، ایـن مانـور را بـا توجـه بـه 

تـا  اسـید طراحـی کردیـم  فعالیت هـای کارخانـه 

حوادث پرخطر این کارخانه را نیز شناسایی کنیم 

و به حداقل برسانیم.

زیدآبـادی اذعـان کـرد: بـا توجـه بـه اقدامـات 

و  خطـرات  کاهـش  جهـت  در  گرفتـه  صـورت 

افزایـش ایمنـی کار، حـوادث رخ داده ماهیـت 

از  ناشـی  حـوادث  اغلـب  و  نداشـتند  صنعتـی 

تصادفـات و برخوردهـا در محوطـه مجموعـه و 

معدن بوده است.

وی در رابطه با ضعف ها و چالش های موجود 

در پیشـبرد اهـداف HSE در ایـن مجموعـه، بیـان 

کـرد: بزرگ تریـن چالـش کـه در اغلـب صنایـع نیـز 

دیـده می شـود، بحـث کیفیـت نیـروی انسـانی 

اسـت. جـذب و اسـتخدام افـراد در بسـیاری از 

سـازمان ها تبدیـل بـه یـک معضـل شـده اسـت. در 

سـال های گذشـته شـرایط ورود بـه دانشـگاه ها بـا 

امـروز متفـاوت بـود و افـراد بـا ضریـب هوشـی و 

پشتکار بالا، می توانستند وارد دانشگاه  شوند؛ اما 

با تاسـیس دانشـگاه های مختلف در سطح کشور 

بـا ضرایـب هوشـی متفـاوت، دارای  افـراد  همـه 

مـدارک دانشـگاهی هسـتند و بـا ورود افـرادی بـا 

توانمندی هـای محـدود بـه حـوزه HSE و سـایر 

بخش هـای سیسـتم های بـزرگ و صنعتـی، گاهـی 

ضررهـای جبران ناپذیـری به بطن صنعت و ایمنی 

وارد  می کند.

مدیر واحد HSE مجتمع مس سرچشـمه در 

 HSE پایان تصریح کرد: هدف والای ما در حوزه

مجتمع سرچشمه، کاهش وقوع حوادث پرخطر 

اسـت کـه تـا امـروز توانسـته ایم، تـا حـدودی ایـن 

هـدف را محقـق سـازیم. مـا در مجموعه با شـعار

Zero loss ،Zero harm  وZero garbage  گام 

برمی داریـم و در تـلاش هسـتیم در سـه حـوزه 

HSE در یـک مقطـع بلندمـدت تلفـات فوتـی، 

آسـیب های شـغلی و تولیـدات پسـماند را نیـز بـه 

صفـر برسـانیم. مقولـه سـلامت، ایمنـی و محیـط 

زیسـت در صنعـت از اهمیـت ویژه ای برخـوردار 

اسـت و جامعـه بایـد بیشـتر بـه ایـن بحـث توجـه 

اولویـت  در  را  پیشـگیرانه  اقدامـات  و  کنـد 

برنامه هـای خـود دهـد. رعایـت اصـول سـلامت 

شـخصی و ایمنـی فـردی بـر همـه واجـب اسـت؛ 

چراکـه طبـق آمارهـای منتشـر شـده، 42 درصـد 

مـرگ و میرهـا ناشـی از سـکته  قلبـی اسـت کـه بـا 

رژیـم غذایـی مناسـب و ورزش می تـوان اینگونـه 

خطـرات را بـه حداقـل رسـاند. در صنعـت هـم، 

هزینه هایـی کـه بعـد از وقـوع حادثـه پرداخـت 

می شود، خیلی بیشتر از هزینه های پیشگیرانه و 

کنترلی است.

در مجتمـع مس سرچشـمه بعد از 
شناسـایی خطرات، میزان ریسـک 
ایـن خطرات، بر اسـاس محاسـبه 
عـدد RPN الویت  بنـدی می شـود، 
سـپس با روش های مختلف ارزیابی 
ریسک، طبقه بندی شـده و حد قابل 

پذیـرش آن را انتخـاب می کنیم
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مدیرعامـل شـرکت صنایع مـس زنجان آریا گفت: در تولید ظروف مسـی بـه روش صنعتی، ما می توانیم با کشـش و کاهش ضخامت 
ورق مسی، تعداد ظروف بیشتری تولید کنیم؛ در نتیجه، این روش از لحاظ اقتصادی مقرون به صرفه تر از روش سنتی است.

مدیرعامل شرکت صنایع مس زنجان آریا:

افزایش قیمت مس، ضخامت ظروف مسی را کاهش داد

جبار نورسینا در گفت و گو با خبرنگار پایگاه 

اظهــــار  آنلایـن«،  »فلـزات  تحلیلـــــی  و  خبـری 

داشـت: در مجموعـه صنایـع مـس زنجـان، برای 

تولیـد ظـروف مسـی از ضایعـات سـیم و کابـل را 

بـه ورق مسـی تبدیـل و از ورق، ظـروف مسـی را 

تولیـد می  کنیـم. ایـن ضایعـات درصـد خلـوص 

بالایـی دارنـد و آن هـا را بـه صـورت مزایـده ای از 

خریـداری  کابـل  و  سـیم  تولیـد  کارخانه هـای 

می کنیم.

وی افزود: علاوه بر نوع ماده اولیه و درصد 

خلوص آن، ضخامت ورق مسی نیز در کیفیت 

ظـروف مسـی تولیـدی موثر اسـت. تا چند سـال 

زیـادی  ضخامـت  بـا  را  مسـی  ظـروف  اخیـر 

می سـاختند امـا با افزایش قیمت مـس، به مرور 

زمـان، از ضخامـت ورق و ظـروف مسـی کاسـته 

شـد. ظـروف مسـی بـه صـورت وزنـی بـه فـروش 

و  پـارچ  لیـوان،  مثـل  بـرای ظروفـی  و  می رسـد 

وسـایل تزئینـی اسـتفاده از ورق هـای نـازک بـه 

صرفه تر است.

مدیرعامل شرکت صنایع مس زنجان آریا در 

خصـوص وضعیـت فـروش ظروف مسـی، تصریح 

کـرد: قیمـت ظـروف مسـی بـا توجه به نـرخ کاتد 

تعییـن  مـس  جهانـی  قیمـت  و  کالا  بـورس  در 

می شـود. مشـکلات سیاسـی و اقتصـادی نیـز بـر 

نوسـانات قیمـت مـس بی تاثیـر نیسـت. میـزان 

تولید و فروش ما سـالانه تغییر می کند حتی در 

برخـی ماه هـا، میـزان فـروش بـه کمتریـن حالـت 

ممکـن می رسـد و در بعضـی ماه هـا هـم فـروش 

خوبـی داریـم. بـا افزایـش قیمـت مـس، قـدرت 

تولیدکننـدگان  و  یافتـه  کاهـش  مـردم  خریـد 

محصولات مسی برای جبران ضررهای احتمالی 

ناشـی از عـدم فـروش ظـروف، ضخامـت آن هـا را 

کاهـش می دهنـد و بـا قیمـت ارزان تـری در بـازار 

عرضـه می کنند. ما عمده محصولات خـود را به 

تهران، کرج و قم ارسـال می کنیم و تنها مشـتری 

خارجی ما کشور عراق است.

نورسـینا عنـوان کـرد: ظـروف مسـی بـه دو 

روش سـنتی و صنعتـی سـاخته می شـوند. در 

روش سنتی دستگاه و ماشین آلات نقش کمتری 

در تهیـه ظـروف دارنـد و از یک ورق مسـی تعداد 

روش  در  امـا  می شـود،  سـاخته  ظـرف  کمـی 

صنعتـی دسـتگاه پـرس و چکـش کاری جایگزیـن 

نیـروی انسـانی شـده و بـا کشـش و نـازک کـردن 

ورق هـای مسـی، می تـوان تعـداد زیـادی ظـرف 

تولیـد کـرد. بـه خاطـر اینکـه ایـن روش از لحـاظ 

اقتصـادی به صرفـه اسـت، روش هـای صنعتـی به 

مـرور زمـان کامـلا جایگزین روش سـنتی خواهند 

شـد. از نظـر ظاهـری نیـز ظـروف مسـی صنعتـی 

زیبا و شکیل تر از ظروف سنتی هستند. بازار به 

دلیل وجود سـلایق مختلف هر دو مورد را طلب 

می کند؛ در نتیجه ما نیز در مجموعه خود از هر 

دو روش برای تولید ظروف استفاده می کنیم.

در  موجــــود  مشـکلات  خصــــوص  در  وی 

و  اولیـن  داد:  توضیـح  صنعـت ظـروف مسـی، 

اساسـی ترین معضـل صنعـت مس گـری، بیمـه 

است. حق بیمه یک کارگر ساده در این صنعت 

بـا  کـه  شـده  تعریـف  تومـان  هـزار   600 ماهانـه 

اوضـاع نابسـانان صنعـت، پرداخـت ایـن مبلغ از 

تـوان کارفرمـا خـارج اسـت و اگـر بخواهیـم حـق 

بیمه را از حقوق کارگر کسـر کنیم مبلغ زیادی 

بـرای کارگـر باقـی نمی مانـد. مشـکل بعـدی مـا، 

بـه  دولـت  جانـب  از  تسـهیلات  ارائـه  عـدم 

تولیدکننـده اسـت. وام هـای بانکـی بـا بهره های 

نمی کنـد.  دوا  تولیدکننـده  از  را  دردی  بـالا، 

دولـت بایـد بـرای رشـد اقتصـاد کشـور، در کنـار 

فعالان صنعت مس قرار گیرد.
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مدیـر واحـد صادرات شـرکت بهـران گفت: نوسـانات اقتصادی بـرای شـرکت های پویا و فعالـی مانند بهـران که با هدف توسـعه و 
پیشـرفت گام برمی دارنـد، مضـر بـوده و باعـث جا مانـدن از برنامه های مـدون مجموعه می گـردد که این امـر به مرور زمـان، موجب 

فلج شدن سیستم یک کارخانه می شود.

مدیر واحد صادرات شرکت بهران: 

شوک های اقتصادی موجب فلج شدن تولیدی ها می شود 

علـی چگینـی در گفت و گـو بـا خبرنـگار پایگاه 

خبـری و تحلیلی »فلـزات آنلاین«، اظهار داشـت: 

مجموعه بهران با بیش از 30 سال تجربه و سابقه 

کاری، در عرصـه صنعـت آسانسـور و پلـه برقـی 

حضـور دارد. در ایـن مجموعـه تولیـدی قریـب بـه 

یک هزار و 200 نفر پرسنل مشغول به کار هستند. 

ما در بهران با تولید آسانسور و پله برقی توانستیم 

از نظر کیفیت و تنوع محصول، جایگاه مطلوبی را 

در ایران و سایر کشورها به خود اختصاص دهیم. 

بـر تهـران، در چنـد کشـور دیگـر نیـز  مـا عـلاوه 

نمایندگی و دفتر فروش داریم.

وی افـزود: مـواد اولیـه و فلـزات اسـتفاده شـده 

در ساخت پله  برقی و آسانسور، شامل مس، استیل 

و آهـن می شـود؛ بـرای سـاخت کابیـن آسانسـور، 

اسـتیل و بـرای سـاخت در و قطعـات مسـتحکم 

موجـود در آسانسـور، آهـن به کار گرفته می شـود؛ 

مـس نیـز در سـاخت قطعاتـی در داخـل موتـور و 

همچنین قفل آسانسور کاربرد دارد. همچنین در 

بسـیاری از مکان ها به دلایل ظاهری و زیبایی پله 

برقی، از اسـتیل و برای سـاخت سـایر قطعات پله 

برقی، از آهن و همچنین برای انتقال برق از سیم و 

کابل های مسی استفاده می شود.

مدیـر واحـد صـادرات شـرکت بهـران تصریـح 

بـا وجـود تمـام  کـرد: مـا در تـلاش هسـتیم کـه 

مشکلات، با بهترین عملکرد در سطح دنیا ظاهر 

شویم؛ اما افزایش نرخ فلزات و نوسانات قیمت ها 

مـا را نیـز دچـار بحـران کـرده اسـت. 70 درصـد 

مواداولیـه مـورد نیـاز مـا، تولیـد داخلـی اسـت و 

تامیـن  واردات  راه  از  را  باقی مانـده  30درصـد 

می کنیم که به دلیل مشـکلات سیاسـی کشـور و 

اعمـال تحریم هـا در ایـن زمینـه بـا چالـش جـدی 

مواجـه گشـتیم. ازجملـه معضلات مـا، تامیـن ارز 

است؛ پیش تر برخی بانک ها به صورت خودجوش 

ارز در اختیـار مـا قـرار می دادنـد؛ امـا از زمانـی کـه 

بانک مرکزی مدیریت تامین ارز، ارائه تاییدیه ها و 

امور مربوط به ثبت سـفارش ها را برعهده گرفت، 

ثبـت سـفارش بـرای تولیدکنندگانـی همچـون مـا 

سخت شده است و از مرحله تایید تا پرداخت ارز 

طـول  روز  حـدود 40  اولیـه،  مـواد  خریـد  جهـت 

می کشـد. ایـن بـرای خط تولید یک کارخانـه زمان 

زیادی است و تمام خطوط تولید زنجیره وار به هم 

متصـل هسـتند و در صـورت توقـف یـک خـط، 

خطوط دیگر نیز با مشکل مواجه می شوند.

چگینـی در ادامـه اضافـه کـرد: بـرای تامیـن 

30درصد مواد اولیه که وارداتی هستند، همچنان 

دچار مشکل هستیم و تا کنون نتوانسته ایم هیچ 

مواد داخلی دیگری را جایگزین کنیم. ما به همان 

روال قبـل، مـواد اولیـه مـورد نیـاز خـود را از بـازار 

خارجـی تهیـه می کنیـم؛ اما زمـان خرید تا تحویل 

این مواد نسبت به قبل، دو برابر قبل شده است.

داخلـی  و  خارجـی  فـروش  بـا  رابطـه  در  وی 

محصولات بهران، اذعان کرد: با وجود مشـکلات 

عدیـده ای کـه در روابـط ایـران بـا سـایر کشـورها 

مشـاهده می شـود، مـا همچـون گذشـته فـروش 

صادراتی محصولات خود را با بالاترین کیفیت در 

میـزان  در  کاهـش  بـدون  و  داریـم  کار  دسـتور 

صادرات، فعالیت خود را ادامه می دهیم. شرکت 

بهـران محصـولات خـود را بـه کشـورهای عـراق، 

تازگـی  بـه  و  می کنـد  صـادر  سـوریه  و  عمـان 

توانسته ایم در بازار کشور افغانستان را نیز حضور 

داشته باشیم و صادرات خود را به این کشور آغاز 

کنیم. در داخل کشور هم، مشتریان ثابتی داریم 

و برنـد بهـران بـه عنـوان تولیدکننـده آسانسـور و 

پله برقـی بـرای صنایـع و مصرف کننـدگان، نامـی 

ریلـی،  سـازمان  ماننـد  صنایعـی  اسـت؛  آشـنا 

حمل ونقـل شهــــری و راه آهـن ازجملـه مشـتریان 

ثابت محصولات ما هستند.

مدیر واحد صادرات شرکت بهران عنوان کرد: 

عـلاوه بـر نـوع مواد اولیه، تکنولـوژی و دانش فنی 

روز دنیا در کیفیت تولید آسانسور و پله برقی نیز 

موثر است؛ بدون استفاده از تجهیزات و اطلاعات 

بـه روز در ایـن صنعـت، نمی تـوان گامـی بـه سـوی 

جلـو برداشـت. واحـد تحقیـق و توسـعه مجموعـه 

بهران یکی از فعال ترین واحدهای شرکت بوده که 

بـا مطالعـه و تحقیـق علمـی روزانـه مجموعـه را 

به روزرسـانی می کننـد و ایـن امـر، باعث شـده که 

بهران در ایران رقیبی نداشته باشد.
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رشد فروش شرکت جوشکاب یزد در آبان ماه

فعالیت درخشان شرکت آلومراد در آبان ماه

درآمد 13 هزار میلیارد تومانی فملی در هشت ماه
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شـرکت صنایع جوشـکاب یـزد در آبان ماه سـال ۱۳98، یـک میلیارد تومـان درآمد 
کسب کرده که در مقایسه با ماه گذشته افزایش داشته است.

پایگاه خبری و تحلیلی»فلزات آنلاین«، در این 

گـزارش به بررسـی عملکـرد، میزان تولیـد و فروش 

یـزد پرداختـه اسـت.  شـرکت صنایـع جوشـکاب 

نمـودار 1 میـزان تولیـد و فـروش ایـن شـرکت را در 

ماه های مهر و آبان سال جاری و آبان ماه سال1397 

بازگـو می کنـد. طبـق ایـن نمـودار، شـرکت صنایع 

جوشـکاب یـزد در آبـان مـاه هشـت تـن تولید کابل 

جـوش داشـته و بـا ایـن میـزان، نسـبت به مهـر ماه 

سـال جـاری 700 درصـد رشـد تولیـد کابـل جـوش 

داشـته اسـت. همچنیـن ایـن شـرکت در آبـان مـاه 

کـه  کـرد  تولیـد  بـرق  کابـل  تـن  جـاری 13  سـال 

44.4درصـد رشـد نسـبت بـه تولیـد مهـر مـاه و 

سـال  مـاه مشـابه  بـه  نسـبت  افـت  27.8درصـد 

گذشته همراه بوده است.

همچنین نمودار 1 نشـان می دهد که شـرکت 

صنایـع جوشـکاب یـزد در آبـان مـاه پنـج تـن کابـل 

جـوش و 12 تـن کابـل بـرق فروخـت؛ بـا ایـن میـزان 

فروش، کابل جوش 400 درصد رشد نسبت به ماه 

پیـش داشـته اسـت. فـروش کابل بـرق نیـز در آبان 

مـاه بـا رشـد همـراه بـوده، به طوری که بـا این میزان 

مـاه و  بـه مهـر  فـروش 9.1 درصـد رشـد نسـبت 

7.7درصـد افـت نسـبت بـه آبـان مـاه سـال 1397 

گزارش شده است.

نمــــودار 2 نـرخ فـروش کابـــل بـرق مســـی 

شرکت صنایع جوشکاب یزد را نشان می دهد. 

طبـق نمـودار 2 قیمـت هـر کیلوگـرم کابـل بـرق 

ایـن شـرکت برابـر بـا 69 هـزار و 71تومـان بـوده 

اسـت. شـرکت صنایـع جوشـکاب یـزد در آبـان 

مـاه یـک میلیـارد تومـان درآمـد کسـب کـرده 

کـه بـا ایـن میـزان درآمـد رشـد 1۵.3 درصـدی 

نسـبت بـه مـاه پیـش از آن و همچنیـن کاهـش 

4.4 درصدی نسـبت به آبان ماه سـال گذشـته 

داشته است.

بررسی عملکرد شرکت بکاب؛

رشد فروش شرکت جوشکاب یزد در آبان ماه
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شـرکت ملـی صنایـع مـس ایـران در آبـان مـاه ۱۳98 عملکـرد مطلوبـی را در 
تولیـد و فـروش محصـولات مختلـف به ویـژه محصولات غیـر مسـی از خود به 
نمایـش گذاشـته و میـزان درآمد کسـب شـده فملـی در آبان ماه سـال ۱۳98 و 
نیز هشـت ماه ابتدایی سـال، نسـبت به مدت مشـابه سـال گذشـته رشـد قابل 

توجهی داشته است.

پایـگاه خبـری و تحلیلـی »فلـزات آنلایـن« در 

ملـی  شـرکت  عملکـرد  بررسـی  بـه  گـزارش  ایـن 

صنایـع مـس ایـران در دوره یـک ماهـه منتهـی بـه 

30 آبـان مـاه سـال 1398 پرداختـه اسـت. نمـودار 1 

میـزان تولیـد و فـروش محصـولات مسـی شـرکت 

ملی صنایع مس را نشان می دهد. بر اساس این 

نمـودار، ایـن شـرکت در گـروه محصـولات مسـی 

در مـاه آبـان، 101 هـزار تـن کنسـانتره، 20هزارتـن 

کاتد تولید کرد. میزان تولید کنسانتره 1.۵درصد 

افـت نسـبت بـه مـاه گذشـته و 7.4 درصـد رشـد 

داشـت،  گذشـته  سـال  مشـابه  مـاه  بـه  نسـبت 

افـت  تولیـد کاتـد 10.2درصـد  همچنیـن میـزان 

نسـبت بـه مهـر مـاه را بـه  ثبـت رسـانده اسـت. با 

این وجود، تولید کاتد در مقایسه با آبان ماه سال 

1397، افـت 8.8درصـدی داشـت، لازم بـه ذکـر 

اسـت کـه شـرکت ملـی صنایـع مـس در آبـان مـاه 

مفتول تولید نکرده است.

بررسی عملکرد شرکت ملی صنایع مس؛

درآمد 13 هزار میلیارد تومانی فملی در هشت ماه
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کـه  می دهـد  نشـان  همچنیـن   1 نمـودار 

مـاه  آبـان  در  ایـران  مـس  صنایـع  ملـی  شـرکت 

کـه  فروختـه  مــــس  کنسانتــــره  تـن  دوهــــزار 

گذشـته  مـاه  بـه  نسـبت  را  افـت  9۵.4درصـد 

تجربـه کـرد. ایـن شـرکت بـا فـروش 24 هزار تــــن 

بـه  نسـبت  رشـد  درصـد   77.۵ مسـی،  کاتـد 

مهرماه و 62.3 درصــد رشـد نسـبت به آبان ماه 

سـال گذشـته داشته اسـت. شرکت ملی صنایع 

مـس در آبـان مـاه 29۵ تـن مفتول فروخت که به 

ترتیب 63 درصد رشـد نسـبت به مهر ماه سـال 

جـاری و 83.8 درصـد افـت نسـبت بـه آبـان مـاه 

سال گذشته داشته است.

نمـودار 2 عملکرد محصولات جانبی شـرکت 

ملی صنایع مس که شامل کنسانتره طلا، نقره و 

مولیبدنیـت می شـود را بازگـو می کند. طبق این 

تولیـد  میـزان  سـال 1398  مـاه  آبـان  در  نمـودار 

کنسانتره طلا و نقره 36 تن و کنسانتره مولیبدنیت 

793تـن بـوده اسـت. از ایـن میـزان تولیـد، 42 تـن 

کنسانتــــره طـلا و نقـــره و ۵44 تـن کنسانــــتره 

مولیبدنیت به فروش رسیده است.

نمودار 3 میزان تولید و فروش اسید سولفوریک 

شـرکت ملـی صنایـع مـس را بـرای ماه آبان نشـان 

می دهد، براساس این نمودار میزان تولید اسید 

سـولفوریک 3۵ هـزار و 999 تـن و میـزان فـروش 

این محصول 12 هزار و 812 تن بوده است.

کنسـانتره  فـروش  نـرخ   ،4 نمـودار  طبـق 

مولیبدن در ماه مورد بررسـی با افت نسـبت به 

مهر ماه همراه بوده است، همچنین نرخ فروش 

مفتول و کاتد مسی نیز به ترتیب رشد و افت را 

تجربـه کـرده اسـت. ایـن محصـولات، از جملـه 

پرطرفدارتریـن محصـولات شـرکت ملـی صنایـع 

مس ایران به حساب می آیند.

شـرکت ملـی صنایـع مـس ایـران در آبـان مـاه 

سـال 1398، یک هزار 693 میلیارد تومان درآمد 

کسـب کـرده کـه نسـبت بـه مـاه مهـر 1.8درصد 

بـه  نسـبت  رشـد  درصـد  و همچنیـن 60  افـت 

مـدت مشـابه سـال 1397 داشـته اسـت. ضمـن 

اینکه فملی در هشت ماه ابتدایی سال 13هزار 

کـه  کـرد  تومـان درآمـد کسـب  میلیـارد  و 300 

نسبـــت به مـــدت مشابــه ســال قبــل 127درصد 

افزایش یافت.

شـرکت ملـی صنایع مـس ایـران در آبان ماه سـال ۱۳98، یک هـزار ۶9۳ 
میلیـارد تومـان درآمد کسـب کرده که نسـبت به مـاه مهـر ۱.8درصد افت 
و همچنیـن ۶۰ درصـد رشـد نسـبت به مدت مشـابه سـال ۱۳97 داشـته 
اسـت. ضمـن اینکـه فملی در هشـت مـاه ابتدایـی سـال ۱۳هـزار و ۳۰۰ 
میلیارد تومان درآمد کسب کرد که نسبــــت به مـــدت مشابــه ســال 

قبـــل ۱۲7درصد افزایش یافت
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بررسـی ها نشـان می دهـد که شـرکت آلومـراد بیشـترین میـزان تولید، فـروش و 
درآمد را از ابتدای سال ۱۳97  تا کنون داشته است.

شرکت در حوزه  تولید راد بوده؛ چنانچه در آبان 

مـاه فعالیـت تولیدی این شـرکت در حـوزه راد به 

448 تن رسید.

روند صعودی تولید راد در آبان و مهر ماه ■

میـزان فعالیـت ایـن شـرکت در زمینه تولید 

راد در ماه هـای اخیـر دارای رونـد افزایشـی و 

صعـودی بـوده، بـه ایـن ترتیـب کـه در پنـج مـاه 

گذشـته همواره شـاهد افزایش میزان تولید در 

میـزان  مـاه  آبـان  در  بوده ایـم.  راد  زمینـه 

تولیـدات راد شـرکت آلومـراد افزایـش یافت، به 

گونـه ای کـه از 360 تـن بـه 448 تـن رسـید کـه 

ایـن رشـد حـدود 23 درصـد اسـت. ایـن شـرکت 

در آبـان مـاه سـال 1397، 338تـن راد تولیـد کرد 

کـه بـه ایـن ترتیـب، رشـد۵3.3 درصـدی را در 

این زمینه مشاهده می کنیم.

مـاه  پنـج  ایـن  راد در  تولیـد  رونـد صعـودی 

اخیـر، نشـان دهنده، افزایـش میـزان تقاضـا بـرای 

خرید این محصول آلومینیومی است، به نحوی 

کـه مدیـران ایـن شـرکت، تمایـل بیشـتری بـرای 

فعالیت در این زمینه پیدا کرده اند.

عملکـرد فعالیـت ایـن شـرکت در آبـان مـاه 

بـا  نشــــان می دهـد کـه رشــــد میــــزان تولیـد 

افزایـــــش میـزان فـروش، همـــــراه بـوده اسـت؛ 

از  آلومینیومـی  راد  فـروش  میـزان  چنانچــــه 

333 تــــن در مهـر مـاه بـه ۵7۵ تـن در آبان ماه 

رسـید و در واقع رشـد 72.7درصدی را در این 

حوزه شاهد هستیم.

پنـج  افـت  بـا  مـاه  آبـان  در  راد  فـروش  نـرخ 

درصدی همراه بود، به نحوی که از 23هزارتومان 

بـه ازای هـر کیلوگـرم بـه 21 هـزار و 838 ریـال بـه 

ازای هـر کیلوگـرم رسـید، همچنیـن ایـن میـزان 

افـت نـرخ فـروش نسـبت بـه مـدت زمان مشـابه 

در سـال گذشـته نیـز قابـل توجـه بـوده اسـت، بـه 

ایـن  در  را  درصـدی  کاهـش 12.8  کـه  گونـه ای 

زمینه مشاهده می کنیم.

فعالیت درخشان شرکت آلومراد در آبان ماه

به گزارش »فلزات آنلاین«، همانگونه که در 

نمـودار 1 آمـده اسـت، رونـد تولیـدات آلومـراد، 

افزایشی بوده، به نحوی که میزان تولیدات این 

کارخانه در آبان ماه ۵۵0 تن است که نسبت به 

مـاه قبـل از آن کـه میـزان تولیـدات 467 تـن بـود، 

17.8 درصد افزایش یافته است.

گفتنی است که این شرکت در زمینه تولید 

فعالیـت  ورق  و  بیلـت  راد،  چـون  محصولاتـی 

شـرکت  ایـن  تولیـدات  از  بخشـی  کـه  می کنـد 

مربـوط بـه تولیـد راد و بیلت کارمزدی اسـت، به 

گونه ای که از ۵۵0 تن تولید این شـرکت، 102 تن 

آن مربوط به تولید محصولات کارمزدی اسـت. 

البتـه نسـبت بـه ماه های قبـل از آن، فعالیت این 

ایـن حـوزه کاسـته شـده و در حـال  شـرکت در 

حاضـر، شـرکت آلومـراد تمایـل کمـی بـه تولیـد 

محصولات کارمزدی دارد و بیشترین تمرکز این 
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کارمـزدی در ایـن مـاه کامـلا متفـاوت بـوده، بـه 

گونه ای که از 1۵ تن به 32 تن رسید. این میزان 

از تولیـدات در ایـن زمینـه در مقایسـه بـا مـدت 

نیـز رشـد قابـل  زمـان مشـابه در سـال گذشـته 

شـرکت  کـه  ترتیـب  ایـن  بـه  داشـت،  توجهـی 

آلومراد در آبان ماه سال 1397، تنها 20 تن بیلت 

کارمزدی تولید می کرد.

میـزان فـروش بیلـت کارمـزدی در آبـان مـاه 

نشـان دهنـده میـزان نیـاز بـازار بـه ایـن محصـول 

آلومینیومـی اسـت، چنانچـه بـا اینکـه فعالیـت 

تولیدی شـرکت در زمینه تولید بیلت کارمزدی 

رشـد داشـت اما میزان فروش شـرکت ۵0 درصد 

بیشتر از میزان تولید بود.

عدم فعالیت شرکت آلومراد در زمینه  ■

تولید ورق

چنانچـه عملکـرد اآلومراد در شـهریور، مهر 

و آبـان مـاه نشـان می دهـد، مدیـران این شـرکت 

ورق  تولیـد  زمینـه  در  فعالیـت  بـه  تمایلـی 

ندارنـد، بـه ایـن ترتیـب کـه در سـه مـاه اخیـر، 

هیچگــــونه فعالیتــــی در زمینــــه تولیــــد ورق 

ایـن  فعالیــــت  عــــدم  اسـت.  نگرفتـه  صـورت 

تغییـر  نشــــان دهنده  حــــوزه  ایـن  شرکــــت در 

بـرای  آلومـراد  شـرکت  مدیـران  برنامــــه ریزی 

تولیـــد ورق است.

افزایش 17.8 درصدی تولید شرکت  ■

آلومراد

آمـده   2 شـماره  نمـودار  در  کـه  همان طـور 

اسـت، شـرکت آلومـراد در آبـان مـاه 1398، جمعـا 

حـدود ۵۵0 تـن انـواع محصـولات آلومینیومـی 

تولیـد کـرد کـه 102 تـن آن کارمـزدی بـود. کل 

تولیـدات ایـن شـرکت در ایـن ماه، نسـبت به ماه 

پیـش از آن، 17.8 درصـد افزایـش داشـت کـه ایـن 

گذشـته  سـال  مشـابه  دوره  بـه  نسـبت  میـزان 

۵3.6درصد رشد پیدا کرد. 

همچنیـن، آلومـراد در آبـان مـاه، جمعـا حدود 

640 تـن انـواع محصـولات آلومینیومـی فروخـت 

کـه 118 تـن آن از محصـولات کارمـزدی بـود. کل 

فـروش ایـن شـرکت در ایـن مـاه، نسـبت بـه مـاه 

پیـش از آن 66.7 درصـد افزایـش داشـت کـه ایـن 

گذشـته  سـال  مشـابه  دوره  بـه  نسـبت  میـزان 

119.9درصد رشد پیدا کرد.                                                                     

در نهایـت شـرکت آلومراد در آبان مـاه 1398، 

جمعـا حـدود 11۵ میلیـارد ریـال از محـل فـروش، 

درآمـد کسـب کـرد که نسـبت به ماه پیـش از آن 

41.7 درصد افزایش داشـت و این میزان نسـبت 

به دوره مشـابه سـال گذشـته 243.6 درصد رشد 

پیدا کرد.

نرخ فروش راد کارمزدی کاهش یافت ■

فعالیـت شـرکت آلومـراد در زمینـه تولیـد راد 

کارمـزدی در ماه هـای اخیـر رشـد قابـل توجهـی 

داشـته، بـه گونـه ای کـه از 61 تـن بـه 70 تـن افزایش 

یافته است؛ البته این میزان از تولید در مقایسه با 

مـدت زمـان مشـابه در سـال گذشـته، رونـد نزولی 

داشته، به نحوی که در آبان ماه 1397، این شرکت 

قادر به تولید 160 تن راد کارمزدی بود.

در  کارمـزدی  راد  تولیـد  صعـودی  رونـد 

ماه هـای اخیـر با افزایش میزان تقاضا برای خرید 

ایـن محصـول آلومینیومی همـراه بوده اسـت، به 

نحـوی کـه تمـام محصول تولید شـده، بـه فروش 

رسـید. عملکرد فعالیت این شـرکت در آبان ماه 

نشـان می دهـد کـه رشـد میـزان تولید بـا افزایش 

فروش، همراه بوده اسـت؛ چنانچه میزان فروش 

راد کارمـزدی از 3۵ تـن در مهـر مـاه بـه 70 تن در 

آبان ماه رسید و در واقع رشد 100 درصدی را در 

این حوزه شاهد هستیم.

البتـه نـرخ فـروش راد کارمـزدی در آبان ماه با 

افـت چشـمگیر و کم سـابقه ای مواجـه شـد، بـه 

نحـوی کـه از 11 هـزار تومـان بـه ازای هـر کیلوگرم 

به هشت هزار تومان به ازای هر کیلوگرم رسید.

کاهش تولید و فروش بیلت ■

زمینـه  در  شـرکت  ایـن  تولیـدی  فعالیـت 

بیلـت در آبـان مـاه، کاهـش یافتـه، بـه گونـه ای 

کـه ایـن شـرکت در مـاه گذشـته 31 تـن بیلـت 

تولیـد کـرد امـا در آبـان مـاه میـزان تولیـدات به 

حدود صفر رسید.

آبـان  در  آلومـراد  شـرکت  اینکـه  وجـود  بـا 

مـاه، فعالیتـی در زمینـه تولیـد بیلـت نداشـت 

ایـن  خریـد  بـرای  تقاضـا  وجـود  دلیـل  بـه  امـا 

محصـول  ایـن  از  تـن   17 توانسـت  محصـول، 

تولیـدی خـود را در بـازار بـه فـروش رسـاند کـه 

در مقایسـه بـا مـاه قبـل از آن کـه میزان فروش 

شـرکت 4۵ تـن بـود، کاهـش 62 درصـدی را در 

این زمینه شاهد هستیم.

رشد قابل توجه تولید بیلت کارمزدی ■

بـا اینکـه رونـد تولیـد بیلـت در آبـان ماه سـیر 

نزولی داشـت اما وضعیت تولید و فروش بیلت 

روند تولیـدات آلومراد، افزایشـی 
میـزان  کـه  نحـوی  بـه  بـوده، 
تولیـدات این کارخانـه در آبان ماه 
55۰ تن اسـت که نسـبت به ماه 
قبـل از آن که میزان تولیدات ۴۶7 
تـن بـود، ۱7.8 درصـد افزایـش 

یافته اسـت
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دستاوردهای یک نمایشگاه تمام فلزی!

نقطه قوت یک نمایشگاه، شرکت کنندگان جدید آن است

انتخاب شرکت فولاد خوزستان به عنوان صادرکننده نمونه کشور



مهم ترین عناوین خبری 
صنایع معدنی و فلزی

هفتهنامه
é1398آذرé94شماره

48

نگاهی به شانزدهمین نمایشگاه ایران متافو؛

دستاوردهای یک نمایشگاه تمام فلزی!
نمایشـگاه متافو یکی از نمایشـگاه های شـاخص صنایع فلزی کشـور اسـت که شـانزدهمین دوره آن از سـوی وزارت صنعت، معدن و 
تجارت با همراهی سـازمان توسـعه تجارت ایران و سـازمان توسـعه و نوسـازی معادن و صنایع معدنی ایران به مدت چهار روز برگزار 

شد تا شرکت ها و مجموعه های این صنعت دستاوردهای خود را برای عاقه مندان و فعالان این حوزه به نمایش بگذارند.

گروه های اصلی شرکت کننده ■

این نمایشـگاه در 6 گروه برگزار شـد. در بخش 

آهـن و فـولاد، صنایـع تولیـد مـواد اولیـه و مـواد 

معدنـی، فـولاد خـام و آلیاژ هـای آهن، کارخانجات 

آهن و فولاد، تجهیزات و ماشین آلات صنایع فولاد 

و انواع محصولات فولادی به نمایش درآمد.

بخـش ریخته گـری، قالب سـازی، آهنگـری و 

ماشـین کاری شـامل انـواع روش هـای ریخته گری، 

و  ماشـین  کاری  فـورج،  و  آهنگـری  قالب سـازی، 

دریلینگ، آب کاری و پوشش دهی، جوش کاری و 

تجهیزات جوش و انواع روش های برش کاری بود.

در بخش فلزات غیرآهنی، نمایشـگاه میزبان 

تولیدکننـدگان آلومینیـوم، مـس، سـرب، روی و 

انـواع فلـزات گرانبهـا شـامل طـلا، نقـره، پلاتیـن و 

تیتانیوم بود و مسائلی نظیر اکتشاف و استخراج 

تولیـد  و  فلـزات  فـرآوری  غیرآهنـی،  فلـزات 

محصولات فلزی غیرآهنی در آن مورد توجه قرار 

گرفـت. یکـی از شـرکت کنندگان بـزرگ در ایـن 

بخش از نمایشگاه، شرکت ملی صنایع مس ایران 

بـود کـه بـه عنـوان سـومین شـرکت بـزرگ بـازار 

نمایشـگاه  فلـزات غیرآهنـی  سـرمایه در بخـش 

حضور داشت.

انـواع مـواد معدنـی فلـزی و غیرفلـزی، انـواع 

ژئوتکنیـک،  و  مشـاوره  کک،  و  زغال سـنگ 

اکتشـاف، حفـاری و اسـتخراج، انـواع تجهیـزات 

معـدن،  حـوزه  سـنگین  ماشـین آلات  معـدن، 

معـادن،  پیمانـکاری  و  فـرآوری  و  کانه آرایـی 

و صنایـع  معـدن  بخـش  مختلـف  قسـمت های 

معدنی بودند.

بخش دیگری از این نمایشـگاه نیز به موضوع 

کوره ها، نسوزها و سرامیک های صنعتی اختصاص 

صنعتـی،  کوره هـای  انـواع  آن  در  کـه  داشـت 

بی شـکل،  و  شـکل دار  نسـوز های  سـرامیک ها، 

عایق ها و مواد الیافی و قطعات و تجهیزات نسوز 

به نمایش گذاشته شده بود.

بـرای بخـش پروژه هـای صنعـت و معـدن ایـن 

نمایشـگاه نیـز موضوعاتـی نظیـر انـواع پروژه هـای 

فلــــزات غیرآهنــــی،   معدنــی، صنایـــــع فـولاد و 

نیروگاهـی، راهسـازی و عمرانـی، تکمیـل پـروژه و 

طــرح هــــای توسـعه  ای، پروژه هــــای تحقیقــــاتی 

پـروژه،  مالـی  تامیـن  و  صنعتـی، سـرمایه گذاری 

خدمـات پیمانـکاری، بیمـه، مشـاوره و... در نظـر 

گرفته شده بود.

البته با تمام این اوصاف، شـرکت های فولادی 

و زیرمجموعه های آن ها حضور پررنگ تری در این 

نمایشگاه از خود نشان دادند و نظر تعداد بیشتری 

از بازدیدکنندگان را نیز جلب کردند.

یک افتتاح مطابق معمول! ■

نمایشـگاه شـانزدهم ایـران متافـو بـا حضـور 

پـور، رئیـــس هیئـــت عامــــل  خـداداد غریــــب 

ایمیدرو، بهرام شکوری رئیس کمیسیون معدن 

عظیمیــــان  حمیــــدرضا  معـــــدنی،  صنایــــع  و 

مدیرعامــــل شرکــــت فـولاد مبارکــــه و کســـری 

غفوری مدیرعامل شـرکت فولاد خراسان افتتاح 

شـد. چند سـاعت اول شـروع به کار نمایشـگاه، 

مطابق معمول با بازدیدهای فرمالیته مسئولان 

برگزاری از برخی غرفه ها، گپ و گفت با مدیران 

عامـل شـرکت های بـزرگ حاضـر در نمایشـگاه و 

جلـوی  یـادگاری  عکـس  گرفتـن  همین طـور 

خیـل  میـان  در  هـم  آن  غرفه هـا،  از  تعـدادی 

بـرای  را  فرصـت  کـه  عکاسـان  و  خبرنـگاران 

جمـع آوری خبـر مغتنـم می دانسـتند، گذشـت. 

بـا رفتـن مسـئولان  و  بعـد  البتـه چنــد سـاعت 

وزارتـــــی و مدیــــران صاحب خبــــر، وضعیـــــت 

نمایشگاه به حالت عادی بازگشت.
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مدیران چه می گفتند؟ ■

در  مختلـف  حوزه هـای  مسـئولان  حضـور 

معمـولا  آن هـا،  قول هـای  نقـل  و  نمایشـگاه ها 

سـوژه های داغ خبـری خبرگزاری هـا و رسـانه ها را 

آمـاده می کننـد کـه نمایشـگاه متافـو نیـز از ایـن 

قاعده مستثنی نبود:

* ایمیدرو
خـداداد غریب پـور در جمـع خبرنـگاران از 

دانــــــش،  حــــوزه  در  ایمیـدرو  فعالیت هــــای 

همـکاری بـا دانشگاه هــــای بزرگ کشـور نظیــــر 

و  امیرکبیـــــر  و  تهــــران  شریـــــف،  صنعتــــی 

ایـن  در  همـکاری  شـده  منعقـد  قراردادهـای 

حـوزه خبـر داد. رئیـس هیئـت عامـل ایمیـدرو 

همچنیـن اعـلام کـرد کـه پژوهش هـا بـه سـمت 

بومی سـازی و تقاضامحـور شـدن پیـش  رفتـه و 

تعـداد طرح هـا در نیمـه اول امسـال، نسـبت به 

سال گذشته دو برابر شده است.

* شرکت معدنی و صنعتی گل گهر
شـرکت  مدیرعامـل  گفت و گوهـای  محـور 

معدنـی و صنعتـی گل گهـر، بیشـتر حـول محـور 

اجرایی شـدن طرح های این شـرکت بود. مهندس 

ملارحمـان در گفت و گـو بـا خبرنگار فلـزات آنلاین 

در این مورد گفت: ما امسـال طرح های مهمی را 

در دست اجرا داشتیم که از آن جمله می توان به 

طرح 2.۵ میلیون تنی تولید آهن اسفنجی، طرح 

نیـروگاه  طـرح  راه انـدازی  و  فـولاد  تنـی   1.2

160مگاولـت اشـاره کـرد. وی همچنیـن بـر ثبـت 

رکوردهای تولید گندله، کنسانتره و سنگ آهن در 

سـال جـاری در ایـن شـرکت تاکیـد داشـت و از 

افزایـش بیـش از یـک درصـدی تولیـد ایـن شـرکت 

نسبت به سال گذشته خبر داد.

فولادسازی با شرکت های معدنی دشمنی ندارند 

و آنچـه کـه نماینـدگان شـرکت های فولادسـازی 

و  سـنگ آهن  صـادرات  عـوارض  افزایـش  دربـاره 

خام فروشی  پیشنهاد می کنند، در راستای تاکید 

بر رونق تولید ملی است.

مدیرعامـل ذوب آهـن اصفهـان تاکید داشـت 

کـه تامیـن نیاز شـرکت های فولادسـازی داخلی به 

سـنگ آهن باید در اولویت قرار گیرد و در صورتی 

کـه تعـادل در زنجیـره فـولاد برقـرار شـود، می تـوان 

مـازاد تولیـد ایـن مـاده اولیـه حتـی بـدون در نظـر 

گرفتن عوارض، صادر شود.

یک پایان باز... ■

شانزدهمین نمایشگاه ایران متافو بعد از چهار 

روز برگـزاری، بـه کار خـود پایـان داد و هنـوز بـازار 

اظهارنظرها در خصوص ماهیت و نحوه برگزاری آن 

گـرم اسـت. عـده ای اعتقـاد دارنـد که هزینه های 

نمایشـگاهی و مشـکلات شـرکت های کوچک تـر 

مانـع از حضـور آن هـا در ایـن نمایشـگاه  می شـود، 

گروهـی هـم معتقدنـد فشـردگی زمـان برگـزاری 

نمایشـگاه، مجـال گپ و گفت های تخصصـی را از 

هـر  اینکـه  خلاصـه  می گیـرد؛  صنعـت  فعـالان 

کارشـناس و صاحب نظـر در بـاب مزایـا و معایـب 

متافو سخنی می گوید؛ اما اگر از حق نگذریم باید 

گفـت کـه حضـور مسـتمر شـرکت های کوچـک و 

بزرگ در دوره های مختلف این نمایشگاه، حاکی 

از تاثیر مثبت آن در صنایع فلزی است و باید دید 

آیـا شـرکت های فعـال در صنایع فلزی، امسـال نیز 

بازخورد مثبتی از حضور در این نمایشگاه خواهند 

داشـت یـا نـه؛ موضوعـی کـه بـرای پی بـردن بـه آن 

باید مدتی صبر کرد.

*شرکت فولاد مبارکه اصفهان
آنچه بیش از همه در گفت گوهای مدیرعامل و 

مسـئولان شـرکت فولاد مبارکه به گوش  می رسید، 

صحبـت دربـاره اشـاره بـه طـرح نـورد دو در ایـن 

مجتمع بود که بهره برداری از آن 4.۵ میلیون تن به 

ظرفیـت نورد کشـور اضافه می کند. البتـه افزایش 

میـزان فـروش و سـودآوری فـولاد مبارکـه، از دیگـر 

مواردی بود که مهندس عظیمیان و مسئولان فولاد 

مبارکه در صحبت های خود به آن پرداختند.

* شرکت مجتمع فولاد خراسان
مجتمع فولاد خراسان و مدیرعامل جوان آن، در 

از  بسـیاری  توجـه  مـورد  نمایشـگاه  از  دوره  ایـن 

از  یکـی  گرفـت.  قـرار  حـوزه صنعـت  خبرنـگاران 

مهم تریـن اخبـار ایـن شـرکت کـه در گفت  وگوهـای 

ثبـت  می گرفـت،  قـرار  توجـه  مـورد  خبـری 

رکوردهـای تولیـد ایـن مجتمـع در یـک مـاه اخیـر 

بـود. البتـه پـروژه کنسانتره سـازی معدن سـنگان 

هـم از دیگـر موضوعاتی بود که کسـری غفــوری 

در مصاحبه های خود به آن اشاره می کرد.

*شرکت ذوب آهن اصفهان 
اگرچه مهندس منصور یزدی زاده، مدیرعامل 

ذوب آهن اصفهان در روز افتتاحیه در نمایشـگاه 

متافو حضور نداشت ولی این موضوع باعث نشد 

دوم  روز  در  رسـانه  اصحـاب  و  خبرنـگاران  کـه 

نمایشـگاه از حضـور او در غرفـه ذوب آهـن غافـل 

شوند. موضوع داغ گفت و گوهای مرد سال فولاد 

ایران با خبرنگاران پرسش و پاسخ درباره اظهار نظر 

افزایـش  لـزوم  خصـوص  در  وی  پیـش  روزهـای 

عوارض صادرات سنگ آهن تا 40 درصد بود.

یـزدی زاده در پاسـخ بـه پرسـش خبرنگار فلزات 

شـرکت های  گفـت:  خصـوص،  ایـن  در  آنلایـن 
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مراسـم بیسـت و سـومین سـالروز ملی صـادرات در محل سـالن اجـاس سـران در تهران برگـزار و لـوح تقدیر و تندیـس ویژه 
صادرکننده نمونه کشور در سال ۱۳98 به شرکت فولاد خوزستان اهدا شد.

بـه گـزارش »فلـزات آنلایـن«، علـی محمـدی 

تندیـس  و  لـوح  خوزسـتان،  فـولاد  مدیرعامـل 

صادر کننده نمونه کشور را از اسحاق جهانگیری 

معاون اول ریاست جمهوری و رضا رحمانی وزیر 

صنعت، معدن و تجارت دریافت کرد.

معاون اول رئیس جمهور: باید دست فعالان  ■

عرصه صادرات را بوسید

در این مراسم که مقامات عالی رتبه دولتی و 

نماینـدگان مجلس و جمع زیـادی از مدیران عامل 

شرکت های صادرکننده و روسای سازمان ها در آن 

حضـور داشـتند، اسـحاق جهانگیـری معـاون اول 

رئیس جمهور از صادرکنندگان به عنوان رزمندگان 

جنگ اقتصادی و مدافعان کیان و تمامیت ارضی 

کشور نام برد.

جهانگیـری با بیـان این که ایـن دوران در تاریخ 

ایـران بـه ثبـت خواهـد رسـید،  افـزود: بایـد دسـت 

فعـالان عرصـه صـادرات کـه توانسـته اند بـا وجـود 

فضای بسـته و محدودیت های مختلف فعالیت 

کنند را بوسید.

وی در ادامـه گفـت: آمریکایی هـا در دو سـال 

گذشته تمام گلوگاه های اصلی فعالیت اقتصادی 

ایـران را مسـدود کردنـد امـا بـا وجـود همـه ایـن 

مسـائل، امـروز بـا سـرافرازی می گوییم که اقتصاد 

ایـران اگرچه با مشـکلات مختلفـی روبرو شـد، اما 

توانست روی پای خود بایستد.

معـاون اول رئیـس جمهـور افـزود: بـر اسـاس 

آمارهـا میـزان صـادرات غیرنفتـی در هشـت مـاه 

درصـد  از 16  بیـش  وزنـی،  نظـر  از  جـاری  سـال 

نسـبت بـه سـال گذشـته رشـد داشـته اسـت کـه 

فعالیـت  ایـران  بنـادر  و  کشـتیرانی  یعنـی  ایـن 

نیـز  صادر کننـدگان  و  داشـته  گسـترده ای 

ریسـک هایی را پذیرفته انـد تـا در نهایـت اقتصـاد 

کشور توانسته روی پای خود بایستد.

جهانگیری از صادرات غیر نفتی به عنوان یک 

فرصـت بـرای مبـارزه بـا رقبـا و بـه دسـت آوردن 

بازارهـای بین المللـی یـاد کـرد و بـا تاکیـد بـر اینکـه 

بـه  می توانـد  لحظـه ای  بخشـنامه های  صـدور 

صـادرات لطمـه وارد کنـد، گفـت: مدیـر واقعـی 

کسـی اسـت کـه نیازهـای کشـور را شناسـایی و 

و  تصمیـم  هـر  دهـد.  پاسـخ  آن  بـه  نسـبت 

سیاسـت گذاری مـا ممکـن اسـت بـرای یک بخش 

مفیـد باشـد امـا بایـد ابعـاد و زوایـای مختلـف و 

تاثیـرات آن بـر سـایر بخش هـا را نیـز به دقـت مورد 

ارزیابی و بررسی قرار دهیم.

مهم تریـن  از  را  غیرنفتـی  صـادرات  وی 

پیشـران های اقتصـاد کشـور برشـمرد و گفـت: بـر 

اسـاس برنامه ریزی هـا و تصمیمـات اتخـاذ شـده، 

نظام بانکی 100 هزار میلیارد تومان تسهیلات برای 

تولیـدی  واحدهـای  گـردش  در  سـرمایه  تامیـن 

پیشـران اقتصـاد پرداخـت خواهـد کـرد کـه در این 

راسـتا واحدهـای تولیـدی کـه فعالیـت صادراتـی 

دارند در اولویت خواهند بود.

وزیر صمت: پیشران اقتصادی ما صادرات  ■

خواهد بود

وزیـر صنعـت، معـدن و تجـارت هـم در ایـن 

مراسـم یکـی از راهبردهـا بـرای مقابلـه بـا تحریـم را 

مشـارکت مـردم و فعـالان اقتصـادی عنـوان کـرد و 

گفت: این یک شعار نیست بلکه سیاست دولت 

و سیاسـت وزارت صمـت اسـت کـه تشـکل ها، 

فعالیت هـای  محـور  مـردم  و  خصوصـی  بخـش 

اقتصادی باشند.

رحمانـی خاطرنشـان کـرد: یکـی از راهبردهای 

اساسی برای عبور از تحریم ها حضور پررنگ مردم 

و تشکل های بخش خصوصی در همه عرصه ها به 

ویژه در حوزه اقتصاد است.

وزیر صنعت، معدن و تجارت در ادامه گفت: 

افزایـش نـرخ ارز بایـد سـبب جهـش صادراتـی و 

اشکالات ساختاری برای نیل به این هدف اصلاح 

شـود. همچنیـن بـه دنبـال شـیوه  های نوین تامین 

مالی هستیم، نظام بانکی باید تقویت شود و این 

نیازمند همکاری و همراهی مشترک است.

جـزو  صـادرات  توسـعه  داد:  ادامـه  رحمانـی 

هفـت برنامـه محـوری مـا اسـت و بـاور داریـم کـه 

امسـال و سـال آینـده پیشـران اقتصـادی مـا همیـن 

صادرات است.

رئیس اتاق بازرگانی ایران: رشد اقتصادی با  ■

صادرات امکان پذیر است

رئیـس اتـاق بازرگانـی ایـران نیـز در ایـن مراسـم 

توسـعه صـادرات را یکـی از راه هـای دسـت یابی به 

توسـعه اقتصـادی دانسـت و گفـت: بسـیاری از 

کشورها با تاکید بر بخش صادرات توانسته اند به 

رشد بالای اقتصادی دست پیدا کنند.

مسئله تامین مالی صادرات، مالیات بر ارزش 

افـزوده، نبـود متولـی واحـد و مدیریـت یکپارچـه 

برای سیاست گذاری در امر صادرات از مهم ترین 

مسائلی بود که از سوی رئیس اتاق بازرگانی ایران 

مطرح شد.

گفتنی است شرکت فولاد خوزستان به دلیل 

کیفیت جهانی شمش تولیدی، همواره از تـــــوان 

بـــالای صـــادراتی بـــرای فــــروش محصـــولات خـــود 

در بازارهـــای منطقـــه و بین المللی برخوردار بـــوده و 

طــــی سال هــــای گذشته با توجه به وجود مشتریان 

صـادرات  حـوزه  در  قابل توجهـی  جهـش  خـاص، 

داشته و محصول خود را به 18 کشور در چهار قاره 

فـولاد  شرکـــت  اســــت.  کــــرده  صـادر  جهـــــان 

خوزستـــان در ســال جـــاری در کنـــار اولـــویت تامین 

نیـاز داخـل کشـور، صـادرات دو میلیـون تـن از 

محصولات خود را هدف گذاری کرد و همچنان از 

پرچم داران صادرات کشور در حوزه فولاد است.

در مراسم روز ملی صادرات رقم خورد

انتخاب شرکت فولاد خوزستان به عنوان صادرکننده نمونه کشور
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تحلیل مدیرعامل شرکت جامع تجارت از نمایشگاه ایران متافو:

نقطه قوت یک نمایشگاه، شرکت کنندگان جدید آن است
مدیرعامل شـرکت جامع تجارت گفت: نمایشـگاه ایران متافو یکی از نمایشـگاه های موفق حوزه صنعت کشـور در چند سـال اخیر 
بـوده اسـت و امسـال نیز با حضـور تعداد زیادی از شـرکت های فعـال در حوزه فـولاد و دیگر صنایع فلـزی برگزار شـد؛ اما در عین 
حـال بایـد بـه این نکته نیز توجه داشـت که نقطه قوت و فلسـفه رشـد یک نمایشـگاه، حضور شـرکت کنندگان جدیـد در هر دوره 

برگزاری است. 

بـا  گفت وگـو  در  طهرانـی  جعفـری  کیـوان 

خبرنگار پایگاه خبری و تحلیلی »فلزات آنلاین« 

اظهـار داشـت: نمایشـگاه متافـو امسـال از نظـر 

کمیت و تعداد شـرکت کننده، نمایشـگاه خوبی 

بـود ولـی آنچـه بـه چشـم می آمـد ایـن بـــود کـــه 

همـــــان  شرکــــت کننــــدگان،  همــــه  تقریبـــــا 

شـرکت کنندگان دوره هـای قبلـی بودنـد و کمتر 

شرکت جدیدی در این نمایشگاه دیده می شد.

وی در ایـن مـورد افـزود: اگرچـه در نـگاه اول، 

تعـداد شـرکت کنندگان حاضـر در یک نمایشـگاه 

مطلـوب بـه نظـر برسـد ولـی واقعیـت ایـن اسـت 

کـه فلسـفه رشـد و نقطـه قـوت یـک نمایشـگاه، 

مخصوصا نمایشگاه هایی که به صورت سریالی، 

دوره ای و سالانـــــه برگـــــزار می شونــــد، تعـداد 

شـرکت کنندگان جدیـدی اسـت کـه در هـر دوره 

به آن اضافه می شوند.

بیـان  خصـوص  ایـن  در  طهرانـی  جعفـری 

کـرد: البتـه اگـر تعـداد شـرکت کنندگان در هـر 

را  آن هـا  از  درصـدی  ولـی  باشـد  ثابـت  دوره 

شـرکت های جدیـد تشـکیل داده باشـند، اتفـاق 

شـرکت های  حضـور  عـدم  زیـرا  اسـت.  خوبـی 

قدیمـی می توانـد بـه ایـن معنـی باشـد کـه بـا 

حضـور در دوره هـای گذشـته، به هدف خود از 

مشـکلات  رسـیده اند،  نمایشـگاه  در  شـرکت 

خـود را حـل کرده اند، مشـتری خـود را یافته اند 

و در نهایـت دیگـر لزومـی بـه حضـور مجـدد در 

نمایشـگاه نمی بیننـد؛ در مقابـل شـرکت هایی 

کـه حـس کرده انـد می توانند مشـکلات خود را 

نـام  بـا حضـور در آن نمایشـگاه مرتفـع کننـد، 

شـرکت خـود را بـه فهرسـت متقاضیـان شـرکت  

در دوره های جدید نمایشگاه اضافه می کنند.

در  تجـارت  جامـع  شـرکت  مدیرعامـل 

خصـوص کیفیـت نمایشـگاه متافـو نیـز عنـوان 

بـه  بـا توجـه  از نمایشـگاه،  ایـن دوره  کـرد: در 

در  شـرکت های حاضـر  از  کـه  قبلـی  شـناخت 

دوره هـای پیشیــــن داشتــــم، موفـق شــــدم در 

از همـه سـالن ها و  زمانـی حـدود دو سـاعت، 

بـه جمع بنـدی  و  بازدیـد کنـم  بیشـتر غرفه هـا 

لازم از نمایشـگاه امســــال برسـم؛ این در حالی 

ایـن  از  مـن  تصـور  آمـدن،  از  پیـش  کـه  اسـت 

بازدیـد -بـا ایـن پیشـفرض کـه بیـش از 10 درصد 

شـرکت کنندگان آن جدیـد باشـند- ایـن بـود که 

بـرای ایـن کار و آشـنایی بـا شـرکت های جدیـد، 

بیش از یک نیمروز زمان لازم داشته باشم!

ایـن تحلیلگر حـوزه فولاد با تاکید بر این نکته 

که نمایشگاه متافو در میان نمایشگاه های حوزه 

صنعت جایگاه قابل  قبولی دارد، تصریح کرد: در 

هـر حـال بـا وجـود مسـاحت قابل توجهی کـه این 

نمایشگاه در اختیار برگزارکنندگان قرار می دهد، 

درصـدی   10 از  بیـش  افزایـش  عـدم  نمی تـوان 

شـرکت های جدیــــد در آن را بـه دلیــــل کمبــــود 

می تـوان  طـور  ایـن  و  دانسـت  فیزیکـی  فضـای 

نتیجه گیری کرد که شرکت های جدید فعال در 

حـوزه صنایــــع فلـزی، بـه دلیــــل اینکــــه شـرایط 

اقتصادی ما ثابت نیست، ترجیح داده  اند که در 

این نمایشگاه حضور پیدا نکنند. زیرا در هر حال 

حضـور در ایـن نمایشـگاه ها، هزینه هایـی را بـرای 

بـرای آن هـا  بـــــر دارد کـه  شرکت کننــــدگان در 

اهمیت دارد.
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سایـر◄رسانـه◄ها
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باید در حوزه پژوهش بهترین باشیم

فارس، رتبه چهارم تعداد معدن کشور را دارد

تصویب استاندارد ملی شمش فولادی تختال
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سایـر رسانـه ها

مدیرعامل شـرکت معدنی و صنعتی گل گهر گفت: پتانسـیل ها 
و ظرفیت هـای فراوانی در منطقه گل گهر وجـود دارد و به همین 
دلیـل می طلبـد کـه مـا در حـوزه پژوهـش در ایـران، نمونـه و 

بهترین باشیم.

انجمـن جهانی فـولاد گـزارش داد که رشـد تولید فـولاد خام 
ایران در ۱۰ ماهه نخسـت سـال ۲۰۱9 میادی بـه ۶.۲ درصد 
رسـید در حالـی کـه تولیـد جهانی این محصول شـاهد رشـد 

۳.۲درصدی بوده است.

مدیرعامل شرکت معدنی و صنعتی گل گهر:

باید در حوزه پژوهش بهترین باشیم
بر اساس آمارهای 10 ماهه اول سال 2019 میلادی:

تولید فولاد ایران 6.2 درصد 
افزایش یافته است

بـه گـزارش »فلـزات آنلایـن« بـه نقـل از روابـط عمومی و امـور بین الملل 

شـرکت معدنی و صنعتی گل گهر، مهندس جمشـید ملارحمان با حضور 

در پژوهشـکده سـنگ آهن و فـولاد گل گهـر، از قسـمت های مختلـف ایـن 

پژوهشـکده بازدید کرد و در یک نشسـت صمیمی با پرسـنل این مدیریت 

به گفت وگو پرداخت.

ملارحمـان در ایـن نشسـت اظهـار داشـت: خوشـبختانه امـروز شـاهد 

انجـام کارهـای خوبـی در حـوزه پژوهـش در گل گهـر هسـتیم و بایـد در ایـن 

اسـتاندارهای  و  الزامـات  بـه  رسـیدن  بـرای  را  خـود  تـلاش  تمـام  حـوزه 

بین المللی انجام دهیم.

مدیرعامل شرکت معدنی و صنعتی گل گهر در این باره افزود: با توجه 

بـه پتانسـیل ها و ظرفیت هـای فراوانـی کـه در منطقـه گل گهـر وجـود دارد، 

می طلبد که ما در حوزه پژوهش در ایران، نمونه و بهترین باشیم.

وی در این خصوص تصریح کرد: برای طرح های پژوهشی و تحقیقاتی 

نباید هیچ محدودیت مالی وجود داشته باشد.

گفتنی است که مدیرعامل شرکت گل گهر، در ادامه به همراه جمعی 

از معاونـان و مدیـران شـرکت بـا حضـور در خطـوط تولیـد کنسـانتره شـماره 

یـک، دو و سـه گل گهـر و همچنیـن ایسـتگاه بارگیـری ریلـی گل گهـر، در 

جریـان آخریـن وضعیـت ایـن خطـوط تولیـدی و حمـل و نقـل ریلـی منطقـه 

گل گهر قرار گرفت.

بـه گـزارش »فلـزات آنلایـن« بـه نقل از روابط عمومی سـازمان توسـعه و 

نوسـازی معـادن و صنایـع معدنـی ایـران، طـی 10 ماهـه نخسـت سـال جاری 

میـلادی، ایـران 21 میلیـون و ۵18 هـزار تـن فـولاد خـام تولیـد کـرد کـه ایـن 

میـزان در مقایسـه بـا تولیـد سـال گذشـته )20میلیـون و 26۵ هـزار تـن(، 

6.2درصد رشد نشان می دهد.

رشـد  بـا  میـلادی   2019 اکتبـر  در  ایـران  خـام  فـولاد  تولیـد  همچنیـن 

7.۵درصدی به دو میلیون و 200 هزار تن رسید. این رقم در مدت مشابه 

سال گذشته، دو میلیون و 47 هزار تن بود.

گـزارش انجمـن جهانـی فـولاد )World Steel Association( در ایـن 

مورد حاکی از این است که تولید 64 کشور فولادساز جهان نیز از ابتدای 

ژانویـه تـا پایـان اکتبـر سـال جـاری میـلادی یـک میلیـارد و ۵41 میلیـون و 

771هـزار تـن ثبـت شـد کـه نشـان از رشـد 3.2 درصـدی نسـبت بـه مـدت 

مشابه سال گذشته است.

میزان تولید فولادسـازان جهان در اکتبر 2019 میلادی، با 2.7 درصد افت 

نسبت به مدت مشابه سال گذشته به 1۵1 میلیون و 621 هزار تن رسید. این 

رقم در اکتبر سال گذشته 1۵۵ میلیون و 833 هزار تن ثبت شد.

طـی 10ماهـه نخسـت سـال 2019 میـلادی، بـه ترتیـب چیـن بـا تولیـد 

829میلیـون و 21۵ هـزار تـن، هنـد بـا 93 میلیـون و 306 هـزار تـن، ژاپـن بـا 

83میلیـون و 791 هـزار تـن، آمریـکا بـا 73 میلیـون و ۵39 هـزار تـن و کـره 

جنوبی با 60 میلیون و 121 هزار تن، پنج کشور برتر فولادساز جهان بودند.
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مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه:

تکمیل طرح شهید خرازی نورد گرم دو، دستاورد ملی است
مدیرعامـل شـرکت فـولاد مبارکه گفت: تکمیل طرح شـهید خرازی نـورد گرم دو باعـث بی نیازی کشـور از واردات ورق هـای فولادی 
ویـژه نفـت و گاز خواهـد شـد و تولید ورق های فولادی با ضخامت کمتر و اسـتحکام بیشـتر بـرای مصارف سـاختمانی و صنایع لوله و 

پروفیل را در پی دارد.

به گزارش »فلزات آنلاین« حمیدرضا عظیمیان 

که در گفت وگوی زنده در برنامه تلویزیونی پایش 

سـخن می گفـت، دربـاره تنـوع محصـولات فـولاد 

مبارکه اظهار داشت: از سنگ تا رنگ در این شرکت 

بـا  وجـود دارد و محصـولات تولیـدی آن مطابـق 

بـه 40کشـور دنیـا صـادر  اسـتانداردهای جهانـی 

می شـود کـه میـزان ایـن صـادرات تـا کنـون بالـغ بـر 

هشت میلیارد دلار بوده است.

وی در ایـن مـورد افـزود: شـرکت فـولاد مبارکـه 

یـک شـرکت فرایندمحـور اسـت کـه بـه صـورت 

شـبانه روزی فعالیـت می کنـد و در هـر لحظه سـه 

هـزار تـن مـواد مـذاب در ایـن مجموعـه در حـال 

حرکت است.

مدیرعامـل شـرکت فـولاد مبارکـه، بـا اشـاره بـه 

تولیـد سـالانه 10.۵ میلیـون تـن فـولاد کـه حـدود 

۵0درصد از تولید فولاد کشور را تشکیل می دهد، 

ابراز کرد: شـرکت فولاد مبارکه تنها شـرکتی است 

که در آن، هشت کوره قوس زیر سقف تولید کار 

می کننـد و 2۵ هـزار نیـرو به طـور مسـتقیم در آن 

فعالیت دارند.

تبدیل از واردکننده به صادرکننده ■

عظیمیان با اشاره به تبدیل شدن ایران از یک 

واردکننـده فـولاد بـه صادرکننـده ایـن محصـول، 

عنـوان کـرد: در سـال ۵7، ایـران بـا تولیـد حـدود 

یک میلیـون تـن فـولاد و واردات چهار میلیون تن، 

در جایگاه سی و پنجم دنیا بود اما در حال حاضر 

کشور ما با تولید 2۵ میلیون تن فولاد، رتبه دهم 

و سـالانه  را دارد  دنیـا  ایـن محصـول در  تولیـد 

هشـت میلیـون تن نیز فـولاد به کشـورهای دیگر 

دنیا صادر می کند.

مـورد  در  مبارکـه  فـولاد  شـرکت  مدیرعامـل 

بـه  فـولادی  ورق هـای  واردات  کنونـی  وضعیـت 

کشور بیان کرد: در حال حاضر تنها  انواع خاصی 

از ورق هـا هسـتند کـه بـرای تولیـد خـودرو و لـوازم 

خانگـی نیـاز بـه واردات آنهـا وجـود دارد کـه بـا 

از  دو،  گـرم  نـورد  خـرازی  شـهید  طـرح  تکمیـل 

واردات این محصولات نیز بی نیاز می شویم.

تکمیل طرح شهید خرازی ■

وی با اشـاره به اینکه طرح شـهید خرازی نورد 

اسـتانداردهای لازم  تمامـی  بـا  گـرم دو مطابـق 

است، ابراز کرد: تکمیل این طرح باعث بی نیازی 

کشور از واردات ورق های فولادی ویژه نفت و گاز 

خواهد شد. ضمن اینکه از مزایای دیگر این طرح، 

تولیـد ورق هـای اسـتحکام بـالا بـا وزن کمتـر بـرای 

ساخت خودروهایی سبک وزن با مصرف سوخت 

پاییـن  و ایمنی بالاتر، تولید ورق های فـولادی ویژه 

شاسـی خودروهـا و ماشـین های سـنگین، تولیـد 

ورق هـای فـولادی بـا ضخامـت کمتـر و اسـتحکام 

بیشـتر بـرای مصـارف سـاختمانی و صنایـع لوله و 

پروفیل است.

عظیمیان مهم ترین دلیل طولانی شدن مراحل 

را  دو  گـرم  نـورد  خـرازی  شـهید  طـرح  تکمیـل 

بدعهدی 12 ساله طرف های اروپایی و چالش های 

پیـش رو بـرای تکمیـل عنـوان کـرد و افـزود: پـس از 

برجـام نیز تلاش هایی برای انجـام این پروژه انجام 

شد که این تلاش ها نیز با کارشکنی های آمریکا و 

تحریم های جدید نیمه کاره ماند.

مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه درباره وضعیت 

کنونی این طرح اذعان کرد: قرارداد نورد گرم دو 

در راسـتای تکمیـل طـرح شـهید خـرازی در فـولاد 

مبارکه، در حال حاضر با کشور چین منعقد شده 

است و یکی از دستاوردهای ارزنده ملی در دوران 

پساتحریم خواهد بود.

تامین هزینه ها و لزوم همراهی مسئولان ■

عظیمیـان در مـورد تامیـن هزینه هـای لازم 

برای راه اندازی این طرح ها خاطرنشـان کرد:  این 

طـرح هشـت هـزار میلیـارد تومـان هزینـه در بــر 

مشارکــــت  بـا  آن  اجرایـی  عملیــــات  و  دارد 

۵4درصـدی تامین کننـدگان داخلـی و مابقـی بـا 

مشـارکت سـرمایه گذار خارجـی در بخش هایـی 

نـدارد  تامیـن آن وجـود  بـرای  تـوان داخلـی  کـه 
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هشـتاد و یکمین جلسـه کمیته ملی فلزشناسـی سـازمان اسـتاندارد ایران با هدف بهبود کیفیت شـمش های فولادی تختال )اسلب( و 
افزایش سطح کنترل نظارت بر بازار عرضه و تقاضا برگزار شد و در آن، استاندارد ملی شمش فولادی تختال به تصویب رسید.

در جلسه کمیته ملی فلزشناسی به انجام رسید؛

تصویب استاندارد ملی شمش فولادی تختال

بـه گـزارش  »فلـزات آنلایـن« بـه نقـل از روابـط 

عمومی ایمیدرو، این جلسه با دبیری شرکت فولاد 

خوزسـتان و بـا حضـور نماینـدگان سـازمان ملـی 

اسـتاندارد ایـران ، اداره کل اسـتاندارد خوزسـتان ، 

شـرکت های فـولاد مبارکـه ، فـولاد اکسـین ، فـولاد 

هرمـزگان ، نـورد و لولـه اهـواز ، انجمـن حمایـت از 

تولیدکنندگان فولاد کشور  و جمعی از متخصصان 

و ذی نفعـان و همچنیـن مسـئولان شـرکت فـولاد 

خوزستان انجام شد.

نماینــــده  اکابــــر،  ایـن جلسـه محمــــود  در 

نظـام  فـولاد خوزسـتان در خصـوص  مدیرعامـل 

ابتـدای  از  داشـت :  اظهـار  یکپارچـه  مدیریـت 

تابسـتان سـال 98 بـا مجـوزی کـه از سـازمان ملـی 

اسـتاندارد ایـران به شـرکت فـولاد خوزسـتان داده 

شـد ، تدویـن اولیـن اسـتاندارد ملی اسـلب آغـاز و 

طـی جلسـات پیاپـی کـه بـا متخصصـان صنعـت 

فـولاد کشـور برگـزار گردید، متن تهیه شـده مورد 

بحث و بررسی و توافق قرار گرفت.

بـار ،  نخسـتین  بـرای  نتیجـه  در  افـزود :  وی 

استاندارد تختال فولادی کربنی و کم آلیاژ تولید 

شـده به روش ریخته گری پیوسـته با ویژگی ها و 

روش های آزمون به تصویب نهایی رسـید و برای 

انتشـار در اختیـار سـازمان ملـی اسـتاندارد ایـران 

قرار گرفت.

این گزارش حاکی اسـت ، این اسـتاندارد هیچ 

گونـه مرجـع معـادل خارجـی نداشـته و کامـلا بـر 

متخصصـان  فنـی  تجربیـات  و  دانـش  اسـاس 

شـرکت های فـولاد خوزسـتان و دیگر شـرکت های 

فولادی تدوین شده است.

گفتنی اسـت ، اسـتاندارد یادشـده به عنوان 

از  اختیـاری  به صـورت  و  ملـی  اسـتاندارد  یـک 

سـوی سـازمان ملـی اسـتاندارد منتشـر خواهـد 

شـد و طبق ضوابط آن سـازمان ، شـرکت ها پس از 

صـورت  بـه  اسـتاندارد  ایـن  اخـذ  بـا  ارزیابـی 

مـراودات  در  آن  داشـتن  مزایـای  از  تشـویقی 

تجاری بهره مند می شوند.

انجام خواهد شد.

وی در ایـن مـورد تاکیـد کـرد: همه هزینه های 

ایـن طـرح از منابـع داخلـی فـولاد مبارکـه اسـت و 

پرداخت برخی هزینه ها به  صورت تحویل کالا به 

طرف خارجی خواهد بود.

مدیرعامـل شـرکت فـولاد مبارکـه بـا اعـلام این 

مطلــــب کــــه بـــرای اجـــرای ایـــن طـرح، از تمــام 

ظرفیت های قانونی استفاده شده و وزارت  صمت 

نیـز حمایـت خـود را از آن اعـلام کـرده اسـت، بیان 

خـود  دولـت  از  را  مجوزهـا  چینـی  طـرف  کـرد: 

دریافـت کـرده و مـا نیـز امیـدوار بـه دریافـت ایـن 

مجوزها هستیم و با توجه به اینکه همه مسئولان 

بـر اصـل اجـرای ایـن قـرارداد مهـم تاکیـد دارنـد، از 

نمایندگان مجلس می خواهیم در اجرای این طرح 

ما را همراهی کنند.

آب و اولویت های زیست محیطی ■

مدیرعامـل شـرکت فـولاد مبارکـه در بخـش 

دیگـری از صحبت هـای خـود بـه رعایـت نـکات 

پایـش  و  شـرکت  ایـن  توسـط  زیسـت محیطـی 

مسـتمر آن توسـط سـازمان محیط زیست اشاره 

آب،  کمبـود  بـه  توجـه  بـا  گفـت:  و  کـرد 

هزینه هـای زیـادی بـرای بازچرخانـی و کاهـش 

مصـرف آب انجـام شـده بـه نحـوی  که بـا وجود 

تولیـد،  مصـرف آب در سـال  برابـر شـدن   2.۵

تغییـر  بهره بـرداری  ابتـدای  بـه  نسـبت  جـاری 

نکرده است.
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رئیـس سـازمان نظام مهندسـی معدن ایران گفت: در توسـعه بخش معـدن و صنایع معدنی یکی از مسـائلی که همـواره مورد تاکید 
قرار داشته، توسعه بخش ریلی و راه های حمل و نقل برای تسهیل جابجایی و افزایش صادرات مواد معدنی بوده است.

رئیس نظام مهندسی معدن:

بخش معدن برای توسعه ریلی پیش قدم شود

به گزارش »فلزات آنلاین«، داریوش اسماعیلی 

ایـران  نظـام مهندسـی معـدن  رئیـس  سـازمان 

وجـود  عوامـل  از  مجموعـه ای  داشـت:  اظهـار 

دارد که می تواند در موفقیت یا عدم موفقیت 

هـر بخشـی از جملـه بخـش معـدن و به خصوص 

صادرات مواد معدنی نقش داشته باشد.

اسماعیلی با تاکید بر اینکه یکی از مهم ترین 

مسائل تاثیرگذار در امر صادرات مسئله ترانزیت 

مـواد معدنـی اسـت، عنـوان کـرد: هـر انـدازه کـه 

تـا عرشـه کشـتی راحت تـر و سـریع تر  ترانزیـت 

انجـام پذیـرد، صادرات مقـرون به صرفه تر بوده و 

رونـق بیشـتری هـم خواهـد گرفـت و بـه همیـن 

دلیل در سند نقشه راه معدن و صنایع معدنی و 

و  محکـم  بنـد  صمـت،  وزارت  سـاله   6 برنامـه 

مشـخصی را اضافـه کرده ایـم کـه بـر آن اسـاس 

ایمیدرو موظف شـده اسـت تا نسـبت به توسعه 

راه هـا، ریـل و ترانزیـت مـواد معدنـی بـا مجموعـه 

وزارت راه و همچنین راه آهن وارد مذاکره شود.

وی در ایـن مـورد توضیـح داد: بـر این اسـاس 

خواسته شده تا ایمیدرو از این طریق، این راه ها 

را توسعه داده و ترانزیت مواد معدنی به دریا و 

نیـز راه هایـی کـه به معـادن ختم می شـود، مورد 

توجه قرار گیرد.

عضـو کمیسـیون صنایـع و معـادن مجلـس 

شـورای اسـلامی بـا اشـاره به اینکه همیـن میزان 

محـدود راه هـای ریلـی هم در تسـهیل صـادرات 

مواد معدنی تاثیرگذار بوده است، تصریح کرد: 

بـا ایـن حـال بـه جـرات می تـوان گفـت بـا میـزان 

مطلـوب فاصلـه زیـادی داریـم، بـه خصـوص بـا 

برنامـه  در  کـه  معدنـی  مـواد  تولیـدات  حجـم 

توسـعه داریـم و سـرمایه گذاری های خوبـی کـه 

انجـام  معدنـی  صنایـع  و  معـدن  بخـش  در 

می گیـرد، نیـاز بـه جابه جایـی ایـن تولیـدات هـم 

بـرای مصـارف کارخانه هـای داخلـی در داخـل 

کشـور و هـم بـرای امـر صـادرات وجـود دارد امـا 

پاسـخگوی  شـرایطی  هیـچ  تحـت  مـا  ریل هـای 

جابه جایی این میزان از تولیدات نیست.

اگرچـه  کـرد:  تاکیـد  مـورد  ایـن  در  وی 

دنبـال  وظیفـه  هـم  شهرسـازی  و  راه  وزارت 

کردن این امر را دارد اما برای توسـعه راه های 

ریلـی نبایـد منتظـر وزارت راه بمانیـم؛ اجـرای 

میـزان  بـه  بسـتگی  ریلـی  توسـعه  میـزان  ایـن 

وزارتخانـه  ایـن  اولویت بندی هـای  و  بودجـه 

دارد و مـا بـه عنـوان بخـش معـدن کشـور بایـد 

خود پیش قدم بوده و در توسـعه ریلی کشـور 

مشارکت داشته باشیم. 

اسـماعیلی بـا بیـان اینکـه بـرای توسـعه های 

زیرسـاختی مانند این باید بخش معدن پیشـگام 

باشـد، افـزود: نیازهـای مـا در بخـش ریلی بسـیار 

بیش از آن چیزی است که در حال حاضر داریم.

رئیـس سـازمان نظـام مهندسـی تصریـح کرد: 

یکی از مجموعه های مهمی که در کشـور ما در 

فروشـی  خـام  از  ممانعـت  و  آن  فـرآوری  بحـث 

تاکنون اقدام شده، زنجیره فولاد است. ما امروز 

بـه عنـوان یـک  اکتشـاف و اسـتخراج معـدن را 

آهـن  گندلـه،  کنسـانتره،  داریـم،  مجموعـه 

اسـفنجی، شـمش و نـورد را هـم بـه صـورت کامل 

در کشـور در قسـمت های مختلـف در اختیـار 

داریم و نخستین مساله ای که در این بین مطرح 

می شـود ایجـاد یـک ارتبـاط منطقـی میـان تمـام 

حلقه های این زنجیره است.

وی بـا تاکیـد بـر اینکـه ایجـاد ارتبـاط منطقـی 

میان حلقه های زنجیره می تواند تولید را برای هر 

کدام از این واحدها مقرون به صرفه سازد، عنوان 

کرد: در چنین شرایطی مواد اولیه هر حلقه ای به 

وسـیله حلقـه قبلـی تامیـن می شـود. یعنـی اگـر 

کسـی روی آهـن اسـفنجی سـرمایه گذاری کـرده 

قطعـا بـه ایـن دلیـل بـوده کـه در داخـل کشـور مـا 
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دبیر کنسرسـیوم فولاد چابهار گفت: توسـعه سـواحل مکران از هرمزگان تا سیسـتان و بلوچسـتان، جهت رسـیدن به قطب جدید 
فولاد بر اساس چشم انداز ۱۴۰۴ در دستور کار طرح جامع فولاد ایران قرار دارد.

به گزارش »فلزات آنلاین«، محدثه رحمانی 

اظهـار داشـت: برنامه هـای بالادسـتی توسـعه از 

توسـعه  ابلاغـی  برنامـه  و  ششـم  برنامـه  جملـه 

انقـلاب  معظـم  رهبـر  ابلاغـی  مکـران  سـواحل 

تاکیـد می کنـد کـه سـواحل مکـران بایـد در افـق 

و  تولیـد  ترانزیـت،  هـاب   بـه   1404 چشـم انداز 

میزبـان صنایـع  و  تبدیـل شـود  تجـارت کشـور 

بزرگ و اسـتراتژیکی همچون فولاد باشـد. بنا بر 

محصـولات  تولیـد  ایـران،  فـولاد  جامـع  طـرح 

فـولادی کشـور تـا سـال 1404 بـه ۵۵ میلیـون تـن 

ایـن میـزان در  از  تـن  می رسـد کـه 10 میلیـون 

سواحل مکران پیش بینی شده است.

دبیـر کنسرسـیوم فولاد چابهـار تصریح کرد: 

از 10 میلیـون تـن فـولاد پیش بینـی شـده بـرای 

سواحل مکران، در حال حاضر 1.6 میلیون تن آن 

از  کـه  مکـران  فـولاد  و شـرکت  عملیاتـی شـده 

اواسـط سـال 94 تشـکیل شـده، قـرار اسـت ایـن 

1.6میلیون تن را تا یک سال آینده به  بهره برداری 

فـولاد  مجموعـه  دوم  فـاز  همچنیـن  برسـاند، 

بــــه  را  مجموعـــــه  تولیــــد  ظرفیــــت  مکــــران 

3.2میلیون تن در سال می رساند.

چابهــار  فـولاد  کنسرسیـــوم  گفــــت:  وی 

همچـون  ایرانـی  قـدر  فولادسـازان  از  متشـکل 

چادرملو، گل گهر و فولاد مبارکه و شرکت های 

زیرمجموعـه، قـرار اسـت یـک مجتمـع عظیـم 

10میلیـون تنـی فـولاد در چابهـار مسـتقر کنـد 

که مطالعات آن در حال نهایی شدن است.

دبیـر کنسرسـیوم فـولاد چابهـار تصریـح کرد: 

جایـگاه ایـران در منطقـه از حیـث بهره منـدی از 

و  معدنـی  متنـوع  منابـع  و  خـدادادی  ذخایـر 

از  بنـادر  گسـترش  و  مناسـب  زیرسـاخت های 

سـرمایه گذاران   می توانـد  جنـوب  تـا  شـمال 

علاقمندبه فعالیت های معدنی را تشویق کند تا 

در این حوزه فعالیت کنند.

تسـنیم،  شـده  منتشـر  گـزارش  اسـاس  بـر 

رحمانـی در پایـان گفـت: ارتقـای سـهم معـدن و 

صنایـع معدنـی در تولید ناخالص ملـی و اولویت 

دادن بـه فـرآوری و ایجـاد ارزش افـزوده و ارتقـای 

بهره وری همیشه مورد تاکید و تایید مسئولان و 

قطعـا  و  هسـت  و  بـوده  ذی ربـط  کارشناسـان 

اهمیـت دادن بـه سـواحل مکـران به عنوان قطب 

جدیـد صنایـع معدنـی و فـولادی باعـث رشـد و 

اعتـلای ایـن صنعـت و ارتقـای جایگاه کشـورمان 

در دنیا خواهد شد.

دبیر کنسرسیوم فولاد چابهار:

مکران تبدیل به قطب فولاد ایران می شود

کارخانــــه  کسـی  اگــــر  یـا  و  داشـته ایم  گندلـــه 

گندله سازی راه اندازی کرده است به دلیل وجود 

کنسـانتره در داخل کشـور بوده اسـت و معاونت 

معدنـی وزارت صمـت در دور هـم گـرد آوردن این 

مجموعه ها می تواند بسیار تاثیرگذار عمل کند.

اسماعیلی در گفتگویی که با اقتصادآنلاین 

بـه اینکـه نماینـدگان هـر  بـا اشـاره  انجـام داد، 

مختلـف  انجمن هـای  و  اتحادیه هـا  صنـف، 

گردهمایی داشته باشند و قیمت منطقی برای 

محصـولات  آن هـا تعییـن کننـد، گفـت: پـس از 

نیـاز  مـورد  اولیـه  مـواد  تامیـن  قیمـت،  تعییـن 

واحدهـای تولیـدی کشـور مدنظر قـرار می گیرد 

کـه همـه بـا قیمـت توافق شـده به فروش برسـد؛ 

باقـی  انـدازه کـه  ایـن محصـولات هـر  از مـازاد 

بمانـد، نیـاز بـه پرداخـت حتی یک ریـال عوارض 

هم ندارد و باید به کشـورهای دیگر صادر شـود 

و بـه ایـن ترتیـب هـم واحدهـای تولیـدی داخـل 

کشـور تامیـن نیـاز شـده اند و هـم امـر صـادرات 

بدون هیچ مشکلی صورت می گیرد.

وی با اشاره به اینکه بخش خصوصی معدن 

تاکنـون نشـان داده انـد کـه در سـرمایه گذاری 

برای تامین زیرساخت ها همکاری لازم را دارند، 

افــــزود: وقتــــی تسهیــــل صــــادرات و تامیــــن 

واحدهای تولیدی را داشـته باشـیم در ادامه به 

ایــــن واحدهــــا در  موضــــوع سرمایه گـــــذاری 

مسئــــله حمـل و نقـل و زیرسـاخت های ریلـی 

پرداخته می شود.
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تیمـی از محققـان یکـی از شـرکت های دانش بنیـان، به دانـش فنی تولید نسـوزهای مصرفـی توربین هـای گازی دسـت یافتند و 
توانستند قرارداد فروشی به ارزش ۲۰ میلیارد ریال را با مجتمع فولاد مبارکه و فولاد سبا به امضا برسانند.

به گزارش  »فلزات آنلاین« یکی از شرکت های 

دانش بنیان در سال 1392 اقدام به تولید نسوزهای 

زیمنـس  طـرح  گازی  توربین هـای  در  مصرفـی 

نیروگاه هـای بـرق کشـور کـرد و پـس از دریافـت 

آزمایشـگاه های  معتبرتریـن  از  لازم  تاییدیه هـای 

بین المللی و به تبع آن شرکت توانیر، محصولات 

خـود را بـه نیروگاه هـای بـرق کشـور عرضـه کـرد. 

تولیدات این شرکت با استفاده از فناوری نانو و به 

روش فوق سرمایش تولید شده است.

مواد اولیه پس از مخلوط سازی با محلول های 

نانـو، قالب گیـری، ویبـره و پـرس، بـه تونـل انجمـاد 

منتقل می شود. در این مرحله انبساط  11 درصدی 

مـواد حامـل ناشـی از انجمـاد از یـک طـرف و عـدم 

امکان خروج مواد از قالب از طرف دیگر، منجر به 

پدیده فرم دهی به روش پرس ایزواسـتاتیک سـرد 

می شـود و قطعـات خـارج شـده از قالـب دارای 

استحکام خام بسیار بالایی هستند.

کسـب دانـش فنـی و تولیـد مغـزی »بلـوک 

از  نانـو  فنـاوری  از  اسـتفاده  بـا  تاندیـش« 

دسـتاوردهای ایـن محققـان اسـت. تسـت ایـن 

نازل ها از سـوی بخش های صنعتی، در شـرکت 

فولاد آلیاژی ایران با موفقیت انجام شده و در 

قـرار دارد.  نیمه صنعتـی  فـاز  بـه  مرحلـه ورود 

ایـن نازل هـا بـا اسـتفاده از فنـاوری نانـو تولیـد 

خارجـی  نمونه هـای  بـا  رقابـت  قابـل  و  شـده 

از  تاکنـون  تاندیـش  بلـوک  مغـزی  اسـت. 

کشـورهای آسـیایی و اروپایـی بـه کشـور وارد 

ایـن  تولیـد  فنـی  دانـش  کسـب  بـا  و  می شـد 

محصـول می تـوان از خـروج میلیون هـا دلار ارز 

در سال جلوگیری کرد.

وارد  خـارج  از  حاضـر  حـال  در  قطعـه  ایـن 

می شـود و نمونه هـای گرافیتـی داخلـی هـم بـه 

دلیـل حـرارت و اکسـیژن بـالای فرآیند با مشـکل 

مواجـه  کیفیـت  شـدید  افـت  و  اکسیداسـیون 

هسـتند کـه سـاخت بلوک هـای نانویـی در ایـن 

شرکت می تواند کمک بسیار زیادی به صنعت 

همچنیـن  شـرکت،  ایـن  باشـد.  کشـور  فـولاد 

نسـوزهای مصرفـی در توربین هـای گــــازی را بـا 

اسـتفاده از فنـاوری نانــــو بـه تولیــــد رسـانده و 

توانستــــه قـــــراردادی بـــــرای خریـــد نسوزهـــای 

مصرفـی بـا مجتمـع فـولاد مبارکه و فولاد سـبا به 

ارزش 20 میلیارد ریال منعقد کند.

بنـــــا بــــر گــــزارش ایسنــــا، ایـن محققـــــان، 

تامین کننده محصولات نسوز برای صنایع مادر 

مانند فولاد، نیروگاه ها، سـیمان و مس هسـتند و 

چشـم انداز آن هـا بـرای پنـج سـال آینده این اسـت 

که بتوانند به تمام شرکت های بزرگ محصولات 

خود را عرضه کنند. بازارهای هدف این شـرکت 

کشورهای روسیه، سوریه و عراق است و در حال 

حاضـر بـا یـک شـرکت نیروگاهـی عراقـی در حـال 

توافق برای تجاری سازی این محصولات هستند.

 لازم بـه ذکـر اسـت کـه کـوره قـوس الکتریکی 

ایـن  دانش بنیـان  محصـولات  دیگـر  از   )EAF(

شرکت است.

با عقد قرارداد فولاد مبارکه و فولاد سبا با شرکت دانش بنیان رقم خورد:

نسوزهای نانویی ایران در ابتدای شاهراه تجاری سازی
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رئیس خانه معدن کردستان:

معدن کاران همیشه حافظ منابع طبیعی هستند
رئیـس خانـه معـدن کردسـتان بـه تعامـات بـا سـازمان محیـط زیسـت و منابـع طبیعی اشـاره کـرد و گفـت: معـدن کاران و 
بهره بـرداران، همیشـه بـر این عقیده هسـتند که بایـد حافظ منابع طبیعی و محیط زیسـت باشـند اما در برخی مواقع با سـازمان 

منابع طبیعی مشکاتی را با واگذاری عرصه های معدنی برای بهره برداری داریم.

بـه گـزارش فلـزات آنلایـن، شـوذب جبـاری 

شـامل  کردسـتان  اسـتان  معـادن  کـرد:  اظهـار 

پلی متـال، سـنگ آهن، خاک هـای صنعتـی مثـل 

سلیـــــس و باریــــــت، پوکه هـــــــای ساختمــــانی، 

سنگ های ساختمانی و سنگ لاشه است.

وی به عمده مشـکلات معادن اسـتان اشـاره 

کرد و افزود: به دلیل رکود در بازار سـاختمان و 

مسـکن، تقاضا برای این محصولات کم و باعث 

رکود در معادن سـنگ های تزیینی، سـنگ لاشـه 

و سنگ ساختمانی شده است.

رئیـس خانـه معـدن کردسـتان، ادامـه داد: 

متاسـفانه بخشـی از سـنگ های تزئینـی داخـل 

از یـک  اسـتان در طـی یک سـال گذشـته، بعـد 

بـه  شـروع  دوبـاره  امسـال  چندسـاله،  تعطیلـی 

صـادرات  عـــــوارض  بـا  کـه  کردنـد  فعالیـــــت 

محصـولات معدنـی و ممانعـت از خـروج بلـوک 

صمـت،  وزارت  سـوی  از  تزیینـی  سـنگ های 

دوباره به حالت تعلیق درآمدند.

جبـاری بیـان کـرد: ایـن نـوع سـنگ ها حـدود 

10 درصـد در داخـل مصـرف دارنـد و بایـد بـدون 

عوارض صادر شوند.

رئیـس خانـه معـدن کردسـتان، یادآور شـد: 

در  تزیینـی  سـنگ های  قمیـت  بـه  توجـه  بـا 

در  مشـابه  سـنگ های  بـا  مقایسـه  در  ایـران، 

بـه  کشـورهای دیگـر، کشـورها علاقـه زیـادی 

ایـن  بـا  امـا  دارنـد،  ایـران  از  سـنگ  واردات 

بـازار  تولیدکننـدگان،  و  معـدن داران  شـرایط، 

صادراتی خود را از دست داده اند.

وی مشـکل دیگـر را نحـوه برخـورد ادارات و 

بـا  دارایـی  و  اجتماعـی  تامیـن  سـازمان های 

تولیدکننـدگان دانسـت و اضافـه کـرد: ممیزیـن 

سازمان امور مالیاتی، کارشناس معدن نبوده و 

بـا دسـته بندی های موجـود در ایـن بخـش آشـنا 

دسـته بندی  و  عیـار  اسـاس  بـر  لـذا  نیسـتند؛ 

معادن، مالیات تعیین نمی شود.

جباری ادامه داد: سازمان تامین اجتماعی، 

معافیت هـای بیمـه ای را در اسـتان های دیگـر 

نهاوندیـان  اخیـر  سـفر  در  و  می کنـد،  اعمـال 

بـه کردسـتان،  اقتصـادی رئیس جمهـور  معـاون 

موضوع مورد بحث قرار گرفت تا در کردسـتان 

هم این معافیت ها اعمال شود. دو نرخی بودن 

شـده  تمـام  قیمـت  می شـود  باعـث  بیمـه، 

تزیینـی  معـادن سـنگ های  هزینـه  و  محصـول 

استان بیشتر باشد.

رئیـس خانـه معدن کردسـتان بـه تعاملات با 

سـازمان محیـط زیسـت و منابـع طبیعـی اشـاره 

کرد و افزود: معدن کاران و بهره برداران، همیشه 

بـر ایـن عقیـده هسـتند کـه بایـد حافـظ منابـع 

طبیعـی و محیـط زیسـت باشـند امـا در برخـی 

مواقـع بـا سـازمان منابـع طبیعـی مشـکلاتی را با 

واگـذاری عرصه هـای معدنـی بـرای بهره بـرداری 

داریـم؛ لـذا درصـدد هسـتیم تـا تعامـلات را بـا 

سـازمان بیشـتر کنیـم و منابـع طبیعـی نیـز بایـد 

بـا سـازمان صمـت اسـتان  توافق نامه هایـی کـه 

منعقـد کـرده، اجرایـی کنـد، تـا معـادن، بیـش از 

این دچار چالش نشوند.

وی بـه طـرح احیـا معـادن کوچک اشـاره کرد 

انجمـن  نماینـده  عنـوان  بـه  کـرد:  تصریـح  و 

احیـا،  طـرح  کمیتـه  در  تزیینـی  سـنگ های 

فعال سازی معادن کوچک، در استان های دیگر 

بـه صـورت پایلـوت ایـن موضـوع بررسـی شـده 

اسـت و تعـدادی از معـادن در ایـن طـرح آورده 

شده اند.

کردسـتان  اسـتان  در  داد:  ادامـه  جبـاری 

شـده  شـروع  مشـورتی  جلسـات  و  تحقیقـات 

معرفـی  را  خاصـی  معـدن  هنـوز  امـا  اسـت 

آینـده،  روزهـای  در  امیدواریـم  امـا  نکرده ایـم؛ 

معادنی را که به هر دلیل اعم از سرمایه گذاری 

و فروش دارای مشکلات هستند را بتوانیم وارد 

این طرح کنیم تا فعال شوند.

بـر اسـاس گزارشـی از اقتصـاد آنلایـن، رئیـس 

خانه معدن کردسـتان، نبود حمل ونقل ریلی را از 

مشـکلات معـادن اسـتان برشـمرد و یـادآور شـد: 

اسـتان کردسـتان از نظر موقعیت جغرافیایی، در 

مکانـی واقـع شـده اسـت کـه خیلی حمل و نقـل آن 

باعـث  موضـوع  همیـن  و  اسـت  سـخت  بسـیار 

بـه  نسـبت  حمل و نقـل  قیمـت  کـه  می شـود 

اسـتان های دیگـر، گران تـر باشـد؛ کـه ایـن موضوع 

نیز بر افزایش قیمت تمام شده مواد معدنی تاثیر 

به سـزایی می گـذارد. امیدواریـم بـا یکسان سـازی 

هزینه های خدمات و حمل و نقل عمومی بتوانیم 

مشکلات معدن استان را رفع کنیم.

وی در پایـان خاطرنشـان کـرد: بـا توجـه بـه 

و  اقتصـادی  جنـگ  در  کشـور  امـروز  اینکـه 

تحریم هـا قـرار دارد، بایـد مانـع اجرای یک سـری 

کـه  بشـوند  آیین نامه هایـی  و  بخش نامه هـا  از 

بـرای بخـش معـدن و تولیـد وضـع کرده انـد؛ تـا 

بتوانیـم بـه حرکت بخش تولید کمک کنیم. در 

کار  شـغل،  یـک  حفـظ  حتـی  شـرایطی،  چنیـن 

مهمـی اسـت. لـذا از ادارات مرتبـط بـا بخـش 

معـادن و صنایـع معدنـی تقاضـا داریم تعاملات 

خوبـی را بـا تولیدکنندگان به خاطر شـرایطی که 

کشـور و اسـتان کردسـتان دارد، داشته باشند تا 

مشـکلات آن ها رفع شـود، تا واحدها با تعطیلی 

مواجـه نشـوند و بتواننـد بـرای کشـور ارزآوری 

داشته باشند.
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معـاون توسـعه تجـارت خارجـی سـازمان صنعت، معـدن و 
تجـارت اسـتان مرکـزی گفـت: ۱۴۶ میلیـون دلار آلومینیـوم 
تولیدی این اسـتان سـال گذشته به کشـورهای مختلف جهان 

صادر شد.

معـاون امور صنایع و معادن سـازمان صنعت، معـدن و تجارت 
خراسـان شـمالی گفـت: برداشـت از معـدن بوکسـیت تاش 
اسـتان سـمنان از پارسال به علت مشـکات اجتماعی، متوقف 
شـده اسـت که ایـن امـر، فعالیت های توسـعه ای در شـرکت 

آلومینای ایران در جاجرم را دچار چالش کرده است.

معاون توسعه تجارت خارجی سازمان صمت استان مرکزی:

146 میلیون دلار آلومینیوم از استان 
توقف برداشت از معدن بوکسیت تاش، مرکزی صادر شد

تبدیل به چالش شده است

بـه گـزارش »فلـزات آنلایـن«، جعفـر اصغـری اظهـار داشـت: بیشـترین 

محموله صادراتی آلومینیوم اسـتان مرکزی به ارمنسـتان، تونس، ایتالیا، 

جمهوری آذربایجان و رومانی ارسال شده است.

وی بیـان کـرد: صـادرات 200 میلیـون دلاری آلومینیـوم امسـال از ایـن 

استان هدف گذاری شده است.

معـاون توسـعه تجـارت خارجـی سـازمان صنعـت، معـدن و تجـارت 

اسـتان مرکـزی ادامـه داد: مجمـوع صـادرات آلومینیـوم کشـور در سـال 

گذشـته 316 میلیـون دلار بـود کـه اسـتان مرکزی با صـادرات 146 میلیون 

دلاری سهم 46 درصدی از آن داشت.

اصغری افزود: بیش از یک میلیارد و 94 میلیون دلار انواع کالاهای غیر 

نفتی سال 96 از استان مرکزی به کشورهای مختلف جهان صادر شد.

وی وزن صادرات غیرنفتی اسـتان مرکزی در سـال گذشـته را یک هزار 

و ۵۵3 تـن عنـوان کـرد و گفـت: وزن محموله های صادراتی اسـتان پارسـال 

نسبت به مدت مشابه سال 9۵ حدود 24 درصد رشد داشته است.

بـر اسـاس گزارشـی از ایرنـا، معـاون توسـعه تجـارت خارجـی سـازمان 

صنعـت، معـدن و تجـارت اسـتان مرکـزی بیـان کـرد: علاوه بـر آلومینیوم، 

فرآورده های پتروشـیمی، الیاف مصنوعی، انواع شیشـه، پسـته، گوشـت، 

زینتـی،  ماهـی  رطوبتـی،  هـای  عایـق  گیـاه،  و  گل  سـرامیک،  و  کاشـی 

لبنیات، کشـمش، یخچال خانگی، گچ و رنگ نیز سـال گذشـته در صدر 

اقلام صادراتی این استان بوده است.

وی بـا بیـان اینکـه کالاهـای ایـن اسـتان در سـال گذشـته بـه 87 کشـور 

پاکسـتان،  عـراق،  ترکیـه،  افغانسـتان،  داد:  توضیـح  شـد،  صـادر  جهـان 

آذربایجـان  جمهـوری  و  قطـر  ارمنسـتان،  تونـس،  ایتالیـا،  ترکمنسـتان، 

مهم ترین بازارهای هدف صادراتی استان مرکزی بود.

دو هـزار و 800 واحـد تولیـدی در اسـتان مرکـزی دایـر و فعـال هسـتند 

که بیش از 1۵0 واحد از آن ها صادرات محور است.

بـه گـزارش »فلـزات آنلایـن«، علـی اصغـر رضـازاده اظهـار داشـت: در 

صـورت تـداوم ایـن امـر، ایمیـدرو در سـرمایه گذاری و تحقـق مصوبـه سـفر 

رئیس جمهوری مبنی بر افزایش ظرفیت تولید پودر آلومینا از 240 هزار تن 

به 280 هزار تن، دچار مشکل می شود. 

وی بیـان کـرد: اکنـون ظرفیـت تولیـدی ایـن مجتمـع سـالانه 240 هـزار تـن 

اسـت کـه بـا اجرایـی شـدن تفاهم نامـه ایمیـدرو،  ایـن میـزان بـه 280 هـزار تـن 

می رسد و در این زمینه، قرار است دو هزار میلیارد ریال سرمایه گذاری شود.

معـاون امـور صنایـع و معـادن سـازمان صنعت، معـدن و تجارت خراسـان 

شـمالی خاطرنشـان کرد: مردم سـمنان، NGOها و حتی برخی مسـئولان در 

آن اسـتان اعـلام کرده انـد کـه معـدن تـاش بایـد خلـع یـد شـده و بـه آن اسـتان 

واگذار شود، همین امر به مشکلات اجتماعی منجر شده و اکنون برداشت 

از آن متوقف است.

رضازاده اعلام کرد: معدن بوکسـیت تاش به نام شـرکت آلومینای ایران 

ثبت شده است و بر اساس قانون، برداشت از این معدن منعی ندارد. 

وی تصریـح کـرد: در ایـن بـاره، پیگیری هـای زیادی انجام شـده اسـت اما 

حـل ایـن مشـکل بایـد در سـطح ملـی و در وزارت صنعـت، معـدن و تجـارت 

انجام شود.

مدیـر مجتمـع آلومینـای ایـران پیـش از ایـن گفتـه بـود کـه براسـاس 

برنامه ریزی هـای انجـام شـده، تولیـد پـودر آلومینـا در ایـن واحـد تـا پایـان 

سـال جـاری بیـش از 240 هـزار تـن پیش بینـی شـده اسـت کـه اکنـون از 

برنامه عقب هستیم.

بـر اسـاس گزارشـی از ایرنـا، امیـر تـردال، جلوگیـری از برداشـت منابـع 

بوکسیت را مشکل تامین ماده اولیه در این واحد عنوان کرد. 

مجتمع آلومینای ایران در شهرسـتان جاجرم در 1۵0 کیلومتری جنوب 

بجنورد و پنج کیلومتری شـمال شـهر جاجرم واقع شـده که در سـال 7۵ به 

بهره برداری رسیده است.

ایـن مجتمـع صنعتـی کـه قطـب تولیـد پـودر آلومینیوم در کشـور اسـت 

تاکنون دو هزار فرصت شغلی مستقیم داشته است.

معاون امور صنایع و معادن سازمان صنعت، معدن و 

تجارت خراسان شمالی:
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رئیـس هیئـت عامـل ایمیـدرو در مراسـم امضـای توافق نامـه سـاخت کارخانه آلومینـا از نفلین سـینیت، گفـت: بـه زودی کارخانه 
آلومینیوم جنوب، به عنوان بزرگ ترین کارخانه تولید شمش آلومینیوم ایران، افتتاح می شود.

رئیس هیئت عامل ایمیدرو خبر داد:

بزرگ ترین کارخانه شمش آلومینیوم ایران در آستانه افتتاح

به گزارش »فلزات آنلاین«، غریب پور این خبر 

اسـتان  بـه  جمهـوری  رئیـس  سـفر  جریـان  در  را 

تبـادل  و  امضـا  مراسـم  در  و  شـرقی  آذربایجـان 

توافق نامه اجرای واحد 70 هزار تنی تولید آلومینا 

از مـاده معدنـی نفلیـن سـینیت اعـلام کـرد. ایـن 

مراسم به صورت ویدئو کنفرانس و ارتباط زنده با 

رئیس جمهور انجام شد.

رئیـس هیئـت عامل ایمیدرو در این مراسـم 

کـه رضـا رحمانی وزیر صنعت معدن و تجارت 

و همچنیـن مسـئولان اسـتانی و محلـی حضـور 

راسـتای  پـروژه در  ایـن  کـرد:  تاکیـد  داشـتند، 

سیاسـت ها و برنامه های وزارت صنعت معدن 

مستقیــــم  سرمایــــه گذاری  بــــا  و  تجـــارت  و 

ایمیـدرو و همـکاری قـرارگاه خاتم الانبیا)ص( به 

اجرا در می آید.

غریب پـور در ایـن مراسـم بـا اشـاره بـه پیشـینه 

طـرح فـوق، اظهـار داشـت: این پـروژه از سـال 1384 

در انتظـار شـروع عملیـات اجرایـی بـوده و بعـد از 

قریـب بـه 14 سـال و بـه دنبـال تغییـرات متعـدد 

تصمیمـات  و  اجرایـی  تکنولوژیکـی،  مدیریتـی، 

متعدد، در نهایت روز گذشته نهایی شد.

وی ادامه داد: اکنون شروعی بر اجرایی شدن 

تولیـد  ایجـاد ظرفیـت  بـرای  پـروژه  نخسـت  فـاز 

70هزارتـن پـودر آلومینـا از مـاده معدنی نفلیـن در 

شهرستان سراب است.

زیرساخت ها آماده است ■

رئیـس هیئت عامل ایمیـدرو با یـادآوری اینکه 

زیرسـاخت های این طرح نیز آماده اسـت، گفت: 

خوشـبختانه وزیـر صنعـت، معـدن و تجـارت از 

همـان روزهـای نخسـت وزارت، بـر تعیین تکلیف 

این پروژه تاکید داشت.

یـک  گذشـته  سـال  داد:  ادامـه  غریب پـور 

شـرکت ایرانی وارد پروسـه انجام کار شـد اما پس 

از اعمال تحریم های ظالمانه آمریکا و اختلال در 

فاینانـس بین المللـی، مجبـور به عقب نشـینی از 

اجرای طرح شد.

قـرارگاه  بـا  توانسـتیم  امسـال  افـزود:  وی 

خاتم الانبیـا)ص( بـه توافق نامه همکاری برسـیم 

هرچنـد پیش تـر در سـال 92 نیـز موافقت هایـی 

بـا قـرارگاه امضـا شـده بـود امـا اجرایـی نشـد و 

اکنــــون پـــس از 6 ســـال این قـــرارگاه در کنـــار 

ایـن  امضـای  بـــــا  تـــــا  گرفــــت  قــــرار  ایمیـدرو 

موافقت نامه وارد فاز اجرا شود.

رقـم  بـه  ایمیــــدرو  عامــــل  هیئــــت  رئیــــس 

سـرمایه گذاری طـرح اشـاره و تصریـح کـرد: ایـن 

طـرح بـا 137 میلیـون یـورو توسـط ایمیـدرو تامیـن 

مالی می شود.

بـرای  ایمیـدرو  برنامـه  بیـان  بـا  غریب پـور 

راه انــــدازی طرح هـــــا در ســـال جـــــاری، گفـت: 

طریـق  از  تجـارت  و  معـدن  صنعـت،  وزارت 

ایمیـدرو بـه عنـوان بـازوی اجرایـی خـود، امسـال 

تعهــــد افتتـاح 3.۵ میلیــــارد دلار پــــروژه را بـه 

رئیس جمهور داده است.

ارزش راه اندازی طرح ها ■

وی تصریح کرد: از ابتدای سال جاری تاکنون 

یـک میلیـارد و 160 میلیـون دلار پـروژه در بخـش 

معـدن و صنایـع معدنی افتتاح شـده اسـت کـه از 

ایـن رقـم 130 میلیـون دلار در آلومینـای جاجـرم، 

حـدود  کرمـان،  در  دلار  میلیـون   600 حـدود 

200میلیون دلار در یزد سرمایه گذاری شده است.

بـر اسـاس گزارشـی از ایمیـدرو، رئیـس هیئـت 

پـروژه  نیـز  بـه زودی  ادامـه داد:  ایمیـدرو  عامـل 

آلومینیـوم جنـوب )سـالکو( بـه عنـوان بزرگ تریـن 

کارخانه تولید شمش آلومینیوم ایران و همچنین 

خط انتقال آب از خلیج فارس به استان کرمان به 

بهره بـرداری خواهـد رسـید، از ایـن رو وعـده ای کـه 

بـرای راه انـدازی طرح هـا بـه رئیـس جمهـور داده 

شده با تلاش همکاران جامه عمل پوشیده است و 

تـا پایـان سـال شـاهد افتتـاح سـایر پروژه هـای بزرگ 

معدنی خواهیم بود.

غریب پـور خاطرنشـان کـرد: پروژه هـای ناتمـام 

بخش معدن و صنایع معدنی کشـور یکی پس از 

دیگری تعیین تکلیف می شود، امروز شاهد نهایی 

پروژه هـای  تاریخی تریـن  از  یکـی  اجـرای  شـدن 

معدنی کشور هستیم.

وی همچنین اعلام کرد: در حال حاضر منابع 

بین المللـی در اختیـار نداریـم امـا بـا اسـتفاده از 

منابع داخلی، طرح ها را راه اندازی می کنیم.

رئیـس هیئـت عامـل ایمیـدرو از برنامه ریـزی 

بـرای قطـع وابسـتگی کشـور بـه واردات شـمش 

آلومینیوم سخن گفت و اظهار کرد: با افتتاح این 

پروژه، 70 هزار تن پودر آلومینا به عنوان ماده اولیه 

تولید شمش آلومینیوم، وارد چرخه می شود.

غریب پـور یـادآور شـد: در جاجرم نیز ظرفیت 

200 هـزار تنـی آلومینـا در حـال تولید اسـت و طبق 

برنامه ریزی هایی که انجام شده، قرار است تا افق 

1404 با تولید 1.۵ میلیون تن شمش آلومینیوم نیاز 

کشور به واردات این محصول را برطرف کنیم.

وی تاکیـد کـرد: بـرای تولیـد این میزان شـمش 

نیـاز بـه 3.۵ میلیون تن پودر آلومینـا داریم که در 

حـال حاضـر 10 درصـد منابـع تامیـن شـده و مـا راه 

طولانی تا تحقق هدف نهایی پیش رو داریم.

رئیـس هیئـت عامـل ایمیـدرو در پایـان گفت: 

ایران دومین کشور دنیا است که وارد برنامه ریزی 

تولیـد یـک میلیـون و 200 هـزار تن آلومینا از نفلین 

ایـن طـرح، گام  فـاز اول  بـا راه انـدازی  شـده کـه 

نخست این مهم برداشته شده است.
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مدیرعامـل شـرکت ملـی صنایع مـس ایران گفت: در سـال ۲۰5۰ میـزان مصرف انـرژی دنیا در بخش الکتریسـته، بـه ۴9 درصد 
خواهد رسـید و مس یکی از عناصر اصلی انتقال و رسـانایی در الکتریسـته محسـوب می شـود. در نتیجه، در ۳۰ سـال آینده نیاز به 

مس بیش از پیش احساس خواهد شد.

مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران:

در آینده نیاز به مس بیشتر خواهد شد

به گزارش »فلزات آنلاین«،  اردشیر سعد محمدی 

در گفت وگـو بـا برنامـه روی خـط خبـر، اظهـار 

داشـت: مـا در سـه بخـش سـونگون، میـدوک و 

سرچشـمه ذخایـر خوبـی برای اکتشـاف داریم و 

در حال حاضر، ذخایر معدنی سونگون به بیش 

از یـک میلیـارد و 200 میلیـون تـن افزایـش یافتـه 

و ذخایـر معـدن مـس میـدوک نیـز بـه بیـش از 

پانصــــد میلیـون تـن افزایــــش یافتــــه اسـت. ما 

عملیات استخراج و اکتشاف را همزمان با هم 

انجام می دهیم.

سـعد محمـدی دربـاره کیفیـت مـس ایـران، 

افـزود: خوشـبختانه کیفیـت تولیـد مس ایـران از 

بهترین کیفیت مس تولیدی در دنیا بهتر است 

و مـا قـادر هسـتیم مـس را بـا بالاتریـن خلـوص و 

کیفیت 99.999 هم تولید کنیم.

وی تصریـح کـرد: تولیـد مـا در سـال جـاری، 

10درصد بیش از سـال گذشـته و 1۵ درصد بیشتر 

از برنامـه بـود. ظرفیـت تولیـد ذوب مـس تـا پایـان 

سـال 98 بـه 400 هـزار تـن ارتقـا پیـدا می کنـد کـه 

120هزارتـن آن در خاتـون آبـاد و 280 هـزار تـن در 

سرچشـمه اسـت، سـال آینـده نیـز 100 هـزار تـن در 

سونگون ذوب مس خواهیم داشت که به ظرفیت 

بـه  و  شـد  خواهـد  افـزوده  کشـور  مـس  ذوب 

۵00هزارتن خواهیم رسید.

سـعد محمـدی بیـان کـرد: در حـال حاضـر، 

تمـام ظرفیـت مـورد نیـاز داخـل را از طریق بورس 

کالا تامیـن و تفـاوت عـدم نیـاز داخـل را صـادر 

می کنیم، در 10 سال آینده 30 درصد خودرو های 

جهان الکتریکی خواهند شد که نیاز بیشتری به 

مس خواهند داشت.

ایـران  مدیرعامـل شـرکت ملـی صنایـع مـس 

همچنیـن بـا اشـاره بـه جایـگاه هفتـم ایـران در 

تولید مس توضیح داد: ما در سال های گذشته 

22.۵ میلیـون تـن ذخیـره مـس خالـص داشـتیم 

که با اکتشافات جدید توانستیم جایگاه هشتم 

حــــاضــــر،  حــــال  در  و  کنیــــم  حفـظ  را  دنیــــا 

34.۵میلیون تن مس خالص در کشـور داریم و 

ذخایـر مـا 4.1۵ درصـد ذخایر جهان اسـت که با 

رونـد اکتشـافات امیدواریـم بـه زودی بـه رتبـه 

هفتم دست پیدا کنیم.

وی مطرح کرد: ما در بخش ساخت قطعات، 

تا کنون بیشـتر قطعات مورد نیاز را بومی سـازی 

کرده ایـم و از یـک هـزار و 92 قطعـه ای که در سـال 

جـاری بـرای داخلی سـازی هـدف گـذاری شـده، 

390 قطعه را بومی سازی کرده ایم، در بخش های 

دیگـر مانند کنسـتانتره هـم با صنعتگـران در این 

نسـوز  بخـش  در  و  هسـتیم  هماهنـگ  زمینـه 

کوره هـا، 9۵ درصـد آجر های نسـوز داخلی سـازی 

خـاص  تجهیـزات  بخـش  در  امـا  اسـت؛  شـده 

کوره هـا هنـوز در قسـمت هایی وابسـته هسـتیم؛ 

در بحـث دانـش در تلاش هسـتیم کـه با برگزاری 

همایش هـا و آموزش هـای لازم دانـش همـکاران را 

به روز نگه داریم.

سـعد محمـدی در پایـان اذعـان کـرد: قیمـت 

محصـولات مس را بازار تعیین می کنـد و مس در 

در  اسـتراتژیک  عناصـر  جملـه  از  دنیـا  اقتصـاد 

سـرمایه گذاری اسـت. در حـال حاضـر در دنیـا، 

زیر سـاخت ها  بخـش  در  دلار  تریلیـون  چهـار 

سرمایه گذاری می کنند.
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رئیـس هیئـت عامـل ایمیدرو گفت: شـرکت ملی مـس در بخش های اکتشـاف، تولید، فـروش و تعریف طرح هـای جدید را در راسـتای 
اقدامات توسعه ای این شرکت عملکردی مثبت داشته و منابع حاصل از سود شرکت مس، صرف توسعه در این حوزه خواهد شد.

در آیین رونمایی از طرح یکپارچه سازی سیستم های اطلاعاتی شرکت مس مطرح شد؛

اقدامات چهارگانه شرکت مس در توسعه
◄کشف◄ذخایر◄جدید◄مس◄در◄استان◄سیستان◄و◄بلوچستان◄◄

به گزارش »فلزات آنلاین« و به نقل از ایمیدرو، 

خـداداد غریـب پـور در آییـن رونمایـی از سیسـتم 

یکپارچه سازی سیستم های اطلاعاتی شرکت مس 

اظهـار داشـت: تعریـف طرح های توسـعه شـرکت 

مـس بـه ارزش 13 هـزار میلیـارد تومـان و جذابیـت 

بـرای سـهامداران،  بـورس  ایـن شـرکت در  سـهم 

حاکـی از عملکـرد درسـت این مجموعه در بخش 

معدن و صنایع معدنی و همچنین اقتصاد دارد.

رئیـس هیئـت عامـل ایمیـدرو بـا بیـان اینکـه 

تحریم هـا باعـث شـده تـا بیشـتر از تـوان داخلـی 

بهره ببریم، افزود: به همت شرکت صنایع ملی 

مس و در قالب سامانه جامع مالی که بومی سازی 

شـده اسـت، می تـوان ارتقـای شـفافیت و رضایت 

را شاهد بود.

وی بـا بیـان اینکـه نـگاه مدیریـت شـرکت مـس 

توسعه ای است، تصریح کرد: رونمایی از این طرح 

موجـب می شـود از معـدن تـا محصـول و زمانی که 

باشـد،  مشـخص  محصـول  تمام شـده  قیمـت 

تصمیم گیری درست برای مسئولان تسهیل شود.

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت در بخش 

دیگـری از سـخنان خـود یـادآور شـد: شـرکت مـس 

منابع حاصل از سود شرکت را صرف سرمایه گذاری 

خواهـد کـرد و ایـن رویـه درسـتی در جهـت خلـق 

ثروت برای شرکت خواهد بود.

غریـب پـور بـا بیـان اینکـه ایمیـدرو در تحقـق 

اهداف این حوزه، در کنار شرکت مس است بیان 

کرد: ایمیدرو با شرکت مس در سرمایه گذاری در 

طرح هـای توسـعه ایـن مجموعـه بـه توافق رسـیده 

اسـت. ایـن رونـد در سـایر شـرکت ها نیـز عملیاتی 

خواهد شد.

بـه  اشـاره  بـا  ایمیـدرو  عامـل  هیئـت  رئیـس 

اکتشـافات انجام شـده در حـوزه مـس اعـلام کرد: 

بخـش  در  قابل توجهـی  اقدامـات  مـس  شـرکت 

اکتشاف به ویژه در منطقه سونگون داشته است.

وی اذعـان کـرد: امیدواریم با برنامه ریزی های 

صورت گرفته در زمینه اکتشاف محدوده های با 

ظرفیت استان سیستان و بلوچستان، شرکت مس 

به معنای واقعی ملی شود.

مدیرعامـل شـرکت ملـی صنایـع مـس ایـران گفـت: طـرح یکپارچه سـازی سیسـتم های اطاعاتـی شـرکت مـس در راسـتای 
هوشمندسازی سیستم مالی، شفاف سازی و تسریع امور مدیریتی است.

ایمیـدرو،  عمومـی  روابـط  از  نقـل  بـه  و  آنلایـن«  »فلـزات  گـزارش  بـه 

یکپارچه سـازی  سیستـــم  از  رونمــــایی  آییــــن  در  اردشیرسعدمحمــــدی 

تمـام  زودی  بـه  داشـت:  اظهـار  مـس  شـرکت  اطلاعاتـی  سیسـتم های 

سیسـتم های اسـناد مالـی بـه صـورت مکانیـزه وارد ایـن سیسـتم می شـود و 

این مهم در راستای هوشمندسازی سیستم مالی شرکت ملی مس است.

وی تصریـح کـرد: ایـن سیسـتم جامـع مالـی توسـط متخصصـان ایرانـی 

بـر  منطبـق  سیسـتم های  بـه  را  مـا  مدیریتـی  لحـاظ  بـه  و  شـده  طراحـی 

استانداردهای جهانی ارتباط خواهد داد.

وی با بیان اینکه این سیسـتم زمینه دسـتیابی به یک بانک اطلاعاتی 

بـا  قطعـا  کـرد:  کـرد خاطرنشـان  فراهـم خواهـد  را  بخـش  ایـن  در  جامـع 

اقدامـات توسـعه ای در ایـن حـوزه، سـهم مـس از تولیـد ناخالـص داخلـی 

ارتقا خواهد یافت.

سعد محمدی اعلام کرد:

تسریع امور مدیریتی شرکت مس با هوشمندسازی سیستم مالی
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معاون منابع انسـانی و پشـتیبانی شـرکت مـس گفت: از سـامانه نرم افـزاری حوزه مالی کـه اولین محصول از سلسـله محصولات 
مربـوط بـه »طرح جامع سیسـتم نرم افزار یکپارچه« شـرکت مس اسـت، با حضور رئیـس هیئت عامل ایمیدرو و مدیرعامل شـرکت 

ملی مس رونمایی  شد.

رونمایی از اولین محصول زیرساخت »طرح جامع سیستم های 
یکپارچه شرکت ملی صنایع مس ایران«

بـه گـزارش »فلـزات آنلایـن« و به نقل از مس 

»نرم افـزار  اینکـه  بـر  تاکیـد  بـا  حسـنی  پـرس، 

زیرسـاخت شـرکت مـس« بـا دسـت های پرتـوان 

در  و  تولیـد  طراحـی،  فـاوا  گـروه  کارشناسـان 

دسـترس قرارگرفتـه اسـت، اظهـار داشـت: ایـن 

سـامانه در راسـتای سیاسـت گذاری و تاکیدات 

مدیرعامــــل شرکــــت مــــس درخصــــوص لــــزوم 

و  و جریـان شـفاف  هوشمندسـازی سیسـتم ها 

روان اطلاعـات در شـرکت مـس در دسـتور کار 

این معاونت قرار گرفت و هم اکنون فاز نخست 

این سـامانه با عنوان »سیستم حسـابداری مالی« 

آمــــاده راه انــــدازی و ارائــــه بــــــه حوزه هــــای 

مرتبط شـده است.

حسـنی بـا تاکیـد بـر این کـه بـا بهره بـرداری از 

ایـن طـرح گام مهمـی در جهـت شفاف سـازی و 

بسترســــازی بـــرای کنترل پذیـــری هرچــه بیشتر 

تراکنش هـای مالـی برداشـته شـده اسـت، بیـان 

کـرد: رعایـت یکپارچگـی بـا سـایر سیسـتم های 

مرتبـط در سـطح فرآیندهـای عملیاتـی، انطبـاق 

حداکثری با نیاز کاربران و ذی نفعان حوزه مالی، 

کاهش موازی کاری و تحت دسترس بودن و در 

عین حـال امـن بودن و همچنین دخالت حداقلی 

نیـروی انسـانی در ورود اطلاعـات از مهم تریـن 

مزیت های این سیستم جامع مالی است.

معـاون منابـع انسـانی و پشـتیبانی شـرکت 

ایـن سـامانه،  بـالای  امنیـت  بـر  تاکیـد  بـا  مـس 

تصریـح کـرد: علاوه براین، سیسـتم جامـع امکان 

یکپـــارچه ســــازی اطلاعــــات در شرکــت مـــس را 

اسـت  بـوده  شـرکت  دیرینـه  آرزوهـای  از  کـه 

فراهــــم مـی آورد. از ایــــن رو، امکــــان سرعـــت 

بخشیــــدن بـه تصمیم گیری هــــای اسـتراتژیک 

کوتاه مـدت و بلندمـدت را در حداقـل زمـان 

ممکن فراهم می کند.

وی افزود: خوشبختانه شرکت مس در مسیر 

تحـول در فرایندهـای کاری و فاصلـه گرفتـن از 

نظام هـای سـنتی فـرار گرفتـه و بـا هـدف افزایـش 

بهره وری، شفافیت و رقابت پذیری، مکانیزاسیون 

اکثـر فرآیندهـای خـود را در چارچـوب سیسـتم 

جامـع در دستــــور کار قــــرار داده اســــت کـــــه 

امیدواریـم بـا همـکاری و همـت و همدلـی همـه 

همکاران محقق شود.

وی در پایـــان اذعان کـــرد: ایـــن موفقیــــت 

بـه  هیـچ  عنـوان حاصـل نمی شـد مگـر بـا همـت 

تک تـک همـکاران گـروه فـاوا و همدلـی و همیاری 

کلیه واحدهای مرتبط در معاونت های پشتیبانی 

مجتمع هـای سرچشـمه، شـهربابک ، سـونگون و 

حوزه معاونت مالی اقتصادی و همچنین حمایت 

بی دریـغ آقـای دکتـر سـعد محمـدی، مدیرعامـل 

محتـرم شـرکت ملـی صنایـع مـس ایـران کـه لازم 

می دانـم سپاسـگزاری خـود را از همه بزرگـواران و 

خانواده بزرگ مس ابراز نمایم.
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بررسـی آمـاری اطاعات مجوزهای صادره در هیئت سـرمایه گذاری خارجی طی شـش ماهه اول سـال جاری، حاکـی از تصویب تعداد 
5۲ طرح-واحد با ارزش 7۶7 میلیون دلار در ایران با مشارکت سرمایه گذار خارجی در بخش صنعت، معدن و تجارت است.

بـه  آنلایـن، نگاهـی گـذرا  بـه گـزارش فلـزات 

از  حاکـی  شـده،  انجـام  سـرمایه گذاری های 

در  خارجـی  سـرمایه گذاری  میـزان  بیشـترین 

اسـتان های زنجـان بـا 342 میلیـون دلار، خراسـان 

رضـوی 117 میلیـون دلار، فـارس ۵6 میلیـون دلار، 

قزویـن ۵6 میلیـون دلار و بوشـهر ۵0 میلیـون دلار 

بـوده و ایـن سـرمایه گذاری ها از کشـورهای هلند، 

امارات متحده عربی، آلمان، ترکیه و چین است.

از ۵2 طرح تصویب شده، 46 مورد در صنعت، 

یک مورد در معدن و چهار مورد در تجارت است؛ 

یعنـی سـهم صنعـت 97.8 درصـد، سـهم معـدن  

0.1درصد و سهم تجارت 2.1 درصد است.

از میان ۵2 طرح-واحد مورد بررسی، 19شرکت 

دارای سهم 100 درصدی سرمایه گذاری خارجی و 

32 شـرکت بـا مشـارکت سـرمایه گذاران داخلـی 

)J.V( و یـک مورد تحت عنوان ترتیبات قـراردادی، 

سرمایه گذاری نموده اند.

گروه های صنعتی جذاب برای سرمایه گذاران 

خارجـی در شـش ماهـه اول سـال 1398، شـامل 

حجـم  بـا  تنباکـو  و  توتـون  چـون  محصولاتـی 

محصـولات  دلار،  میلیـون   372 سـرمایه گذاری 

غذایـی و آشـامیدنی ها بـا حجـم سـرمایه گذاری 

محصـولات  و  مـواد  سـاخت  دلار،  146میلیـون 

شیمیایی با حجم سرمایه گذاری 61 میلیون دلار، 

کک و فرآورده هـای حاصـل از نفـت ۵3 میلیـون 

دلار، سـایر محصـولات کانـی غیرفلـزی بـا حجـم 

سرمایه گذاری ۵1 میلیون دلار است.

گروه های معدنی جذاب برای سرمایه گذاران 

هندی و هنگ کنگی، استخراج و فرآوری منیزیت، 

تولید کنسانتره نفلین سینیت است.

تولیـد گازهـای صنعتـی و طبـی، تولیـد خمیر 

الکترود گرافیتی و تولید انواع مواد استریل کننده 

بر پایه پروکسی اسیدها در گروه صنعتی ساخت 

مواد و محصولات شیمیایی هستند.

در گروه صنعتی کک و فرآورده های حاصل از 

نفـت، می تـوان بـه احـداث پالایشـگاه میعانـات 

گازی، تولیـد هیدروکربن هـای سـبک و سـنگین، 

تولید و فرآوری مواد شیمیایی نام برد.

سـرامیک های  نانـو  و  کاشـی  انـواع  تولیـد 

پیشـرفته، تولیـد لـوازم بهداشـتی چینـی و تولیـد 

سـایر  صنعتـی  گـروه  در  شیشـه ای  دانه هـای 

محصولات کانی غیرفلزی قرار دارند.

کشـورهای سـرمایه گذار کـه بیشـترین حجـم 

سرمایه گذاری خارجی مصوب در این بازه زمانی 

در بخـش صنعـت، معـدن و تجـارت را داشـته اند، 

بـه ترتیـــــب، کشـورهای هلنـــــد بـا 372 حجـــــم 

سرمایه گذاری میلیون دلار، امارات متحده عربی 

با 178 میلیون دلار، آلمان با 71 میلیون دلار، ترکیه 

66 میلیون دلار و چین با 28 میلیون دلار هستند.

بر اساس گزارشی از ایلنا، ترکیه بالاترین سهم 

تعداد سرمایه گذاری ها را به خود اختصاص داده 

است که پس از آن به ترتیب کشورهای افغانستان 

و امـارات متحـده عربـی در رتبه هـای بعـدی قـرار 

دارند.کشورهای هلند، چین و هند در رتبه چهارم 

و کشـورهای آلمـان و روسـیه هـم به طـور مشـترک 

رتبه پنجم را در تعداد سرمایه گذاری های مصوب 

در ایران دارا هستند.

همچنین بیشترین سهم سرمایه گذار خارجی 

در اسـتان  خراسـان رضـوی )تعـداد 12 طرح-واحـد( 

اسـت. اسـتان تهران )تعداد شـش طرح-واحد( در 

رتبه دوم و اسـتان های قزوین، آذربایجان شـرقی و 

خوزستان به  طور مشترک در رتبه سوم )هر استان 

با تعداد چهار طرح-واحد( قرار دارند. 

طی شش ماهه اول سال رقم زده شد؛

سرمایه گذاری 
خارجی به ارزش 
۷6۷ میلیون دلار 
در بخش صنعت، 
معدن و تجارت
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وزیـر صنعـت، معدن و تجارت با اشـاره بـه اینکه دیگر خوردوی ناقص در کشـور تولید نمی شـود، گفت: مشـکل خودروسـازان 
داخلی که پیش از این برای تامین برخی از قطعات مشکل داشتند، برطرف شده است.

وزیر صنعت، معدن و تجارت:

خودروی ناقص در کشور تولید نمی شود

بـه گـزارش فلـزات آنلایـن، رضـا رحمانـی در 

در  مازنـدران  ایران خـودروی  شـرکت  از  بازدیـد 

شـهرک صنعتـی رجـه شهرسـتان بابـل در جمـع 

خبرنگاران اظهار کرد: یکی از مشکلات موجود 

از  برخـی  کمبـود  خودروسـازان،  روی  پیـش 

قطعـات و تولیـد ناقـص خـودرو بـود کـه سـبب 

شـد تـا پارکینگ هـای شـرکت های خودروسـازان، 

مملو از خودروهای ناقص باشد.

وی توضیح داد: خوشبختانه با تدابیر انجام 

شـده مشـکل تامین قطعه برای خودروسـازان، به 

واسـطه تولیدات داخلی در دو ماه اخیر برطرف 

شده است و هم اکنون با تامین قطعات موردنیاز 

رفته رفتـه  ناقـص،  خودروهـای  شـدن  تکمیـل  و 

پارکینگ شرکت های خودروساز هم خلوت شده 

و خودروها به بازار مصرف عرضه شده اند.

وزیـر صنعـت، معـدن و تجـارت، افـزود: بـا 

انجـام یـک اقـدام جهـادی در چنـد مـاه اخیـر، 

قطعـات پرتیـراژ مصـرف داخـل، در کشـور تولید 

می شـود و ایـن رویـه در آینـده هـم بـا جدیـت 

ادامه خواهد داشت.

مشـکلات  از  یکــــی  همچنیــــن  رحمـــــانی 

خودروسازان را نقدینگی برشمرد و عنوان کرد: 

در حال حاضر تامین نقدینگی برای خودروسازان 

از جملـه ضروریـات مهـم در  تولیـد  افزایـش  و 

صنعـت خودروسـازی اسـت کـه  به طـور جـدی 

برای تحقق آن تلاش می کنیم.

و  هماهنگی هـا  بـه  بنـا  داد:  توضیـح  وی 

و  بانـک مرکـزی  از سـوی  قول هـای داده شـده 

وزارت اقتصاد، نقدینگی برای خودروسـازان در 

آینـده ای نزدیـک تامیـن خواهـد شـد و ایـن امـر 

زمینه افزایش تولید را فراهم می کند.

بـر اسـاس گزارشـی از ایرنـا، وزیـر صنعـت، 

ایـران  شـرکت  کـرد:  اشـاره  تجـارت،  و  معـدن 

خـودرو سـالانه بالـغ بـر 300 هـزار میلیـارد ریـال 

نیازمند نقدینگی و سرمایه گذاری است که در 

تـلاش  مـازاد،  امـوال  فـروش  بـا  جـاری  سـال 

کرده ایم بخشـی از این نقدینگی را تامین کنیم 

و بخـش دیگـری هم با پیش فـروش محصولات و 

شیوه مالی نوین تامین خواهد شد.

وی با تاکید بر اینکه تامین نقدینگی زمینه 

افزایـش تولیـد را فراهـم خواهـد کـرد، افـزود: بـا 

توجه به سـفارش هایی که خودروسـازان داخلی 

دریافـت کرده انـد، بـا افزایـش تولید این صنعت 

در کشور رونق بیشتری خواهد گرفت.

رضـا رحمانـی در پایـان سـفر دو روزه اش بـه 

واحدهـای  از  بازدیـد  آن  نتیجـه  کـه  مازنـدران 

و  کارخانـه  چنـد  افتتـاح  و  مختلـف  صنعتـی 

مجتمـع صنعتـی بود، توضیـح داد: آنچه در این 

سفر دو روزه مشاهده کردیم این بود که استان 

مازنـدران نسـبت بـه گذشـته صنعتی تـر شـده 

اسـت؛ که این نشـان از همت مسـئولان و مردم 

این خطه بزرگ دارد.

وی افـزود: در سـال جـاری 70 واحـد تولیـدی 

راکـد در مازنـدران بـه مـدار تولیـد بازگشـته اند 

که این خبر خوشـی برای مردم اسـتان و جوانان 

جویای کار است .

وزیـر صنعـت، معـدن و تجـارت، که یکی از 

برنامه هـای وی بازدیـد از بنـدر و منطقـه ویـژه 

بـود،  مازنـدران  شـرق  در  امیرآبـاد  اقتصـادی 

اظهار داشـت: در حال حاضر در بندر امیرآباد 

بهشـهر، طرح هـای خوبـی در حـال اجـرا اسـت 

بـا افتتـاح آن هـا، زمینـه توسـعه مازنـدران  کـه 

فراهم می شود.

رحمانی در پایان یادآور شد: شهرستان بابل 

هـم دارای ظرفیـت تجـاری بسـیار ارزشـمندی 

است که با رونق واحدهای بسته بندی، می توانیم 

این ظرفیت را افزایش دهیم.
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بـه گـزارش فلـزات آنلایـن، صحبـت در مورد 

و  فسیلـــــی  سوخت هــــای  مصــــرف  کاهــــش 

به خصـوص زغال سـنگ بـرای مبارزه بـا تغییرات 

جهـان  محافـل  از  بسـیاری  در  هوایـی،  و  آب 

تبدیل به یکی از بحث های اصلی در جمع های 

متفاوت شده است.

هوایـی  و  آب  سـالانه  گـزارش  اسـاس  بـر 

BloombergNEF کـه طـی مطالعـه ای بیـش از 

صد کشـور را مورد ارزیابی قرار داده، میزان برق 

تولید شـده از زغال سـنگ طی یک سـال گذشـته 

در کشـورهای مـورد مطالعـه، در مجمـوع هفـت 

ایـن بیشـترین رقـم  افزایـش داشـته کـه  درصـد 

افزایش در پنج سال گذشته بوده است.

در شـرایطی که رویه مصرف زغال سـنگ در 

ایالات متحده آمریکا و اروپا روند کاهشی خود 

بسـیار  قیمتـی  حـال  ایـن  بـا  می کنـد،  طـی  را 

ارزان تر نسبت به انرژی های بادی و خورشیدی 

بنابرایـن  اسـت.  داشـته  نوظهـور  بازارهـای  در 

کشورهــــایی  می شـود  باعـث  فراینـدی  چنیـن 

همچون چیــــن، هنــــد و سایر کشورهایی که به 

دنبـال تولیـد بـرق ارزان تـری هسـتند، بتواننـد 

جمعیـت بیشـتری از کشـورهای خـود را از فقـر 

نجات بدهند.

از  اسـتفاده  میـزان  گذشـته،  دهـه  آغـاز  از 

توسـعه،  حـال  در  کشـورهای  در  زغال سـنگ، 

۵4درصـد افزایـش داشـته اسـت؛ کـه بـه نوعـی 

ایـن جریـان، یـک چالـش بـزرگ برای جلوگیـری از 

هوایـی  و  آب  تغییـرات  تاثیـرات  جدی تریـن 

محسوب می شود.

لوییـزا دمـورو کـه این تحقیق را انجـام داده، 

دراین بـاره اظهـار کـرد: اگـر واقعـا قصـد داریـم تا 

از گرم تـر شـدن کـره زمین جلوگیـری کنیم، نیاز 

نیروگاه هــــای  جــــدی  صــــورت  بـه  تـــــا  اسـت 

زغال سـنگی را متوقـف کنیـم؛ اگـر بخواهیـم تـا 

بایـد  کنیـم،  ایجـاد  اقتصـادی  اعتمـاد  نوعـی 

بدانیـم کـه ایـن زمـان را بسـیار طولانی تر خواهد 

کرد.

ایـن مطالعـه همچنیـن نشـان می دهـد کـه 

میـزان سـرمایه گذاری در انرژی هـای پـاک، در 

سـال گذشـته، در بازارهـای نوظهـور، بـه میـزان 

21درصـد کاهـش یافتـه و بـه 133 میلیـارد دلار 

برزیـــــل  و  هنــــد  چیــــن،  اســــت؛  رسیـــــده 

زمینـه  ایـن  در  را  خـود  سـرمایه گذاری های 

کاهش داده اند.

کـه  شـده  منتشـر  حالـی  در  گـزارش  ایـن 

ناگزیـر در حـال  بـه صـورت  اقلیمـی  تغییـرات 

افزایش اسـت. فقط در یک ماه گذشـته، فاجعه 

آتش سـوزی در اسـترالیا، سـیل ویرانگر در ونیز و 

کالیفرنیـا و بسـیاری از اتفاقـات طبیعـی دیگـر، 

زندگی انسـان  ها را به تاریکی فرو برده و خطوط 

بـرق مسـتقیم بسـیاری از ایـن نواحـی را قطـع 

کرده است. 

بـر اسـاس گزارشـی از اقتصـاد آنلایـن، ادامـه 

اسـتفاده از زغال سـنگ در کشـورهای در حـال 

مسـئله  بـا  جهـان  نگران کننـده  رابطـه  توسـعه، 

افزایـش  انـدازه ای  تـا  را  فسـیلی  سـوخت های 

می دهد. در شـرایطی که بسـیاری از کشورهای 

کشـورهای در حـال توسـعه، مهم تریـن نقاطی هسـتند کـه علی رغم حضـور در معاهـده پاریس، بـاز هم به سـراغ تولیـد برق با 
اسـتفاده از نیروگاه های زغال سـنگی رفته اند و دلیل این مسـئله، قیمت بسـیار پایین زغال سـنگ در مقایسـه با دیگر سـوخت های 
بـا آلایندگـی کمتر و انرژی های پاک عنوان شـده اسـت. چین و هند با بیشـترین جمعیت های جهان، از جمله کشـورهایی هسـتند 

که به خصوص برای تامین برق مناطق روستایی خود، نیروگاه های جدید سوخت فسیلی راه اندازی می کنند.

زغال سنگ همچنان سوخت اصلی در بازارهای نوظهور است
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طبـق  چیـن،  و  هنـد  ازجملـه  توسـعه  حـال  در 

توافق نامـه اقلیمـی پاریـس، تعهـد داده انـد کـه 

میزان انتشـار گازهای گلخانه ای در کشـورهای 

خود را کاهش دهند؛ اما اکنون با مسـئله ای به 

مناطـق  بـرای  قیمـت  ارزان  بـرق  تولیـد  نـام 

روسـتایی روبـه رو هسـتند. بـر این اسـاس عنوان 

شـده اسـت کـه چیـن از سـال 2014 تـا 2018 در 

ظرفیــــت  بـه  گیگـــــاوات   207.۵ مجمـــــوع 

اگرچـه هنـد  اسـت.  افـزوده  زغال سـنگی خـود 

افـزودن  امـا  داشـته؛  ایـن  از  کمتـر  رقمـی 

بـرق زغال سـنگی،  نیروگاه هـای  ۵9.2گیـگاوات 

سهم هند از این افزایش ظرفیت ها بوده است.

دمـورو دراین بـاره عنـوان می کنـد: اسـتفاده 

از انرژی هـای تجدیدپذیـر تـا حـدود سـال 202۵، 

در  توسـعه،  حـال  در  کشـورهای  از  برخـی  در 

مقایسـه بـا مصـرف زغال سـنگ، چنـدان مقـرون 

به صرفه نخواهد بود. به همین دلیل اسـت که 

انتشـار  انتظـار دارد میـزان   BloombergNEF

بازارهـای  در  موجـود  نیروگاه هـای  از  کربـن 

نوظهور تا اواسط دهه آینده افزایش یابد.

 ،BloombergNEF مطالعـات  اسـاس  بـر 

از  درصـد  حـدود 47  مجمـوع  در  زغال سـنگ 

سوخت استفاده شده برای تولید برق در جهان 

را طی یک سـال گذشـته برعهده داشـته اسـت؛ 

کـه ایـن رقم، بیشـتر شـامل کشـورهای آمریکای 

همچنیـن  و  آسـیا  آفریقـا،  مرکـزی،  و  جنوبـی 

بخش هایـی از اروپـای شـرقی می شـود؛ کـه در 

مجمـوع رقمـی نزدیـک بـه 40 درصـد از کل برق 

جهان را تشکیل می دهد.

شـده،  منتشـر  تـازه  گزارش هـای  اسـاس  بـر 

میزان برق تولید شده از نیروگاه های زغال سنگی 

در سراسر جهان، بر اساس پیش بینی ها در پایان 

سـال 2019، نزدیک به سـه درصد نسـبت به سـال 

گذشته کاهش خواهد داشت. 

بـا ایـن وجـود زغال سـنگ همچنـان سـوخت 

در  بـود.  خواهـد  نوظهـور  بازارهـای  در  اصلـی 

حالـی کـه انـرژی پـاک سـال گذشـته، بیـش از 

نیمی از ظرفیت تولید انرژی اسـتفاده شـده در 

کشـورهای در حال توسـعه را به خود اختصاص 

داده بـود؛ امـا مشـکل از آنجایـی شـروع شـد کـه 

نیروگاه های بادی و خورشیدی به صورت دائم، 

مولـد نیسـتند؛ در نتیجـه نیروگاه هـای جدیـد 

بـرق  میـزان  تولیـد  بـرای  زغال سـنگی  و  گازی 

تعیین و هدف گذاری شده، بار دیگر راه اندازی 

شده و شروع به تولید کردند. 

بـا  رابطـه  در  گـزارش  ایـن  پایـان  در  دمـورو 

نظـر  بـه  اسـت:  نوشـته  شـده  ایجـاد  وضعیـت 

می رسـد بیـش از آنکـه در ایـن زمینـه خبرهـای 

خوبی در راه باشد، این خبرهای بد هستند که 

در حال رخ دادن هستند.

در شـرایطی کـه رویـه مصـرف 
متحـده  ایـالات  در  زغال سـنگ 
کاهشـی  رونـد  اروپـا  و  آمریـکا 
خـود را طـی می کند، بـا این حال 
قیمتـی بسـیار ارزان تر نسـبت به 
انرژی هـای بادی و خورشـیدی در 
بازارهـای نوظهور داشـته اسـت
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اسـتاندار خراسـان جنوبی، با تاکید بر اینکه ظرفیت های خراسـان جنوبی ناشـناخته اسـت بیـان کرد: درخصـوص مطالعات مربوط 
بـه معادن و شناسـایی ظرفیت های سـرمایه گذاری ضعـف داریم و در زمینه جذب سـرمایه گذار بخش خصوصـی و دولتی کم توفیق 

بوده ایم و نیازمند کمک هستیم.

محمدصـادق  آنلایـن«،  »فلـزات  گـزارش  بـه 

معتمدیـان اظهـار کـرد: احـداث راه آهـن بـه عنوان 

یکـی از ابرپروژه هـا، بـا حمایـت دولـت در خراسـان 

جنوبـی آغـاز شـده اسـت کـه بـا عنایـت دولـت در 

سـه ماه گذشـته، دو مصوبه هیئت دولت را برای 

راه آهـن اسـتان داشـته ایم و اختصـاص 700 میلیون 

یورو از منابع فاینانس خارجی مصوب شده است.

وی اشاره کرد: در سه ماه گذشته نیز تشکیل 

را  راه آهـن  بـرای  خصوصـی  بخـش  کنسرسـیوم 

داشته ایم که چهار هزار میلیارد تومان کنسرسیوم 

مالـی بخـش خصوصـی را داریـم تـا ازایـن طریـق 

بتوانیم این کریدور ریلی بزرگ را اجرایی کنیم.

استاندار خراسان جنوبی، بیان کرد: همچنین 

زیرسـاخت های  توسـعه  و  سـاخت  شـرکت 

خراسـان  شهرسـازی،  و  راه  وزارت  حمل و نقـل 

جنوبی را به لیست پنج استان اولویت دار کشور 

در زمینه ریل گذاری اضافه کرد.

معتمدیـان افـزود: در بخـش زیرسـاخت های 

اسـتان خراسـان جنوبی اقدامات چندانی انجام 

نشـده و ایـن اقدامـات در توسـعه شـرق کشـور 

تاثیرگذار خواهد بود.

بـه  وی یکـی از مشـکلات خراسـان جنوبـی 

خصوص بخش صنعت استان را کم آبی ذکر کرد 

و یـادآور شـد: در ایـن خصـوص بـا تصویـب سـند 

در  اولین بـار  بـرای  اسـتان  کم آبـی  بـا  سـازگاری 

کشـور و انتقـال 60 میلیـون مترمکعـب آب از 

بـرای  نیـاز  مـورد  آب  تامیـن  در  عمـان،  دریـای 

توسعه استان مشکلی نخواهیم داشت.

اسـتاندار خراسـان جنوبـی اضافـه کـرد: طـی 

یک سـال گذشـته جلسـات متعددی با مسئولان 

در وزارت صنعـت، معـدن و تجـارت داشـته ایم و 

اسـاس  بـر  ایـدرو  بـا  مـا  تفاهم نامـه  اول  بخـش 

ظرفیت ها، توانمندی ها و بحث های فنی و مالی 

انتخاب شده است.

وی بـا تاکیـد بـر اینکـه ظرفیت هـای خراسـان 

جنوبـی ناشـناخته اسـت بیـان کـرد: در خصـوص 

مطالعات مربوط به معادن و شناسایی ظرفیت های 

سـرمایه گذاری، ضعـف داریـم و در زمینـه جـذب 

سـرمایه گذار بخـش خصوصی و دولتی کـم فروغ 

بوده ایم و نیازمند کمک هستیم.

معتمدیـان افـزود: انتظـار مـا ایـن اسـت که تا 

از  برخـی  در  حداقـل  دوازدهـم،  دولـت  پایـان 

طـرح  یـک  جنوبـی،  خراسـان  شهرسـتان های 

صنعتـی داشـته  باشـیم؛ چراکـه ما اسـتان نوپایی 

هستیم و باید خلاهای موجود در شهرستان ها را 

پوشش دهیم.

استاندار خراسان جنوبی، با اشاره به اینکه باید 

از ظرفیـت دولـت در راسـتای محرومیت زدایـی و 

اشـتغال زایی در خراسـان جنوبـی اسـتفاده کنیـم 

درصـد   30 جنوبـی  خراسـان  در  اکنـون  افـزود: 

جمعیـت اسـتان زیـر پوشـش نهادهـای حمایتـی 

استاندار خراسان جنوبی:

ظرفیت معادن خراسان جنوبی ناشناخته است
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هسـتند کـه ایـن آمـار نگران کننـده، هـر سـال در 

حال افزایش است.

وی ادامـه داد: نیازمنـد همراهـی در بخـش 

اشتغال، صنعت، معدن و تجارت استان هستیم 

از  یکـی  ایـدرو،  تاییـد  مـورد  مـدل  براسـاس  و 

بخش هـای خراسـان جنوبـی را بـه عنـوان معیـن 

سرمایه گذاری و اشتغال انتخاب می کنیم.

اینکـه خراسـان جنوبـی  بیـان  بـا  معتمدیـان 

استان مرزی و فاصله آن با مرکز زیاد است، بیان 

کـرد: لازمـه ایجـاد رغبـت در بخـش خصوصـی 

بـرای سرمایـــــه گذاری در خراســــان جنـــــوبی، 

سرمایه گذاری بخش دولتی است.

اسـتاندار خراسـان جنوبـی، اظهـار داشـت: بـا 

توجـه به اینکه عملیـات احداث یـک هزار هکتار 

گلخانه را بر اساس ظرفیت استان آغاز کرده ایم، 

و  حمایـت  نیازمنـد  هـم  زمینـه  ایـن  در 

نوسـازی  و  گسـترش  سـازمان  سـرمایه گذاری 

صنایع هستیم.

وی بـا بیـان اینکـه حداقـل یـک هـزار میلیـارد 

تومان سـرمایه گذاری ایدرو را در اسـتان خواهیم 

بـا  فـاز اول سـه طـرح  داشـت، اضافـه کـرد: در 

اعتبـار ۵60 میلیـارد تومـان اجرایـی می شـود و 

مـورد  بـه زودی  هـم  طرح هـا  سـایر  امیدواریـم 

موافقت اولیه قرار گیرد و اجرایی شود.

معتمدیـان یادآور شـد: بـا اقدامات مختلف، 

زمینـه بـرای جهـش توسـعه همـه جانبـه خراسـان 

جنوبی فراهم شده   است.

اسـتاندار خراسـان جنوبی، افزود: زیرسـاخت  

گاز در اسـتان در حـال انجـام اسـت و تـا سـال 

آینـده، 100 درصـد روسـتاهای خراسـان جنوبـی از 

نعمت گاز برخوردار خواهند شد.

وی بـا بیـان اینکـه دولـت توجـه ویـژه ای بـه 

مناطـق کم برخـوردار دارد اضافـه کـرد: خراسـان 

جنوبـی جـزو اسـتان های محـروم نیسـت بلکـه 

و  ذخایـر  پتانسـیل ها،  ظرفیت هـا،  از  برخـوردار 

نیروی انسانی توانمند است.

معتمدیان عنوان کرد: در 40 سال گذشته در 

قابـل  اقدامـات  نظـام،  جهت گیـری  راسـتای 

توجهـی در زمینـه عمـران و زیرسـاخت های ایـن 

اسـتان انجـام شـده  اسـت؛ امـا همچنـان شـاهد 

محرومیت مردم از لحاظ مالی هستیم.

بر اسـاس گزارشـی از ایرنا، اسـتاندار خراسـان 

جنوبـی  خراسـان  اینکـه  بـه  اشـاره  بـا  جنوبـی، 

بیست و هشـتمین اسـتان صنعتـی کشـور اسـت 

یادآور شـد: از لحاظ درآمد نیز، اسـتان سـی ویکم 

کشـور هسـتیم؛ هرچند در سـال های اخیر توجه 

ویـژه ای توسـط دولـت بـه مناطـق کم برخـوردار 

شده  است.

وی افزود: در سال های اخیر منابع مختلفی از 

در  اسـلامی  شـورای  مجلـس  و  دولـت  ناحیـه 

زمینه های مختلف به خصوص تسهیلات اشتغال 

روسـتایی و تبصـره 18 اختصاص یافتـه و بـرکات 

مشـخص  و  داشـته  مناطـق  توسـعه  در  مثبتـی 

می شـــــود کـه جهـــــت گیری محرومیت زدایـی، 

جهت گیری درستی بوده  است.

اینکـه در اسـتان تـلاش  بـا بیـان  معتمدیـان 

کردیم عقب افتادگی خود را در بخش زیرساختی 

بیـان  کنیـم،  اولویت بنـدی  بخش هـا  دیگـر  و 

داشـت: تلاش ما این اسـت که از ظرفیت دولت 

تکمـــــیل  زمینــــه  در  مختلـــــف  نهادهـــــای  و 

زیرساخت های خراسان جنوبی استفاده کنیم تا 

زمینـه توسـعه، سـرمایه گذاری و اشـتغال اسـتان 

فراهم شود.

یـادآور شـد: در  اسـتاندار خراسـان جنوبـی، 

حـوزه محرومیت زدایـی، مـدل جدیـدی را بـرای 

مهرمـاه  و 1۵  دادیـم  ارائـه  کشـور  در  اولین بـار 

امسـال بـا حضـور معـاون اول رئیس جمهـوری در 

بـا چهـار  را  تفاهم نامـه  خراسـان جنوبـی، چهـار 

محرومیت زدایـی،  بـرای  حاکمیتـی  دسـتگاه 

توسـعه عمرانی و اشـتغال چهار شهرسـتان مرزی 

استان امضا کردیم.

وی اضافـه کـرد: رئیـس بنیاد مسـتضعفان به 

زودی به استان سفر می کند و کمک های خوبی 

در راستای توسعه استان خواهد داشت.

اسـتان خراسـان جنوبـی بـا ۵60 واحـد صنعتی 

رتبه بیست و هشتم صنعت کشور را دارد و با 660 

پروانه معدنی چهارمین استان معدنی است.

مطالعات ژئوفیزیک هوایی در بیش از 80 هزار 

کیلومتر از وسـعت خراسـان جنوبی در سـال های 

اخیر انجام شـده  و قرار اسـت سـازمان گسـترش و 

نوسـازی معـادن و صنایع معدنـی ایران )ایمیـدرو( 

نیز در این استان مرزی سرمایه گذاری کند.

انتظـار ما این اسـت که تـا پایان 
دولـت دوازدهم، حداقـل در برخی 
خراســان  شهرستـان هــای  از 
جنوبـی، یک طرح صنعتی داشـته  
باشـیم؛ چراکـه ما اسـتان نوپایی 
هسـتیم و باید خاهـای موجود در 

شهرسـتان ها را پوشـش دهیم
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قوانیـن  طبـق  آنلایـن«،  گزارش»فلـزات  بـه 

موجـود در کشـور، واحدهـای تولیـدی و معدنـی 

مستقر در شعاع 120 کیلومتری مرکز استان تهران 

و ۵0 کیلومتری مرکز استان اصفهان و 30کیلومتری 

مراکـز سـایر اسـتان ها و شـهرهای دارای بیـش از 

از  سـال   10 مـدت  بـه  جمعیـت،  نفـر  300هـزار 

معافیت هـای مالیاتی برخـوردار خواهند شـد؛ اما 

اکنـون بـا جابه جایی صرفا یک کلمه، دسـت کم 10 

کیلومتر در روی زمین به شعاع استقرار صنایع از 

مرز شهرها افزوده شده است و این مسئله جاذبه 

شهرک های صنعتی را برای ورود سرمایه گذاران و 

شـکل دهی کسـب وکار جدیـد از بیـن بـرده اسـت. 

ایـن اصلاحـات اگرچه با اعتراض حداقـل دو  وزیر 

صمت و اقتصاد و دارایی در سال های اخیر مواجه 

بوده اما تاکنون نتیجه مطلوب به دسـت نیامده 

است و صنعت گران هم از این سردرگمی ناراحت 

هستند. نکته تامل برانگیز دیگر اینکه در آیین نامه 

اجرائی تصویب شده در دولت، دو استان سمنان 

مسـتثنا  اجرائـی  آیین نامـه  ایـن  شـمول  از  قـم  و 

شده اند؛ اما کسی دلیل این تفاوت را نمی داند.

شـرکت  فنـی  معـاون  محمـدزاده،  فتحعلـی 

شهرک های صنعتی وزارت صمت هم مثل فعالان 

اقتصادی درباره دلیل مستثنا شدن دو استان قم 

و سمنان از شمول آیین نامه اجرائی هیئت وزیران 

خبری ندارد. اظهار کرد: این مستثنا شدن مصوبه 

هیئت وزیران است و دلیلی برای آن اعلام نشده 

اسـت. نمی دانـم در دولـت چـه مباحثـی مطـرح 

شـده امـا ایـن دو اسـتان بـه اسـتناد مصوبه هیئت 

وزیران مستثنا شده اند.

وی تغییـر مـرز زمینـی بـه هوایـی هـم توسـط 

قانون گـذار انجـام شـده اسـت و ما در این تصمیم 

دخالتی نداشته ایم. اضافه کرد: با تغییر این قانون 

بیـرون شـعاع  یک سـری واحدهـای صنعتـی کـه 

بودند، داخل شعاع آمدند. به هرحال این آیین نامه 

دولـت اسـت و دسـت مـا نیسـت. البتـه پیگیـری 

می کنیـم کـه ایـن قانـون اصـلاح شـود و حتما باید 

اصلاح شود.

بـر اسـاس گزارشـی از اقتصـاد آنلایـن، معـاون 

فنی شـرکت شـهرک های صنعتـی وزارت صمت 

بـه ایـن پرسـش که چه شـهرک هایی با اصـلاح این 

قانون دچار مشکل شده اند، افزود: بحث شهرک 

صنعتـی کاسـپین و اشـتهارد را داریم کـه در مرز 

شعاع 120 کیلومتری بودند و با اصلاح این قانون 

لحـاظ  بـه  قـرار گرفتنـد. کسـانی  تحت الشـعاع 

برخـورداری از معافیـت مالیاتـی قـرارداد بسـته 

بودنـد که این مسـئله تحت الشـعاع قـرار گرفت. 

او احتمـال می دهـد که مشـکل مربوط به هیئت 

وزیـران حـل شـود، امـا واقعیـت ایـن اسـت کـه 

شهرک اشتهارد که در شعاع تقریبا 120 کیلومتری 

تهـران واقـع شـده بـود، بـا ایـن اصلاحـات دیگـر 

مشـمول معافیت هـای مالیاتـی نیسـت و فعـالان 

اقتصـادی ایـن شـهرک دچـار اشـکال شـده اند و 

شهرک صنعتی کاسپین هم که با در نظر گرفتن 

بخـش خصوصـی  بـه  مالیاتـی  معافیـت  امتیـاز 

واگذار شده بود، حال فقط با اصلاح یک کلمه از 

شـمول قانـون خـارج شـده و سـرمایه گذاران آن 

دچار سردرگمی شوند.

هیئـت وزیـران در سـال 9۴، در جریـان تدویـن آیین نامـه اجرائـی مربـوط بـه اصاحـات مـاده ۳۱ قانون رفـع موانـع تولید، با 
اضافه کـردن یـک کلمـه »هوایـی« بـه متـن آیین نامـه اجرائی، شـعاع اسـتقرار صنایع از مـرز شـهرها را دورتـر کرد تـا به این 

ترتیب صنایع کمتری مشمول معافیت های مالیاتی مصوب در قانون شوند.

مناقشه درباره شعاع استقرار صنایع از مرز شهرها



هفتهنامه
éشمارهé94آذر1398

75

سایـر رسانـه ها

به گزارش»فلزات آنلاین«، بابک ثقفی با اشاره 

کـرد:  اظهـار   ، خانگـی  لـوازم  نمایشـگاه  بـه 

خوشبختانه امسال استقبال بالایی از نمایشگاه 

لـوازم خانگـی بـه عمـل آمـد، جـدای از تبلیغـات 

محیطـی، نمایشـگاه ها، یکـی از کانال هـای خـوب 

برای ارتباط مستقیم بین تولیدکننده و مصرف کننده 

است و به همین خاطر سعی می کنیم هر سال در 

نمایشگاه حضور داشته باشیم.

وی بـا اشـاره بـه معضـلات ایـن صنعت، اشـاره 

کـرد: عمده تریـن موضوعـات حـال حاضـر، بـازار 

لوازم خانگی، قاچاق و مشکلات موجود بر سر راه 

تامین نقدینگی برای تولیدکنندگان داخلی است؛ 

البتـه مسـئله قاچـاق، مختـص بـه امـروز و دیـروز 

نیسـت چـرا کـه هـرگاه احتمال کمبـود کالایـی در 

کالای  قاچـاق  باشـد،  داشـته  وجـود  کشـور 

بی کیفیت شدت می گیرد.

مدیرعامـل شـرکت مادیـران، ادامـه داد: اصولا 

کالا هرچه کوچک تر و گران تر باشد، قاچاق پذیر تر 

اولیـن  بـرای مدت هـای طولانـی  موبایـل  اسـت؛ 

کالای قاچـاق ایـران بـود کـه اعـلام شـده بـا اجـرای 

طـرح رجیسـتری، میـزان قاچـاق آن تقریبا به صفر 

خانگـی  لـوازم  موبایـل،  از  بعـد  اسـت.  رسـیده 

همچـون تلویزیـون و یخچـال در معـرض قاچـاق 

بیشتری قرار دارند.

بـه  ثقفـی، دربـاره نحـوه ورود کالای قاچـاق 

کشور توضیح داد: اگرچه قاچاق از مبادی رسمی 

وارد نمی شـود؛ امـا کانال های آن مشـخص بـوده و 

موضـوع پوشـیده ای نیسـت. به طـور مثـال طبـق 

قانـون، بـرای افـراد مرزنشـین، وارد کـردن میـزان 

مشـخصی کالا در ته لنج مجاز اسـت که این کالا 

بعـد از ورود بـه مناطـق مرزی به طرق مختلفی به 

تهران می رسد و در برخی مواقع کالا های ته لنجی 

۵0 درصد بازار ایران را شامل می شوند.

وی افــــزود: عـلاوه بــــر موضــــوع قاچــــاق، 

تبلیغـات  خاطـر  بـه  سـال ها  بـزرگ،  برند هـای 

گسـترده ای که در کشـور ما داشـته اند، حتی با 

وجـود افزایـش شـدید قیمـت محصـولات آن هـا، 

باز هم مشتری خود را دارند؛ حالا این برند ها با 

وجـود اینکـه از ایـران رفته انـد، همچنـان سـعی 

دارنـد بـا وارد کـردن چنـد کالای جایگزیـن، بازار 

داخلی ما را تحت تاثیر قرار دهند.

بر اساس گزارشی از اقتصاد آنلاین، مدیرعامل 

مدیرعامـل شـرکت مادیـران گفت: بـا افزایـش تولیـد می توانیم با قاچـاق کالا 
مبارزه کنیم.

مدیرعامل شرکت مادیران:

مهم ترین راه برای مبارزه با قاچاق، 
افزایش تولید است

شـرکت مادیـران، راهـکار اصلـی جلوگیـری از ایـن 

معضـل را مقابلـه جـدی دولـت دانسـت و تصریـح 

کـرد: عـلاوه بـر جلوگیـری مسـتقیم از ورود کالای 

قاچـاق، دولـت می توانـد بـا ایجـاد فاصله بیـن نرخ 

ارز آزاد و نیمایـی، از تولیدکننـده داخلـی حمایـت 

کـرده؛ تـا مـا بتوانیـم بـا افزایـش تولیـد و قیمـت، بـا 

کالای قاچاق رقابت کنیم.

ثقفـی تاکیـد کـرد: بـه اعتقـاد من اگـر بتوانیم 

600 هـزار تلویزیـون تولیـد کنیـم، قادر به مبـارزه با 

قاچاق خواهیم بود.

وی همچنیـن دربـاره وضعیـت خطـوط تولیـد 

بـرای  تولیـد  خـط  چهـار  داد:  توضیـح  مادیـران 

تلویزیـون و مانیتـور داریـم که معمولا سـه خـط آن 

دائما فعال است. خط تولید لباسشویی نیز از ماه 

پیـش راه انـدازی شـد و مـاه آینـده  نیـز خـط تولیـد 

یخچال فریـزر بـه بهره بـرداری خواهـد رسـید؛ امـا 

برای تولید ظرفشویی فعلا برنامه ای نداریم؛ البته 

کخ حدود دو سال هم طول می کشد تا تولید این 

محصولات به ظرفیت اسمی برسد.

مدیرعامـل شـرکت مادیـران، با اشـاره به رشـد 

سـهام ایـن شـرکت در بـازار سـرمایه اضافـه کـرد: 

مادیـران در مهرمـاه افزایـش سـرمایه داشـته و به 

ایـن ترتیـب قیمـت سـهام آن به سـهم های جدید 

تقسـیم شـده، بنابراین افتی که در ابتدا رخ داد 

بـه خاطـر فعالیـت تجـاری مـا نبـوده اسـت. کمـا 

اینکـه در چنـد روز گذشـته، سـهام مادیران رشـد 

نیـز  را  خـود  قیمـت  تاریخـی  سـقف  و  داشـته 

شکسته است.

ثقفی تصریح کرد: وضعیت سـوددهی در این 

بازار، به میزان تولید و فروش  بستگی دارد؛ ما هم به 

میـزان کافـی تولیـد و هـم فـروش داریـم و نتایج این 

موارد، اعداد و ارقام سهام ما را مشخص می کند.

وی در پایان با بیان اینکه سامسونگ و ال جی 

هنـوز به طـور کامـل از ایـران نرفته اند و تنها سـهم 

آن هـا در بـازار بـه دلیـل افزایـش شـدید قیمـت، 

کمرنگ شده است، خاطرنشان کرد: با این وجود 

سهم تلویزیون مادیران در بازار از رتبه سه به یک 

رسـیده و اگـر دولـت حمایـت کنـد، بـا موقعیتـی 

که امروز داریم بخش عمده سهم این برند ها در 

بازار به ما اختصاص خواهد یافت و برنامه ما نیز 

در همین راستا است.
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